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La present acta, una vegada aprovada pel Ple, es publica en la web d'aquest Ajuntament de manera íntegra, 

sense cap mena de restricció i d'accés/consulta oberta en internet. L'eventual presència de dades personals o 

informació que identifique o que pot fer identificables persones físiques, queda omesa o substituïda per ***, 

llevat que concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tracte, conforme estableix l'article 6 del 

Reglament Europeu de Protecció de Dades 2016/679 (RGPD) i l'art. 8 de la Llei orgànica 3/2018, de 5 de 

desembre, de Protecció de Dades Personals i garantia dels drets digitals. 

 

ACTA NÚM. 4/2025 

 

ACTA DEL PLE ORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL, CELEBRAT EL 

DIA SIS DE MARÇ DE DOS MIL VINT-I-CINC 

 

A la ciutat de Sagunt, el dia sis de març de dos mil vint-i-cinc, a les 17 hores i 2 minuts, 

es reuneixen a la Sala de Sessions de la Casa Consistorial, sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. 

Alcalde, Sr. Darío Moreno Lerga, els següents regidors i regidores: 

Sra. María José Carrera Garriga 

Sr. Javier Raro Gualda 

Sra. Nuria Afra Carbó Dolz 

Sr. Raúl Palmero Plumed 

Sra. Ana Mª Quesada Arias 

Sr. Jorge Vidal Miguel 

Sra. Natalia Antonino Soria 

Sr. Francisco Javier Timón Saura 

Sra. Patricia Sánchez Mínguez 

Sr. Antonio Iborra Torres 

Sra. María Rubio Marcos 

Sra. María Isabel Sáez Martínez 

Sr. Joaquín Catalán Núñez 

Sra. Eva Mª Cayuela Medina 

Sra. Sara Cañada Rus 

Sr. Antonino Muñoz Ruiz 

Sr. Manuel González Sánchez 

Sr. Juan Antonio Guillén Juliá 

Sr. Eduardo Márquez Fuertes 

Sr. Alejandro Vila Polo 

Sr. José Tomas Serrano Fenollosa 

Sr. Josep María Gil Alcamí 

Sra. Maria Josep Picó Garcés 

Sr. Roberto Rovira Puente 

 

 Assistits del secretari general, Sr. Emilio Olmos Gimeno, i de l’interventor, Sr. Sergio 

Pascual Miralles, a fi de realitzar la sessió ordinària del Ple de la corporació, en primera 

convocatòria. 

 

 Es fa constar que el Sr. Timón s’incorpora a la sessió al final del punt 5, a les 17 hores i 

7 minuts. 

  

 La Presidència obri l’acte i, vist que tots han sigut convocats en legal forma i que hi ha 

prou quòrum, s’examinen els assumptes que tot seguit es relacionen i que han estat a disposició 

de les persones convocades a aquest Ple des de la data de la convocatòria. 

 

P R I M E R A   P A R T:  PART RESOLUTÒRIA 
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1 EXPEDIENT 2149926J. APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA PLE 250206 
Resultant que, juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia, en l’expedient electrònic 

corresponent s’ha posat a la disposició de totes les regidores i regidors l’esborrany de l’acta de 

la següent sessió plenària: 

6 de febrer de 2025. 

 

Considerant el que disposa l’article 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 

Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, sobre l’elaboració i l’aprovació de les 

actes de les sessions dels òrgans col·legiats. 

I considerant que, segons el que preveuen els articles 86 i 89 del vigent Reglament 

Orgànic Municipal, com a primer punt de l’ordre del dia del Ple de la corporació ha de figurar 

l’aprovació d’actes de sessions anteriors. 

 

Se sotmet a aprovació l’acta de la sessió dalt esmentada. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Timón. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple de 

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Aprovar l’esborrany de l’acta de la següent sessió plenària: 

6 de febrer de 2025. 

 

2 EXPEDIENT 1550889N. NOMENAMENT VOCALS TITULARS I SUPLENTS 

CONSELLS SECTORIALS EN REPRESENTACIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS 

Resultant que el Ple de la Corporació Municipal, en la sessió ordinària que tingué lloc 

el dia 3 d’agost de 2023, va adoptar acord per al nomenament dels vocals representants dels 

grups polítics en els diversos consells sectorials, i, entre ells, a proposta del Grup Municipal de 

Compromís per Sagunt, es va designar el Sr. Lluís Vicent Alcaide Balaguer com a vocal titular 

del Consell Municipal de Cultura, i a proposta del Grup Municipal d’IP, el Sr. Jose Luis García 

García i el Sr. Enrique Cereceda Núñez com a titular i suplent del Consell Assessor de Turisme. 

 Resultant que els portaveus d’aquests grups polítics municipals amb data 28 de gener 

de 2025 i 3 de febrer de 2025 han presentat a l’Ajuntament escrits proposant els canvis de 

designació com a vocal titular del Consell Municipal de Cultura, i com a vocal titular i suplent 

del Consell Assessor de Turisme. 

Els canvis de designació del vocal titular i vocals titular i suplent dels consells referits 

anteriorment, a fi que siguen nomenats com: 

Vocal titular del Consell Municipal de Cultura el Sr. Francisco Javier Ferrer Hernández 

en substitució de l’anterior designat, Sr. Alcaide. 

Vocal titular i suplent del Consell Assessor de Turisme, el Sr. Sergio Cano Salinas i el 

Sr. Mario Cereceda Núñez, en substitució dels anteriors designats, Sr. García i Sr. Cereceda, 

respectivament. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Timón. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 2, senyors Vila i Serrano; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 22 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per Sagunt 

i EU-Unides Podem i 2 abstencions de VOX, ACORDA: 
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 PRIMER: Nomenar vocal titular del Consell Municipal de Cultura la persona proposada 

pel grup polític municipal de Compromís per Sagunt, en substitució de l’anterior Sr. Alcaide, 

el Sr. Francisco Javier Ferrer Hernández. 

 SEGON: Nomenar vocal titular i suplent del Consell Assessor de Turisme les persones 

proposades pel grup polític municipal d’IP, en substitució dels anteriors, Sr. García i Sr. 

Cereceda, el Sr. Sergio Cano Salinas i el Sr. Mario Cereceda Núñez. 

 

3 EXPEDIENT 2122960F. PROPOSTA FELICITACIÓ PÚBLICA A TÍTOL 

COL·LECTIU 1/25 FE 

Vista la proposta de l’intendent general cap de la Policia Local de Sagunt, amb el 

vistiplau de la regidora delegada del ram, pel qual es proposa elevar proposta al director general 

de l’Agència de Seguretat i Resposta a les Emergències, sol·licitant la concessió de Felicitació 

Pública a la Unitat de Policia Judicial de Trànsit (UAP) de la Policia Local de Sagunt, la qual 

es transcriu a continuació: 

«Que es pretén donar públic i meritori reconeixement d’aquelles conductes i actuacions 

excepcionals que denoten un lliurament, una actitud i una forma de treball exemplar que 

redunda en benefici i prestigi tant dels Policies Locals com de les missions que tenen 

encomanades, que són exemple de servei i lliurament al ciutadà i que a més són uns dignes 

representants de les autoritats municipals. 

 

Que de conformitat amb l’art. 9, del Decret 124/2013, de 20 de setembre, sobre distincions i 

condecoracions que es concedisquen per la Generalitat, al personal dels Cossos de Policia 

Local de la Comunitat Valenciana, que diu textualment: 

 

Article 9. Procediment ordinari 

El procediment s’iniciarà mitjançant proposta inicial, que serà efectuada pel Ple de 

l’Ajuntament corresponent o per les institucions o organismes públics que desenvolupen la seua 

activitat relacionada amb la Policia Local en l’àmbit territorial de la Comunitat Valenciana. 

Juntament amb la proposta d’iniciació de l’expedient, que haurà de ser motivada, 

s’acompanyarà la següent documentació: 

Certificat del Ple de l’Ajuntament, o certificat dels òrgans col·legiats representants de les 

institucions o organismes públics proponents, acordant la proposta d’iniciació. L’acord de 

l’òrgan sol·licitant aprovant la proposta d’iniciació no podrà excedir d’un termini superior als 

sis mesos des que van ocórrer els fets o actes que motiven la sol·licitud. 

Nom, cognoms, categoria i escala de la persona o persones proposades. 

Informe de descripció detallada del fet o fets en els quals es fonamenta la proposta, 

acompanyat, si és el cas, de diligències policials, atestats, testimoniatges, actuacions judicials, 

declaració jurada, parts hospitalaris o similars. 

Documentació o prova que acredite els fets que motiven la sol·licitud, en qualsevol tipus de 

suport físic o audiovisual. 

Agraïments pel desenvolupament del servei prestat, si és el cas. 

Curriculum vitae, quan es tracte de casos en els quals es valore la realització d’estudis 

professionals o científics de l’article 4.3 o estudis o publicacions de l’article 7.3. 

En el cas que en l’acció policial i meritòria haja estat involucrada alguna persona aliena al 

Cos de Policia Local el testimoniatge del qual poguera ser d’interés, també serà acompanyada 

de la compareixença amb el testimoniatge d’aquesta persona. 

 

Que conformement al Decret 124/2013, de 20 de setembre, es proposa l’inici dels tràmits 

necessaris per a la concessió de les Distincions i Condecoracions com a reconeixement a la 

seua dedicació i lliurament en benefici de la Comunitat Valenciana i de la Ciutat de Sagunt, a 

les persones que a continuació es detallen, ressenyant-se una descripció detallada del fet o els 

fets que han sigut considerats mereixedors d’especial reconeixement. 
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Que a l’octubre de 2024 es rep en la Direcció de la Policia Local de Sagunt escrit del comissari 

principal, cap de la Unitat Central de Delinqüència Especialitzada i Violenta del Cos Nacional 

de Policia per a fer arribar l’“agraïment... per la col·laboració i el suport brindat pels agents 

que integren la Unitat de la Policia Judicial de Trànsit (UAP), durant una de les investigacions 

desenrotllades… centrada en la desarticulació d’una organització criminal itinerant d’origen 

bosnià, principalment dedicada a la comissió reiterada de delictes de furt en via pública de 

manera massiva, al centre de les grans ciutats i àrees turístiques de tot el país… permeta’m 

felicitar-lo per la professionalitat i dedicació mostrada que ha sigut un exemple a seguir, 

destacant la contribució fonamental de la seua unitat per a aconseguir la identificació i 

localització de diversos membres de l’organització, sent aquesta acció indispensable per a 

l’eficaç desmantellament d’aquesta…”. 

 

Per tot això, i sent que es considera digne de menció el servei descrit pel bon acompliment 

professional, i de conformitat amb l’assenyalat en l’article 7: Felicitació Pública, que estableix 

en l’apartat 5: a títol col·lectiu, als cossos de policia local de la Comunitat Valenciana, o a les 

seues unitats operatives, per a reconéixer la seua tasca quan els seus integrants hagen destacat, 

de manera conjunta, per un fet o circumstància extraordinària de defensa, promoció i protecció 

dels drets i llibertats públiques, o se signifiquen, de forma continuada en el temps, per la 

dignificació i prestigi de les policies locals. Aquestes Felicitacions no donaran dret al 

reconeixement individual, ni a certificació de felicitació a títol individual, així com l’article 9: 

Procediment ordinari, del decret 124/2013 de 20 de setembre, del Consell, pel qual es regulen 

les distincions i condecoracions que es concediran per la Generalitat al personal de les policies 

locals de la Comunitat Valenciana, es presenta davant el Ple de la Corporació la següent 

proposta d’acord: 

ÚNIC: 

Elevar proposta al director general de l’Agència de Seguretat i Resposta a les Emergències, 

sol·licitant la concessió de la Felicitació Pública a títol col·lectiu, a la Unitat de Policia 

Judicial de Trànsit (UAP) de la Policia Local de Sagunt.» 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Timón. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, de conformitat 

amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Pública i Seguretat Ciutadana, el 

Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 

ÚNIC: 

Elevar proposta al director general de l’Agència de Seguretat i Resposta a les 

Emergències, sol·licitant la concessió de la Felicitació Pública a títol col·lectiu, a la Unitat de 

Policia Judicial de Trànsit (UAP) de la Policia Local de Sagunt. 

 

4 EXPEDIENT 1857969N. CONTRACTE DE SERVEIS ESPECIALITZATS PER 

A L’ORGANITZACIÓ I L’EXECUCIÓ DE PROGRAMES ESPORTIUS ESPECÍFICS 

DEL DEPARTAMENT D’ACTIVITAT FÍSICA, SALUT I ESPORTS DE L’EXCM. 

AJUNTAMENT DE SAGUNT. EXP. 29/23-C 

ANTECEDENTS 

PRIMER 

Per Junta de Govern Local del dia 19 de juliol de 2024 es va aprovar la incoació de l’expedient 

de contractació, els Plecs de Clàusules Administratives Particulars i els Plecs de Prescripcions 

Tècniques, així com l’autorització de la despesa, que han de regir en el contracte de serveis 
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especialitzats per a l’organització i execució de programes esportius específics del departament 

d’activitat física, salut i esports de l’Ajuntament de Sagunt. 

 

SEGON 

Es va convocar licitació pública mitjançant la seua publicació en la Plataforma de Contractes 

del Sector Públic, d’ara en avant PCSP, el 25 de juliol de 2024, finalitzant el termini de 

presentació de proposicions el 09 d’agost de 2024. 

 

TERCER 

Després de dur a terme el procés de licitació, mitjançant Resolució de l’Alcaldia de data 

15/10/2024 s’adjudica el Lot 2 contracte de serveis especialitzats per a l’organització i execució 

de programes esportius: Programa Esportiu Municipal: “Activitat Física d’alta intensitat i/o 

amb suport musical” a l’empresa C.E.F. WASHI, SL. 

 

(Nota: es detecta l’existència d’una errata en la denominació del Lot 2 en la resolució 

d’adjudicació adoptada per l’Alcaldia. La correcta és la que es fa constar en el present document: 

“Activitat Física d’alta intensitat i/o amb suport musical”). 

 

QUART 

En data 16/10/2024 l’empresa Instinto Deportivo, SL, licitadora en el procés, presenta “recurs 

de reposició” contra l’adjudicació del Lot 2 prèviament esmentat al·ludint al fet que l’empresa 

adjudicatària té obligació de tindre un pla d’igualtat a causa del seu nombre de treballadors i 

que aquest pla no consta inscrit en el registre i depòsit de convenis col·lectius, acords col·lectius 

de treball i plans d’igualtat. 

 

CINQUÉ 

Després de requerir l’informe de nombre de treballadors a l’empresa adjudicatària CEF Washi, 

SL, en data 18/10/2024 a l’efecte d’acarar les al·legacions esgrimides per l’empresa Instinto 

Deportivo, SL, es rep contestació per la seua part adjuntat l’Informe de Treballadors en Alta de 

la Seguretat Social en el qual figura un nombre de treballadors inferior a 50. 

 

SISÉ 

A la vista d’aquesta documentació, se’n dona trasllat a l’empresa Instinto Deportivo a la qual 

es requereix en data 23/10/2024 a l’efecte que aclarisca si el seu escrit de recurs de reposició 

constitueix en realitat un recurs especial, indicant que en cas de no contestar s’entendrà que no 

existeix tal voluntat, procedint-se a l’arxiu del sol·licitat. 

 

SETÉ 

Després de comprovar que l’informe ITA presentat per l’empresa Washi es refereix al centre 

obert a la província de València, en data 28/10/2024 es requereix novament a l’adjudicatària a 

l’efecte que remeta “informe ITA de totes les CCC de l’empresa CEF WASHI, SL, amb CIF 

B79418471 segons annex”. 

 

En resposta, l’empresa presenta en data 29/10/2024 els ITA corresponents als mesos d’agost i 

setembre dels centres situats a les províncies de València i Madrid, resultant que el nombre de 

treballadors registrat en aquestes dates no superava els 50. 

 

VUITÉ 

Després de revisar les dates de referència dels ITA presentats, el 31/10/2024 es requereix a 

l’empresa Washi a l’efecte que aporte totes les CCC (Codi Compte de Cotització) de la 

Seguretat Social relacionades amb l’empresa C.E.F WASHI, SL, amb CIF: B79418471 en el 

qual es reflectisca cada una d’elles el nombre de treballadors donats d’alta a data actual. 
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El dia 31/10/2024 es rep l’ITA actualitzat dels centres de Madrid i València. 

 

NOVÉ 

En data 5/11/2024 es requereix a l’empresa perquè aporte el Pla d’Igualtat de l’empresa inscrit 

en el registre corresponent o bé justifique i acredite el compliment dels termes arreplegats en 

l’article 4 del Reial decret 901/2020. 

 

Es rep contestació en data 6/11/2024 indicant que: 

“Quan presentàrem la documentació per a l’expedient 29/23 el dia 27 de setembre, la nostra 

empresa tenia menys de 50 treballadors, per la qual cosa no estàvem obligats a tindre aquest 

Pla d’Igualtat. Amb data posterior i a causa d’un augment en el nombre d’activitats i centres de 

treball, aquest volum de treballadors va augmentar, per la qual cosa de manera immediata ens 

vam posar a treballar en l’elaboració d’aquest pla. 

 

És sabut que implantar aquest pla és un procés que requereix d’un cert temps, ja que la comissió 

negociadora compta amb un termini de tres mesos per a elaborar aquest pla. Per l’anteriorment 

exposat, considerem que hem complit en tot moment amb les condicions del plec i en aquest 

moment no hem de presentar-lo. El que per descomptat sí que farem, i ens comprometem a això, 

és a presentar-lo durant els mesos de desembre o gener, data en la qual ja estarà realitzat i 

presentat en el corresponent registre.” 

 

DESÉ 

Havent transcorregut el termini d’interposició del recurs especial, en data 8/11/2024 es 

formalitza el contracte de Lot dos serveis especialitzats per a l’organització i execució de 

programes esportius: Programa Esportiu Municipal: “Activitat Física d’alta intensitat i/o amb 

suport musical” amb l’empresa C.E.F. WASHI, SL. 

 

ONZÉ 

En data 19/11/2024 es requereix a l’empresa CEF Washi a l’efecte que complemente la 

documentació presentada en el seu moment en els següents termes literals: 

“D’acord amb l’article 3 del Reial decret 901/2020, de 13 d’octubre, pel qual es regulen els 

plans d’igualtat i el seu registre i es modifica el Reial decret 713/2010, de 28 de maig, sobre 

registre i depòsit de convenis i acords col·lectius de treball: 

“3. Una vegada aconseguit el llindar que fa obligatori el pla d’igualtat, qualsevol que siga el 

moment en què això es produïsca, naixerà l’obligació de negociar, elaborar i aplicar el pla 

d’igualtat. Aquesta obligació es mantindrà encara que el nombre de persones treballadores se 

situe per davall de cinquanta, una vegada constituïda la comissió negociadora i fins que 

concloga el període de vigència del pla acordat en aquest, o, si és el cas, durant quatre anys.” 

 

A la vista de l’exposat en l’esmentat article, es demana, en el termini de 3 dies naturals, que 

complete la informació aportada a l’expedient en relació amb l’obligació de tramitar i aprovar 

un pla d’igualtat, indicant si el nombre de treballadors de l’empresa C.E.F WASHI, SL, amb 

CIF B79418471, va superar durant els anys 2022, 2023 i 2024 els 50 treballadors, acreditant 

aquest punt mitjançant la presentació d’informes de treballadors en alta mes a mes dels anys 

2022, 2023 i 2024.” 

 

Es rep contestació de l’empresa Washi en data 22/11/2024 indicant literalment: 

“Bon dia, no podem aportar els ITAS de tots els mesos dels anys 2022, 2023 i 2024 ja que 

aquests documents s’obtenen amb la data del mateix dia que se sol·licita i no es poden obtindre 

ITAS amb dates que ja han passat. Per tant, no podem adjuntar els ITAS esmentats encara que 



 7 

en aquests períodes sí que hem superat en algun moment els 50 treballadors. Actualment estem 

en tràmits d’obtindre el pla de registre d’igualtat. Ho podrem adjuntar en poc de temps.” 

 

En data 26/11/2024 es rep escrit per part de l’empresa Washi Sl indicant el següent: 

“Adjuntem el justificant que hem registrat el pla d’igualtat en el REGCON per al contracte amb 

número d’expedient 29/23-C.” 

 

DOTZÉ 

El Ple de la corporació reunit en sessió ordinària que tingué lloc en data 2/1/2025, adoptava 

l’acord d’incoació de procediment de revisió d’ofici tendent a l’anul·lació de la Resolució de 

l’Alcaldia de data 15/10/2024 per la qual s’adjudicava el Lot 2 del contracte de serveis 

especialitzats per a l’organització i execució de programes esportius: Programa Esportiu 

Municipal: “Activitat Física d’alta intensitat i/o amb suport musical” a l’empresa C.E.F. 

WASHI, SL, atorgant un termini de 15 dies d’audiència als interessats en l’expedient. 

  

TRETZÉ 

Transcorregut el termini atorgat a l’efecte no s’han presentat al·legacions pels interessats. 

 

CONSIDERACIONS 

PRIMER 

Els articles 3 i 4 del Reial decret 901/2020, de 13 d’octubre, pel qual es regulen els plans 

d’igualtat i el seu registre i es modifica el Reial decret 713/2010, de 28 de maig, sobre registre 

i depòsit de convenis i acords col·lectius de treball, disposa: 

Article 3. Quantificació del nombre de persones treballadores de l’empresa. 

 

1. A l’efecte del que disposa l’article 45.2 de la Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per al 

càlcul del nombre de persones que donen lloc a l’obligació d’elaborar un pla d’igualtat, es tindrà 

en compte la plantilla total de l’empresa, qualsevol que siga el nombre de centres de treball 

d’aquella i qualsevol que siga la forma de contractació laboral, incloses les persones amb 

contractes fixos discontinus, amb contractes de duració determinada i persones amb contractes 

de posada a disposició. 

 

En tot cas, cada persona amb contracte a temps parcial es computarà, amb independència del 

nombre d’hores de treball, com una persona més. 

 

A aquest nombre de persones hauran de sumar-se els contractes de duració determinada, 

qualsevol que siga la seua modalitat que, havent estat vigents en l’empresa durant els sis mesos 

anteriors, s’hagen extingit en el moment d’efectuar el còmput. En aquest cas, cada cent dies 

treballats o fracció es computarà com una persona treballadora més. 

 

2. El còmput derivat dels càlculs previstos en l’apartat anterior haurà d’efectuar-se a l’efecte de 

comprovar que s’aconsegueix el llindar de persones de plantilla que fa obligatori el pla 

d’igualtat, almenys, l’últim dia dels mesos de juny i desembre de cada any. 

 

3. Una vegada aconseguit el llindar que fa obligatori el pla d’igualtat, qualsevol que siga el 

moment en què això es produïsca, naixerà l’obligació de negociar, elaborar i aplicar el pla 

d’igualtat. Aquesta obligació es mantindrà encara que el nombre de persones treballadores se 

situe per davall de cinquanta, una vegada constituïda la comissió negociadora i fins que 

concloga el període de vigència del pla acordat en aquest, o, si és el cas, durant quatre anys. 

 

Article 4 



 8 

“1. Sense perjuí de les millores que puguen establir els convenis col·lectius, les empreses 

hauran d’iniciar el procediment de negociació dels seus plans d’igualtat i dels diagnòstics previs 

mitjançant la constitució de la comissió negociadora, dins del termini màxim dels tres mesos 

següents al moment en què hagueren aconseguit les persones de plantilla que el fan obligatori, 

computades d’acord amb el que disposa l’article anterior. 

2. Les empreses no contemplades en l’apartat anterior i que queden obligades per conveni 

col·lectiu a negociar un pla d’igualtat, hauran d’iniciar el procediment de negociació dins del 

termini establit en el conveni col·lectiu, o, en defecte d’això, dins dels tres mesos posteriors a 

la publicació d’aquest. 

3. Quan l’obligació d’elaborar i aplicar un pla d’igualtat fora acordada per l’autoritat laboral en 

un procediment sancionador, en substitució de les sancions accessòries, el termini per a iniciar 

el procediment de negociació, si és el cas, serà el fixat en aquest acord. 

4. En tot cas, les empreses hauran de tindre negociat, aprovat i presentada la sol·licitud de 

registre del seu pla d’igualtat en el termini màxim d’un any a comptar des de l’endemà de la 

data en què finalitze el termini previst per a iniciar el procediment de negociació de conformitat 

amb el que s’estableix en els apartats anteriors.” 

 

De l’exposat es deriva que l’empresa CEF Washi, SL, que ha declarat haver superat el número 

de 50 treballadors en els anys passats, hauria d’haver tramitat, aprovat i registrat el corresponent 

Pla d’Igualtat conforme prescriu l’esmentada norma obligació que es manté en el temps per un 

lapse de 4 anys des que es compleix la condició. És a dir, l’empresa tenia obligació de comptar 

amb el Pla d’Igualtat en la data de publicació de l’anunci de licitació i obertura del període de 

presentació d’ofertes. 

 

SEGON 

L’article 71. 1 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector Públic, per la qual 

es transposen a l’ordenament jurídic espanyol les Directives del Parlament Europeu i del 

Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014 (d’ara en avant LCSP), disposa: 

“No podran contractar amb les entitats previstes en l’article 3 de la present Llei amb els efectes 

establits en l’article 73, les persones en els qui concórrega alguna de les següents circumstàncies 

(…) 

d) No trobar-se al corrent en el compliment de les obligacions tributàries o de Seguretat Social 

imposades per les disposicions vigents, en els termes que reglamentàriament es determinen; o 

en el cas d’empreses de 50 o més treballadors, no complir el requisit que almenys el 2 per cent 

dels seus empleats siguen treballadors amb discapacitat, de conformitat amb l’article 42 del 

Reial decret legislatiu 1/2013, de 29 de novembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 

General de drets de les persones amb discapacitat i de la seua inclusió social, en les condicions 

que reglamentàriament es determinen; o en el cas d’empreses de 50 o més treballadors, no 

complir amb l’obligació de comptar amb un pla d’igualtat d’acord amb el que disposa l’article 

45 de la Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i hòmens, i que 

hauran d’inscriure en el Registre laboral corresponent.” 

 

TERCER 

L’article 39.2 de la LCSP estableix: 

“Seran igualment nuls de ple dret els contractes subscrits per poders adjudicadors en els quals 

concórrega alguna de les causes següents: 

a) La falta de capacitat d’obrar o de solvència econòmica, financera, tècnica o professional; o 

la falta d’habilitació empresarial o professional quan siga exigible per a la realització de 

l’activitat o prestació que constituïsca l’objecte del contracte; o la falta de classificació, quan 

aquesta procedisca, degudament acreditada, de l’adjudicatari; o estar aquest incurs en alguna 

de les prohibicions per a contractar assenyalades en l’article 71”. 
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QUART 

L’article 41 de la LCSP disposa: 

“1. La revisió d’ofici dels actes preparatoris i dels actes d’adjudicació dels contractes 

s’efectuarà de conformitat amb el que s’estableix en el Capítol I del Títol V de la Llei 39/2015, 

d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Públiques. 

(…) 

 

5. En els supòsits de nul·litat i anul·labilitat, i en relació amb la suspensió de l’execució dels 

actes dels òrgans de contractació, s’estarà al que es disposa en l’article 108 de la Llei 39/2015, 

d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Pública.” 

 

CINQUÉ 

L’article 106 de la Llei 39/2015 de Procediment Administratiu Comú de les Administracions 

Públiques disposa: 

“1. Les Administracions Públiques, en qualsevol moment, per iniciativa pròpia o a sol·licitud 

d’interessat, i previ dictamen favorable del Consell d’Estat o òrgan consultiu equivalent de la 

Comunitat Autònoma, si n’hi haguera, declararan d’ofici la nul·litat dels actes administratius 

que hagen posat fi a la via administrativa o que no hagen sigut recorreguts en termini, en els 

supòsits previstos en l’article 47.1 

(…) 

 

4. Les Administracions Públiques, en declarar la nul·litat d’una disposició o acte, podran 

establir, en la mateixa resolució, les indemnitzacions que procedisca reconéixer als interessats, 

si es donen les circumstàncies previstes en els articles 32.2 i 34.1 de la Llei de Règim Jurídic 

del Sector Públic sense perjuí que, tractant-se d’una disposició, subsistisquen els actes ferms 

dictats en aplicació d’aquesta. 

 

5. Quan el procediment s’haguera iniciat d’ofici, el transcurs del termini de sis mesos des del 

seu inici sense dictar-se resolució produirà la caducitat d’aquest. Si el procediment s’haguera 

iniciat a sol·licitud d’interessat, es podrà entendre aquesta desestimada per silenci administratiu.” 

 

En vista que no s’han presentat al·legacions per part de les entitats interessades en el 

procediment, procedeix declarar la nul·litat de ple dret dels actes d’adjudicació del contracte de 

serveis especialitzats per a l’organització i execució de programes esportius específics del 

departament d’activitat física, salut i esports de l’Ajuntament de Sagunt (Lot 2: “Activitat Física 

d’alta intensitat i/o amb suport musical”) atorgat per Resolució de l’Alcaldia de data 15/10/2024 

i de l’acte de formalització del contracte subscrit el 8/11/2024. 

 

Atés que la causa de la declaració de nul·litat ve motivada pel fet d’estar incursa en prohibició 

de contractar l’empresa contractista al l’hora de presentar la seua oferta, fet imputable 

completament a la seua actuació, no procedeix reconéixer cap indemnització al seu favor. 

L’administració en tot cas es reserva la possibilitat de reclamar en el seu corresponent 

procediment dels danys i perjuís que es puguen determinar i que es deriven de la revisió del 

contracte. 

 

Atés que el contracte ha desplegat els seus efectes i es troba en fase d’execució, la seua 

anul·lació comportarà la liquidació de les quantitats corresponents en funció dels serveis 

efectivament prestats, així com l’anul·lació de les operacions comptables practicades referents 

a les parts del contracte que resten per executar. Aquestes operacions es realitzaran en el 

moment en què tinga lloc la revisió del contracte. 
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En relació amb l’aval prestat per a l’execució del contracte, atés que el termini de garantia és 

d’un any (de conformitat amb el que es preveu en l’apartat D.3 de l’Annex I del Plec de 

Clàusules Administratives que regeix el contracte), aquest començarà a comptar des de 

l’eventual notificació de l’acte de revisió del contracte, no procedint fins llavors la seua 

devolució. 

 

SISÉ 

L’article 51 de la Llei 39/2015 de Procediment Administratiu Comú de les Administracions 

Públiques, disposa: 

 

L’òrgan que declare la nul·litat o anul·le les actuacions disposarà sempre la conservació 

d’aquells actes i tràmits el contingut dels quals s’haguera mantingut igual en cas de no haver-

se comés la infracció. 

 

SETÉ 

El decret 37/2019, de 15 de març, del Consell, pel qual s’aprova el reglament del Consell Jurídic 

Consultiu de la Comunitat Valenciana disposa referent a l’emissió de dictàmens: 

“Article 73. Competència i procediment per a la petició de dictamen 

 

1. Les administracions locals, les universitats públiques i les altres entitats i corporacions de 

dret públic de la Comunitat Valenciana sol·licitaran directament el dictamen del Consell Jurídic 

Consultiu, en els casos en què aquest fora preceptiu conforme a les disposicions legals. 

(…) 

 

Article 74. Petició del dictamen i esmena d’expedients incomplets 

1. Les consultes al Consell Jurídic Consultiu hauran de ser cursades mitjançant un ofici de 

petició de dictamen, firmat per qui ostente la representació legal de l’administració 

pública, universitat pública o corporació de dret públic consultant. 

2. En el cas que la consulta fora preceptiva, a la petició firmada haurà d’adjuntar-se el 

corresponent projecte normatiu, Proposta d’acord o de Resolució, Esborrany de recurs 

d’inconstitucionalitat o de conflicte constitucional de competències o de conflicte en 

defensa de l’autonomia local, o Projecte de conveni o acord de cooperació a celebrar 

amb altres Comunitats Autònomes, segons siga procedent. 

 

Així mateix, haurà d’adjuntar-se una còpia autèntica de l’expedient tramitat, complet i foliat, 

acompanyat d’un índex dels documents que continga. 

3. La consulta preceptiva haurà de formular-se amb caràcter previ a l’aprovació de la 

norma, a l’adopció de l’acte administratiu, o a la subscripció del conveni o acord de 

cooperació amb altres Comunitats Autònomes, segons corresponga. 

 

Si la causa de la preceptivitat del dictamen és la interposició d’un recurs d’inconstitucionalitat 

o d’un conflicte constitucional de competències per la Generalitat davant el Tribunal 

Constitucional, o del plantejament davant del mateix tribunal d’un conflicte en defensa de 

l’autonomia local, o de la resolució d’un conflicte d’atribucions entre diferents departaments 

del Consell de la Generalitat, la petició del dictamen haurà de realitzar-se amb caràcter previ a 

la interposició del recurs, al plantejament del conflicte constitucional, o a la resolució del 

conflicte d’atribucions, segons siga el cas.” 

 

Procedeix en conseqüència de l’exposat incoar procediment de revisió d’ofici dels actes 

d’adjudicació i posterior formalització del contracte de serveis especialitzats per a 

l’organització i execució de programes esportius específics del departament d’activitat física, 
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salut i esports de l’Ajuntament de Sagunt (Lot 2: “Activitat Física d’alta intensitat i/o amb 

suport musical”). 

 

VUITÉ 

Correspon la competència per a l’adopció del present acord al Ple de la Corporació de 

conformitat amb el que disposa l’article 110 de la Llei 7/85 de Bases de Règim Local: 

 

“Correspondrà al Ple de la Corporació la declaració de nul·litat de ple dret i la revisió dels actes 

dictats en via de gestió tributària, en els casos i d’acord amb el procediment establit en els 

articles 153 i 154 de la Llei General Tributària.” 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Timón. Vots a favor: 12, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Sánchez, Iborra, Rubio i Rovira. Abstencions: 12, senyors/es Sáez, 

Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil i Picó; per 

la qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de l’Àrea de Disseny 

urbà, ecologia i infraestructures, el Ple de l’Ajuntament, per 12 vots a favor del PSOE i EU-

Unides Podem i 12 abstencions del PP, IP, VOX i Compromís per Sagunt, ACORDA: 

 

PRIMER: Emetre proposta de resolució de revisió d’ofici dels actes d’adjudicació i posterior 

formalització del contracte de serveis especialitzats per a l’organització i execució de programes 

esportius específics del departament d’activitat física, salut i esports de l’Ajuntament de Sagunt 

(Lot 2: “Activitat Física d’alta intensitat i/o amb suport musical”), proposant: 

1) Anul·lar íntegrament l’acte d’adjudicació del contracte de serveis especialitzats per a 

l’organització i execució de programes esportius específics del departament d’activitat 

física, salut i esports de l’Ajuntament de Sagunt (Lot 2: “Activitat Física d’alta intensitat 

i/o amb suport musical”) atorgat per Resolució de l’Alcaldia de data 15/10/2024 i l’acte 

de formalització del contracte subscrit el 8/11/2024. 

2) Determinar la improcedència d’indemnització a favor de l’empresa contractista de 

l’administració derivada de l’anul·lació dels actes d’adjudicació i formalització del 

contracte. 

3) Conservar les actuacions preparatòries, així com tots aquells actes continguts en la fase 

de licitació del contracte previs a l’adopció de la resolució d’adjudicació adoptada per 

Resolució de l’Alcaldia de data 15/10/2024. 

 

SEGON: Elevar la present proposta de resolució al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat 

Valenciana a l’efecte d’emissió de dictamen previ a la resolució de l’expedient, donant trasllat 

de l’expedient al citat organisme consultiu. 

 

5 EXPEDIENT 2123159H. SOL·LICITUD MUNICIPAL DE CESSIÓ PER 

L’ESTAT DEL TRAM URBÀ CONSISTENT EN VIA DE SERVEI DE LA V-23 QUE ÉS 

EL FRONT DE FAÇANA DE POLÍGON INDUSTRIAL EUCOLSA I LA VALLESA SUD, 

PQ 6+500 FINS AL PQ 9+500 AIXÍ COM EL TRAÇAT DEL DENOMINAT RAMAL 6 

D’AQUESTA INFRAESTRUCTURA 

Antecedents: 

 En diverses ocasions, per part de l’Ajuntament de Sagunt s’ha instat en uns o acceptat 

del Ministeri responsable de les infraestructures viàries de titularitat de l’Estat aquelles que 

deixaven d’estar vinculades als fins definits en la llei de carreteres de l’Estat (per deixar de 
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pertànyer a l’antiga RIGE, actual RCE, etc.) que es procedira a la cessió gratuïta a favor de 

l’Ajuntament de Sagunt de determinats trams de carretera. 

Va ser el cas de l’antiga nacional N 237 entre els nuclis urbans de Sagunt i el Port de 

Sagunt; de la nacional N-340 al seu pas pel nucli de Sagunt; o de l’antiga N-340, al seu pas pel 

PERI 1- Estació de les Valls (aquest últim sol·licitat al desembre de 2024, pendent de cessió 

efectiva per l’Estat havent sigut sol·licitat diverses per l’Ajuntament de Sagunt). 

 

El fonament legal actual d’aquestes sol·licituds i cessions d’una i una altra administració 

està en l’art. 49 de la Llei 37/2015, de 29 de setembre,  de carreteres de l’Estat (si bé a les dues 

primeres els va ser aplicable les previsions de l’anterior llei de 1988), que assenyala literalment: 

“Article 49.Lliuraments als ajuntaments de trams urbans de carreteres 

1. Les carreteres de l’Estat o trams determinats d’elles s’entregaran als ajuntaments 

respectius en el moment en què adquirisquen la condició de vies urbanes. L’expedient es 

promourà a instàncies de l’ajuntament o del Ministeri de Foment i serà resolt pel Consell de 

Ministres. Excepcionalment podrà resoldre-ho el titular del citat departament quan existira 

acord entre l’òrgan cedent i el cessionari. 

2. No obstant el que disposen els apartats anteriors, el Ministeri de Foment i les entitats 

locals respectives podran convindre el que estimen procedent amb vista a la millor conservació 

i funcionalitat de tals carreteres o trams d’elles.” 

 

A aquests trams se suma ara la sol·licitud de cessió gratuïta a favor de l’administració 

local del següent tram representat en el pla amb traça roja: 

 

 

 

 Es tracta de la trama viària que actualment és la via de servei de la V-23, que és el front 

de façana de polígon industrial EUCOLSA i la VALLESA SUD, PQ 6+500 fins al PQ 9+500 

així com el traçat del denominat RAMAL 6 d’aquesta infraestructura. 

 

 Tot això quan es tracta de traçat viari, que és l’únic accés rodat de parcel·les edificables 

confrontants segons el planejament urbanístic vigent i que no estan vinculats directament als 

fins públics de comunicació viària objecte de la llei de carreteres de l’Estat són, no obstant això 

convenients a la plena disponibilitat municipal per a no sols el trànsit i accés rodat (fi principal), 

sinó també per a la implantació i desplegament de serveis de titularitat municipal que permeten 

dotar de la plena condició de solar a aquestes parcel·les confrontants. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyor Timón. Vots a favor: 14, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Sánchez, Iborra, Rubio, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 

10, senyors/es Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, González, Guillen, Márquez, Vila i 

Serrano; per la qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de l’Àrea 

de Disseny urbà, ecologia i infraestructures, el Ple de  l’Ajuntament, per 14 vots a favor del 

PSOE, Compromís per Sagunt i EU-Unides Podem i 10 abstencions del PP, IP i VOX, 

ACORDA:   

PRIMER: Sol·licitar al Ministeri de Transports i Mobilitat sostenible la cessió gratuïta 

a favor de l’Excm. Ajuntament de la via de servei de la V-23, que és el front de façana de 

polígon industrial EUCOLSA i la VALLESA SUD, PQ 6+500 fins al PQ 9+500 així com el 

traçat del denominat RAMAL 6 d’aquesta infraestructura, en els termes i abast indicats més 

amunt, així com els terrenys annexos a aquest tram de carretera que no siguen necessaris per a 

aquesta administració. 
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SEGON: Que s’inicien els tràmits administratius per a la cessió del tram anteriorment 

assenyalat, fins a la seua finalització, quedant l’efectivitat del lliurament i transmissió de la 

titularitat a la corresponent Acta. 

TERCER: Facultar tan àmpliament com calga al Sr. Alcalde-President de la corporació 

municipal per a la subscripció de tots els documents i actes que van ser necessaris per a 

l’execució d’aquest acord. 

 

 En aquests moments s’incorpora a la sessió el Sr. Timón. 

 

6 EXPEDIENT 180619K. RATIFICACIÓ ACORD JUNTA DE GOVERN LOCAL 

DE DATA 28 DE FEBRER DE 2025. PLA ESPECIAL COL·LEGI SANT VICENT 

FERRER DE SAGUNT 

Se sotmet a votació la ratificació de l’acord 37 de la Junta de Govern Local de data 28 

de febrer de 2025, resultant: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 21, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, Vila, 

Serrano, Gil i Picó. Vots en contra: 1, senyor Rovira. Abstencions 3, senyors González, Guillen 

i Márquez; per la qual cosa, el Ple de  l’Ajuntament, per 21 vots a favor del PSOE, PP, VOX i 

Compromís per Sagunt, 1 vot en contra d’EU-Unides Podem i 3 abstencions d’IP, ACORDA: 

 Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local, que diu: 

 

“37 EXPEDIENT 180619K: PLA ESPECIAL COL·LEGI SANT VICENT FERRER 

DE SAGUNT 

Presentada directament la proposta per part del regidor delegat de Planejament, conclòs 

l’examen dels assumptes inclosos en l’ordre del dia, i sotmesa a votació, de conformitat amb el 

que estableix l’article 91.4 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les 

Corporacions Locals, per unanimitat, la Junta de Govern Local declara la urgència de 

l’assumpte. 

 

Antecedents: 

En data 11.2.2025 (7616), s’ha notificat acord del Sr. Director General d’Urbanisme, 

Paisatge i Avaluació Ambiental, de data 7.2.2025, pel qual es declara la caducitat del DAEATE 

del planejament de la referència i s’ordena l’arxivament de les actuacions de l’expedient 

autonòmic d’avaluació ambiental estratègica, en els següents termes: 

  

 La data de notificació a l’Ajuntament de Sagunt de l’acord autonòmic va ser el dia 

11.2.2025 (registre d’entrada 7616). 

 

 S’observen les següents deficiències en aquest acord: 

 1. Indicació del termini màxim per a formular requeriment d’anul·lació. 

 2. Incorrecta omissió en el cercle d’interessats als quals s’ha de notificar l’acord 

autonòmic de caducitat i arxiu. 

 3. Omissió d’actuacions i omissions procedimentals decisives en la motivació de l’acord 

autonòmic de caducitat i arxiu. 

 

 Respecte de les deficiències en la indicació del termini per a formular requeriment 

d’anul·lació: 
 Si bé s’indica en la resolució autonòmica que l’Ajuntament de Sagunt, com a 

administració pública, compta amb un termini de 2 mesos per a formular el requeriment 

d’anul·lació alternatiu al recurs contenciós administratiu directe, l’art. 158.1 de la Llei 8/2010, 

de règim local de la Comunitat Valenciana, estableix que: 
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Article 158. Impugnació per les entitats locals 

1. Les entitats locals territorials podran impugnar les disposicions generals i actes de la 

Generalitat que lesionen la seua autonomia. A tal fi des de l’endemà del dia que reben 

comunicació d’aquelles o es publiquen en el Diari Oficial de la Comunitat Valenciana, podran: 

a) Requerir motivadament a la Generalitat, en el termini de quinze dies, perquè anul·le 

la disposició o acte en el termini màxim d’un mes, o 

b) Impugnar la disposició o acte davant de l’òrgan jurisdiccional competent en el 

termini establit en la legislació reguladora del corresponent procediment. 

L’acte de la Generalitat, exprés o presumpte, que no atenga el requeriment a què es 

refereix la lletra a de l’apartat anterior, podrà ser objecte d’igual impugnació.” 

 El termini de 15 dies, hàbils, del qual es disposa l’Ajuntament de Sagunt per a formular 

el seu requeriment d’anul·lació finalitza el dia 4 de març del 2025. Eixa és la data límit per a 

formular el present requeriment d’anul·lació i no la indicada en l’acord (l’11 d’abril del 2025, 

dos mesos des de la notificació). 

  

 Respecte de la incorrecta omissió en el cercle d’interessats als quals s’ha de 

notificar l’acord autonòmic de caducitat i arxiu. 

 

 L’acord assenyala en punt segon de la part dispositiva: 

“SEGON. Notificar la present resolució a l’Ajuntament de Sagunt, al Servei Territorial 

d’Urbanisme de València, a l’Associació de Veïns La Victòria del Port de Sagunt, a Acció 

Ecologista Agró i al Centre Excursionista Camp de Morvedre.” 

 

 Per part de l’òrgan autonòmic no s’està tenint en consideració com a interessat en 

l’expedient a l’entitat privada sol·licitant davant de l’administració municipal de la modificació 

del planejament, la Comunitat de Germanes Dominiques de l’Anunciata de Sagunt, pertanyent 

a la Fundació Educativa Santo Domingo CIF G84934371, que gestiona el centre educatiu 

Col·legi de Sant Vicent Ferrer de Sagunt, amb domicili al Camí Vell de Terol, s/n, de Sagunt; 

la qual no consta a l’Ajuntament de Sagunt que haja sigut notificada en el present cas; vist que 

resulta indiscutible la condició d’interessada legítim en l’expedient autonòmic i gaudint del dret 

a defendre la seua posició i interessos en aquest. Dret del qual se li priva si per l’administració 

autora de l’acte no se li notifica aquest. L’Ajuntament de Sagunt no pot legalment notificar 

acords d’altres administracions públiques a particulars i activar el seu termini d’impugnació i 

recurs davant d’aquestes. És l’administració autora de l’acte que afecta els seus drets la que ha 

de fer-ho. 

 

 Per mitjà d’aquest escrit s’insta la Direcció General d’Urbanisme, Paisatge i Avaluació 

Ambiental que notifique el present acord de declaració de caducitat i arxiu a l’entitat Comunitat 

de Germanes Dominiques de l’Anunciata de Sagunt, pertanyent a la Fundació Educativa Santo 

Domingo CIF G84934371, que gestiona el centre educatiu Col·legi de Sant Vicent Ferrer de 

Sagunt, amb domicili al Camí Vell de Terol, s/n, de Sagunt, a l’efecte de no generar-li indefensió. 

 

 Respecte de l’omissió d’actuacions i omissions procedimentals decisives en la 

motivació de l’acord autonòmic de caducitat i arxiu. 

 

 L’escarida motivació de l’acord de caducitat i arxiu es limita a aquesta: 

“En el DAEATE de la Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi 

Sant Vicent Ferrer” en SNU- de Sagunt, s’indicava explícitament aquesta circumstància, per 

la qual cosa, d’acord amb aquest precepte, s’ha produït la caducitat del DAEATE el 9 de 

novembre de 2020, ja que l’Ajuntament de Sagunt no va remetre a l’òrgan ambiental la 

documentació referida en l’article 54 de la LOTUP (actualment, article 56 del TRLOTUP) amb 
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anterioritat a aquesta data, la qual cosa impedeix continuar amb la tramitació del procediment 

d’avaluació ambiental i territorial estratègica de la Modificació”. 

 

Per a això, realitza el següent còmput de terminis: 

“SEGON. El Document d’Abast de l’Estudi Ambiental i Territorial Estratègic (DAEATE) 

de la Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi Sant Vicent Ferrer” en 

SNU- de Sagunt va ser emés mitjançant acord de la Comissió d’Avaluació Ambiental, en sessió 

que tingué lloc el 27 d’octubre de 2016, així com notificat a l’Ajuntament de Sagunt el 9 de 

novembre de 2016. 

TERCER. De conformitat amb el que es disposa en l’article 51.6 de la LOTUP 

(actualment, article 53.6 del TRLOTUP), amb data 12 de novembre de 2018, va tindre entrada 

en el Registre d’aquesta Conselleria, ofici procedent de l’oficina PROP de Sagunt, al qual 

adjuntava sol·licitud de pròrroga per un període de dos anys més de la vigència del DAEATE 

de la Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi Sant Vicent Ferrer” en SNU 

de Sagunt, presentada el 7 de novembre de 2018 per l’Ajuntament de Sagunt, adjuntant DVD, 

el qual contenia la versió preliminar i estudis sectorials, com a justificació que s’estava 

continuant amb la tramitació de la Modificació de planejament. 

QUART. Amb data 26 de novembre de 2018, es va notificar a l’Ajuntament de Sagunt 

que es considerava justificada la sol·licitud d’ampliació de termini realitzada, per la qual cosa 

la vigència del DAEATE de la Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi 

Sant Vicent Ferrer” en SNU- de Sagunt es prorrogava per altres dos anys més, això és, fins al 

9 de novembre de 2020, a fi de poder redactar i presentar davant de l’òrgan ambiental els 

documents previstos en l’article 54 de la LOTUP (actualment, article 56 del TRLOTUP) 

 

FONAMENTS DE DRET 

PRIMER. L’article 51.6 de la LOTUP, vigent en eixe moment (actualment, article 53.6 

del TRLOTUP) establia la caducitat del DAEATE si, transcorreguts dos anys des de la seua 

notificació a l’òrgan promotor, aquest no haguera remés a l’òrgan ambiental la documentació 

referida en l’article 54 d’aquest text refós (actualment, article 56 del TRLOTUP). Aquest 

termini podrà prorrogar-se justificadament per altres dos anys més. En el DAEATE de la 

Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi Sant Vicent Ferrer” en SNU- de 

Sagunt, s’indicava explícitament aquesta circumstància, per la qual cosa, d’acord amb aquest 

precepte, s’ha produït la caducitat del DAEATE el 9 de novembre de 2020, ja que l’Ajuntament 

de Sagunt no va remetre a l’òrgan ambiental la documentació referida en l’article 54 de la 

LOTUP (actualment, article 56 del TRLOTUP) amb anterioritat a aquesta data, la qual cosa 

impedeix continuar amb la tramitació del procediment d’avaluació ambiental i territorial 

estratègica de la Modificació.” 

 

En la descripció dels fets i tràmits del procediment d’aquesta resolució no es fa cap mena 

de valoració sobre les següents circumstàncies: 

 1. Que en data 23.4.2019 s’adopta resolució municipal núm. 2390, per la qual s’obri a 

participació pública el document de planejament corresponent en desenrotllament del document 

d’abast de l’òrgan autonòmic ambiental i territorial. 

 2. Que aquesta resolució es publica en el DOGV de 12.6.2029, iniciant-se el còmput 

dels terminis de participació pública. 

 3. Que en data 26.3.2020 finalitzat el període de participació pública, s’adopta resolució 

municipal núm. 2237, per la qual es remet a l’òrgan ambiental la documentació referida en 

l’article 54 llavors vigent. 

“PRIMER: En relació amb la documentació presentada el 12.3.2020 (registre d’entrada 

núm. 9524), per part de la Congregació de Germanes Dominiques de l’Anunciata – Província 

de Santo Domingo i consistent en: 

- El document de participació 
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- Esborrany de Pla Especial 

- Esborrany d’Expedient d’Avaluació Ambiental i Territorial Estratègica. 

Atorgar-li el caràcter de proposta de pla especial per a equipament privat Col·legi Sant 

Vicent Ferrer a Sagunt, situat al Camí Vell de Terol, s/n, polígon 1, parcel·les 93, 94 i 402; així 

com formar amb aquesta i amb la resta d’aquesta documentació l’expedient d’avaluació 

ambiental i territorial estratègica. 

SEGON: Remetre el present acord i la totalitat de la documentació presentada el 

12.3.2020 (9.524) a l’òrgan mediambiental i territorial autonòmic competent, la Comissió 

d’Avaluació Ambiental, de la Conselleria d’Agricultura, Desenrotllament Rural, Emergència 

Climàtica i Transició Ecològica, exp. de referència 4/16 EAE, a l’efecte del que preveu l’art. 

54 i ss de la Llei 5/2014, LOTUP.” 

4. Que per part d’aquest òrgan ambiental territorial no s’emet cap contestació a aquesta 

documentació presentada de cap mena en el termini legal màxim que compta per a això, tres 

mesos (amb possibilitat de pròrroga expressa d’altres tres) des del 26.3.2020. 

5. Que davant del retard de l’òrgan autonòmic ambiental territorial de més de dos anys 

i mig en l’emissió d’un pronunciament exprés que havia d’haver emés en tres mesos, el Ple 

municipal en data 27.10.2022 acorda continuar amb la tramitació de l’expedient, aprovant 

provisionalment la modificació i remetent-la a la Conselleria de Territori per a la seua aprovació 

definitiva. 

6. Que la Conselleria de Territori, amb simple automatisme, sense entrar al fons de 

l’assumpte i veure les omissions/retards de l’òrgan autonòmic ambiental territorial en més de 

dos anys, en data 16.11.2022, assenyala que arxiva l’expedient de sol·licitud municipal 

d’aprovació definitiva i estarà al que diga el de l’òrgan autonòmic ambiental territorial. 

 

“En relació amb el Pla Especial- Col·legi Sant Vicent Ferrer de Sagunt, que ha tingut 

entrada en aquest Servei Territorial d’Urbanisme, informar-los que al no disposar encara de 

la corresponent declaració ambiental i territorial estratègica, s’ha donat trasllat de la 

documentació al Servei d’Avaluació Ambiental Estratègica, en considerar que és assumpte de 

la seua competència, tancant en aquest servei l’expedient obert.” 

 

No es valora ni s’extrauen conseqüències jurídiques en aquesta contestació per la 

Conselleria de Territori que l’òrgan autonòmic ambiental territorial en dos anys i mig no haja 

fet la més mínima manifestació sobre la documentació remesa per l’Ajuntament en termini, el 

28.3.2020. Simplement, es desentén i es remet a l’òrgan autonòmic ambiental territorial 

incomplidor. 

 

7. Que aquest, l’òrgan autonòmic ambiental territorial, comença a desplegar en eixe 

moment, de manera extemporània, les actuacions el dia 29.11.2022 que havia d’haver desplegat 

més de dos anys abans, al març de 2020 i requereix a l’Ajuntament, sense entrar al fons de 

l’assumpte, que s’aporten una sèrie d’informes sectorials autonòmics (és a dir, de la seua pròpia 

administració pública) pendents d’emissió. 

8. Que l’Ajuntament de Sagunt li contesta a l’òrgan autonòmic ambiental territorial i 

acredita que eixos quatre informes sectorials autonòmics pendents (és a dir, de la seua pròpia 

administració pública), ja van ser sol·licitats per l’administració municipal en data 25.2019, 

sense que aquestes administracions sectorials s’hagen dignat contestar. Contestació municipal 

que es fa en els següents termes: 

 

 

9. Que davant d’aquesta contestació municipal, l’òrgan autonòmic ambiental territorial 

es limita a contestar el 20.3.2003 amb un simple automatisme que és un problema i 

responsabilitat municipal aconseguir aquests informes sectorials autonòmics (és a dir, de la seua 

pròpia administració pública) pendents d’emissió i sol·licitats per l’Ajuntament a l’abril del 
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2019, és a dir, quasi quatre anys abans. Tot això sense entrar a analitzar el fons de la 

documentació presentada i la seua adequació al document d’abast emés en el seu moment. 

 

L’Ajuntament de Sagunt no té capacitat legal per a obligar a emetre informes sectorials 

autonòmics (és a dir, de la mateixa administració pública que l’òrgan autonòmic ambiental 

territorial). La previsió legal que s’invoca no és una capacitat municipal si no de la Conselleria 

de Territori. Així ho diu expressament la llei quan assenyala que 

“Passat, des de la sol·licitud de l’informe, el termini establit segons l’apartat anterior 

o el que fixe la normativa sectorial respectiva, es continuarà amb el procediment. A l’efecte de 

recaptar els informes no emesos en termini que d’acord amb aquesta normativa foren 

preceptius, de manera prèvia a l’aprovació provisional de l’instrument de planejament, 

l’ajuntament requerirà a la Generalitat Valenciana perquè convoque de manera fefaent a les 

administracions amb competències afectades a una comissió informativa de coordinació de 

la direcció general competent en matèria d’urbanisme…” 

 

Però és que en aquest cas se li recorda que la Conselleria de Territori, al novembre de 

2022, sense entrar a analitzar el fons de l’assumpte, davant de l’acord municipal aprovat 

provisionalment perquè hi havia hagut una inactivitat autonòmica de més de dos anys i mig, es 

va desentendre de la tramitació, i es va limitar a dir literalment que: 

 

En relació amb el Pla Especial- Col·legi Sant Vicent Ferrer de Sagunt, que ha tingut 

entrada en aquest Servei Territorial d’Urbanisme, informar-los que al no disposar encara de 

la corresponent declaració ambiental i territorial estratègica, s’ha donat trasllat de la 

documentació al Servei d’Avaluació Ambiental Estratègica, en considerar que és assumpte de 

la seua competència, tancant en aquest servei l’expedient obert. 

 

Aquesta administració en novembre de 2022 no va entrar a valorar la iniciativa 

municipal d’aprovació provisional municipal davant el retard de les administracions sectorials 

(des d’abril de 2019) i de l’òrgan autonòmic ambiental territorial (des de març de 2020). L’òrgan 

autonòmic que té competència per a convocar a les administracions amb competències 

afectades a una comissió informativa simplement es va desentendre. 

 

10. Que l’11.7.2023, quatre anys i mig després d’haver sigut sol·licitat per l’Ajuntament 

de Sagunt, es remet per òrgan autonòmic ambiental territorial l’informe del servei 

d’Infraestructura Verda i Paisatge. La remissió de l’informe es fa per l’òrgan autonòmic 

ambiental territorial amb pur automatisme, rebre i reexpedir, sense plantejar-se si més no la 

viabilitat jurídica i el temps transcorregut des que es va sol·licitar, que puga ser exigible per a 

ser esmenats les correccions que informa una administració sectorial que es permet informa 

més de quatre anys i mig després de ser sol·licitat. 

 

11. Que, en definitiva, no és correcta la manifestació fonamentadora de la decisió 

autonòmica ara objecte de requeriment d’anul·lació que l’Ajuntament de Sagunt, en el sentit 

que: 

En el DAEATE de la Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi Sant 

Vicent Ferrer” en SNU- de Sagunt, s’indicava explícitament aquesta circumstància, per la qual 

cosa, d’acord amb aquest precepte, s’ha produït la caducitat del DAEATE el 9 de novembre de 

2020, ja que l’Ajuntament de Sagunt no va remetre a l’òrgan ambiental la documentació 

referida en l’article 54 de la LOTUP (actualment, article 56 del TRLOTUP) amb anterioritat 

a aquesta data, la qual cosa impedeix continuar amb la tramitació del procediment d’avaluació 

ambiental i territorial estratègica de la Modificació. 
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 Vist que, per contra, l’Ajuntament de Sagunt va presentar aquesta en data 28.3.2020. 

Documentació que mai ha rebut una anàlisi de fons per part de l’òrgan autonòmic ambiental 

territorial, que s’ha limitat a: 

 a. Incomplir el seu termini d’emissió del dictamen, de tres mesos, prorrogable en un 

termini màxim d’altres tres. 

 b. Obligar l’Ajuntament a esperar, de manera indeguda, més de dos anys i mig per a 

poder prendre la seua següent decisió a nivell de planejament. 

 c. Començar a exigir de manera extemporània, dos anys i mig després, i sense entrar en 

el fons de la documentació sí presentada en termini el dia 28.3.2020, qüestions formals 

imputables a incompliments de terminis d’administracions sectorials, és a dir, de la seua pròpia 

administració pública. 

d. Abocant a l’Ajuntament, en la seua exigència rígida i automatista d’informes 

sectorials de la seua pròpia administració, a un mandat impossible ja que qui té el poder de 

convocatòria a aquests, la Conselleria de Territori, es va desentendre del tema al novembre de 

2022 (“En relació amb el Pla Especial- Col·legi Sant Vicent Ferrer de Sagunt, que ha tingut 

entrada en aquest Servei Territorial d’Urbanisme, informar-los que en no disposar encara de 

la corresponent declaració ambiental i territorial estratègica, s’ha donat trasllat de la 

documentació al Servei d’Avaluació Ambiental Estratègica, en considerar que és assumpte de 

la seua competència, tancant en aquest servei l’expedient obert”). És a dir, abocant a 

l’Ajuntament a un carreró formal sense eixida. I sense que s’haja emés un sol pronunciament 

quant al fons sobre si la documentació sí presentada en data 28.3.2020 s’ajusta o no al document 

d’abast emés en el seu moment. 

 

 Per tot això es considera que la motivació de l’acord autonòmic ara recorregut, que 

assenyala que: L’article 51.6 de la LOTUP, vigent en eixe moment (actualment, article 53.6 del 

TRLOTUP) establia la caducitat del DAEATE si, transcorreguts dos anys des de la seua 

notificació a l’òrgan promotor, aquest no haguera remés a l’òrgan ambiental la documentació 

referida en l’article 54 d’aquest text refós (actualment, article 56 del TRLOTUP). Aquest 

termini podrà prorrogar-se justificadament per altres dos anys més. En el DAEATE de la 

Modificació del PGOU -previsió equipament privat “Col·legi Sant Vicent Ferrer” en SNU- de 

Sagunt, s’indicava explícitament aquesta circumstància, per la qual cosa, d’acord amb aquest 

precepte, s’ha produït la caducitat del DAEATE el 9 de novembre de 2020, ja que l’Ajuntament 

de Sagunt no va remetre a l’òrgan ambiental la documentació referida en l’article 54 de la 

LOTUP (actualment, article 56 del TRLOTUP) amb anterioritat a aquesta data, la qual cosa 

impedeix continuar amb la tramitació del procediment d’avaluació ambiental i territorial 

estratègica de la Modificació”; és una motivació incorrecta que no s’ajusta ni a dret ni a la 

realitat del procediment realment desenvolupat i que omet dades decisives atés que, entre tot el 

que s’ha dit, l’Ajuntament sí que va presentar la documentació en termini, el 28.3.2020, sense 

que fins a la data haja obtingut, quasi 5 anys després, un pronunciament analític de fons del seu 

ajust o falta d’ell al document d’abast, limitant-se, de manera extemporània (la inactivitat de 

l’administració autonòmica ambiental territorial de més de dos anys i mig no admet justificació 

de cap mena) a obligar l’Ajuntament a obtindre uns informes l’omissió dels quals és imputable 

a administracions sectorials també autonòmiques, de la mateixa Generalitat Valenciana. 

 

Abans de procedir a la votació el Sr. Rovira informa que votarà en contra sobre la base 

de les següents consideracions: 

Augment de la perillositat per l’augment de dos riscos: 

1r. Incendi Forestal que podria afectar les persones, perquè les noves instal·lacions 

queden envoltades de bosc. 

2n. Augment del risc d’inundació en el pas del Cano, barranc de Bonilles, sota l’autovia 

en impermeabilitzar més de 10.000 m2 de sòl que ara és bosc. 
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 A més, segons informes de la GVA, aquest Pla Especial afecta a dues parcel·les (93 i 

403) amb més de 2400 arbres (pinus halepensis), dens, adult i en bon estat sanitari. Una zona 

amb espècies protegides que genera gran quantitat d’oxigen i contribueix a la lluita contra el 

canvi climàtic i que és el lloc d’alimentació i reproducció de diverses espècies de plantes, aus, 

mamífers i rèptils protegits per la llei. 

 

 L’afectació al paisatge serà irreversible, hi ha alternatives en sòl agrícola i no és 

necessària l’ampliació del centre per a millorar la seguretat viària de la zona. 

 

Per tot això i de conformitat amb l’informe-proposta del Departament Planejament, la 

Junta de Govern Local, amb el vot el contra del Sr. Rovira i el vot a favor de la resta dels 

presents, ACORDA: 

 PRIMER: Requerir d’anul·lació a la Secretaria Autonòmica de Medi Ambient i Territori 

de la Conselleria de Medi Ambient, Infraestructura i Territori, en el termini realment aplicable, 

de l’acord del Sr. Director General d’Urbanisme, Paisatge i Avaluació Ambiental, de data 

7.2.2025, pel qual es declara la caducitat del DAEATE del planejament de la referència i 

s’ordena l’arxivament de les actuacions de l’expedient autonòmic d’avaluació ambiental 

estratègica. 

 SEGON: Instar la Secretaria Autonòmica de Medi Ambient i Territori de la Conselleria 

de Medi Ambient, Infraestructura i Territori a notificar el present acord de declaració de 

caducitat i arxiu a l’entitat Comunitat de Germanes Dominiques de l’Anunciata de Sagunt, 

pertanyent a la Fundació Educativa Santo Domingo CIF G84934371, que gestiona el centre 

educatiu Col·legi de Sant Vicent Ferrer de Sagunt, amb domicili al Camí Vell de Terol, s/n, de 

Sagunt, a l’efecte de no generar-li indefensió. 

 TERCER: Instar l’administració autonòmica que, una vegada estimat el present 

requeriment d’anul·lació, analitze de fons la documentació sí presentada per l’Ajuntament de 

Sagunt en termini, el 28.3.2020, i procedisca a la seua aprovació definitiva o, si és el cas, atorgue 

un termini d’esmena per a la seua estimació, descartant-se que simplement s’actue de forma 

autòmat, exigint a l’Ajuntament l’obtenció d’uns informes sectorials autonòmics que aquesta 

administració no té capacitat d’exigir imperativament ni d’obtindre. 

 QUART: La present acció administrativa s’exerceix per la Junta de Govern Local per 

motius d’urgència (esgotament del termini límit d’interposició d’aquesta el dia 4.3.25, abans de 

la celebració de la següent sessió plenària). Per això se sol·licita de l’òrgan plenari competent, 

el ple, la ratificació de l’exercici d’aquesta, en la seua pròxima sessió ordinària i comunicació 

d’aquesta ratificació a l’administració autora de la decisió requerida d’anul·lació.” 

 

 El Sr. Alcalde comunica que el punt 10 ha sigut retirat. 

 

Se sotmet a votació la urgència dels assumptes de l’ordre del dia del punt 7 al 15 els dos 

inclusivament (excloent-se’n el punt 10) de conformitat amb el que estableix l’art. 116 de la 

Llei Valenciana de Règim Local,  resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 25, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Sánchez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple de  

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Declarar la urgència dels assumptes i procedir-ne al debat. 

 

7 EXPEDIENT 2150430J. PROPOSICIÓ PSOE, PP, IP, COMPROMÍS PER 

SAGUNT I EU. CELEBRACIÓ DIA 8 DE MARÇ 



 20 

Llegida la proposició política presentada pels Grups Municipals del PSOE, PP, IP, 

Compromís per Sagunt i EU-Unides Podem, sense previ expedient administratiu, el tenor literal 

del qual és el següent:   

“Per a totes les dones i xiquetes: drets, igualtat i apoderament” 

En aquesta data tan assenyalada, renovem el nostre compromís ferm i indestructible de 

promoure i defendre els drets de les dones i xiquetes, sense distinció d’origen, edat, ètnia, 

orientació sexual, discapacitat o qualsevol altra condició. 

Segons les últimes dades de l’Institut Nacional d’Estadística (INE), les dones 

representen aproximadament el 51% de la població a Espanya. 

No obstant això, estudis recents destaquen que la bretxa salarial apareix quan les dones 

han de triar entre la maternitat o continuar amb la seua carrera laboral, persisteix en àmbits 

específics com en sectors com els serveis i les cures, i que les dones continuen assumint una 

càrrega desproporcionada en les tasques no remunerades. 

Aquestes xifres posen de manifest la necessitat de reforçar les polítiques d’igualtat, de 

conciliació i corresponsabilitat especialment des de l’àmbit local, per a garantir el ple exercici 

dels seus drets. 

1. Reconeixement de drets i protecció integral 

Les administracions locals, per la seua proximitat a la ciutadania, han de garantir 

serveis de qualitat que permeten a les dones conciliar la seua vida laboral, familiar i personal 

com també hem de vetlar per la dignitat de les dones i xiquetes. El nostre objectiu és continuar 

construint ciutats i pobles lliures de violències masclistes, on l’autonomia i independència de 

les dones siga una realitat palpable. 

 

2. Educació, formació i conscienciació 

L’educació en igualtat i el foment de valors de respecte des de primerenca edat 

són essencials per a previndre la discriminació. És necessari impulsar projectes que 

garantisquen que les noves generacions cresquen en un entorn que promoga la 

corresponsabilitat entre hòmens i dones. 

Impulsar projectes educatius que fomenten la lliure elecció de la formació 

allunyada de determinats estereotips, fent que sectors masculinitzats siguen més atractius per a 

les dones. 

 

3. Participació social i política 

El lideratge femení és clau per a una democràcia sòlida. Fomentem la 

participació de les dones en tots els nivells, promovent la seua presència en òrgans directius i 

donant suport a l’emprenedoria femenina. 

 

4. Dones del Medi rural i Dones amb Discapacitat 

Ens comprometem a prestar una atenció específica i particular a les dones del 

medi rural, i a les dones amb discapacitat, que tenen majors dificultats per a aconseguir les 

reivindicacions que reclamem en aquesta declaració institucional. 

 

5. Col·laboració institucional i compromís col·lectiu 

La igualtat efectiva requereix l’acció coordinada de totes les administracions 

públiques, la societat civil i el sector privat. Només mitjançant la cooperació podrem aconseguir 

un progrés sostenible. 

 

En aquest 8 de març de 2025, Sagunt reitera el seu compromís d’impulsar mesures 

concretes que reforcen els drets de les dones i xiquetes. Unim-nos en aquesta lluita per una 

societat justa i diversa, on les dones i xiquetes siguen protagonistes del seu propi futur. Perquè 

la igualtat no és un objectiu llunyà, sinó una tasca de cada dia.” 
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Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Márquez, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 2, senyors Vila i Serrano; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP,  Compromís per Sagunt 

i EU-Unides Podem i 2 abstencions de VOX, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

8 EXPEDIENT 2150463E. PROPOSICIÓ PSOE, COMPROMÍS PER SAGUNT I 

EU-UNIDES PODEM. ENSENYAMENT EN DEFENSA DEL VALENCIÀ 

Llegida la proposició política presentada pels Grups Municipals del PSOE, Compromís 

per Sagunt i Eu-Unides Podem,  de  sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual 

és el següent:   

“La consulta impulsada per la Conselleria d’Educació, Cultura, Universitats i Ocupació 

de la Generalitat Valenciana sobre la llengua vehicular en tots els centres públics i privats 

concertats que impartisquen el segon cicle d’Educació Infantil, Educació Primària o Educació 

Secundària Obligatòria suposa fer un pas més en una política que desvirtua el marc legal vigent 

i posa en perill la cohesió educativa i lingüística a la Comunitat Valenciana. Aquesta mesura, 

en el marc de la mal anomenada Llei 1/2024 de Llibertat educativa, té com a únic objectiu 

eliminar de manera progressiva l’ensenyament de la llengua valenciana en l’àmbit educatiu. 

Així, presenta l’aprenentatge del castellà i del valencià com a fenòmens contraposats i 

excloents, obligant a triar les famílies entre una falsa disjuntiva. Aquesta situació ha generat 

gran malestar entre la comunitat educativa i ha portat el Consell Escolar Municipal de Sagunt 

a sol·licitar a la Conselleria d’Educació la retirada del projecte d’ordre, per la qual es convoca 

el procediment de consulta als representants legals de l’alumnat per a triar la llengua base 

aplicable a partir del curs acadèmic 2025-2026. 

A més, se suma a altres mesures ja adoptades que perjudiquen greument l’ensenyament 

i l’ús del valencià en l’àmbit educatiu. Un clar exemple d’aquesta política antivalenciana és 

l’expedició de títols de valencià al final d’unes certes etapes educatives sense haver de superar 

cap examen. Així es desincentiva el seu estudi i se li lleva tot el valor a qualsevol d’aquests 

certificats. 

Amb la consulta a les famílies i la implantació del model lingüístic que d’aquesta es 

deriva, s’ataca de manera frontal l’aprenentatge en valencià: 

 

1. Un atac al consens educatiu i lingüístic de la Comunitat Valenciana 

Des de la recuperació de l’autogovern, la Comunitat Valenciana ha construït la política 

lingüística sobre la base del consens i l’equilibri. L’aprovació de la Llei d’Ús i Ensenyança del 

Valencià (LUEV) en 1983 va ser un exemple clar d’este esperit, ja que va aconseguir unanimitat 

en les Corts Valencianes, garantint el dret de tota la ciutadania a conéixer i utilitzar les dues 

llengües oficials. 

Aquest consens va permetre que el valencià, en una situació de minorització, tinguera 

un marc legal que protegira la recuperació sense perjudicar el dret de la ciutadania a aprendre 

també en castellà. Es van establir criteris progressius i flexibles, adaptats a la realitat 

sociolingüística de cada municipi, i es va regular l’exempció del valencià a determinades zones, 

assegurant un equilibri territorial i social. 

En 2018, amb l’aprovació de la Llei de Plurilingüisme, es va fer un pas més en la 

consolidació d’un model educatiu integrador i equitatiu. Aquesta llei: 

● Va superar el model segregador de línies lingüístiques (una en valencià i una 

altra en castellà), que havia generat desigualtats en l’adquisició de competències 

en les dues llengües. 



 22 

● Va fomentar el consens en els centres educatius, exigint que els projectes 

lingüístics foren aprovats per una majoria de dos terços del consell escolar. Això 

obligava a un diàleg real entre famílies, professorat i comunitat educativa, 

evitant imposicions i assegurant que les decisions lingüístiques respongueren a 

criteris pedagògics i no a confrontacions ideològiques. 

● Va permetre continuar avançant en l’objectiu que tot l’alumnat finalitzara 

l’educació obligatòria amb suficient domini del valencià i del castellà, en 

compliment de la LOMLOE i la normativa estatal. 

 

Aquest model va permetre un punt d’equilibri entre l’ensenyament del valencià i el 

castellà, assegurant que tot l’alumnat adquirira competències plurilingües sense menyscabar 

cap llengua. 

 

2. Un model que generava estabilitat davant d’un altre que imposa incertesa 

El model de la Llei de Plurilingüisme de 2018 havia aconseguit generar estabilitat en 

els centres educatius. La possibilitat de decidir el projecte lingüístic a nivell de centre, amb un 

consens ampli al consell escolar, permetia: 

● Respectar la diversitat sociolingüística sense trencar la unitat dels centres. 

● Planificar els recursos de manera estable, garantint la continuïtat dels projectes 

educatius. 

● Evitar la instrumentalització política de la llengua en l’educació, en deixar les 

decisions en mans de la comunitat educativa i no de criteris partidistes. 

 

Aquest equilibri ha sigut trencat de manera abrupta amb l’aprovació de la Llei 1/2024 

impulsada per PP i VOX. Aquesta norma trenca amb el consens existent, imposa un model basat 

en la segregació i ha forçat una consulta sense garanties democràtiques ni suport de la comunitat 

educativa. 

 

3. La consulta: un instrument per a arraconar l’ensenyament del valencià 

La consulta promoguda per la Conselleria d’Educació és una mesura imposada sense 

consens, sense criteris pedagògics i sense suport normatiu sòlid. El seu únic propòsit era 

legitimar un model que busca arraconar el valencià en el sistema educatiu, incomplint els 

principis de l’Estatut d’Autonomia, de la LUEV i de la LOMLOE. 

 

Les principals mancances d’aquesta consulta han sigut: 

● Falta de garanties democràtiques: no estableix un quòrum mínim ni mecanismes 

de supervisió independents. 

● Elimina el paper dels consells escolars, deixant en mans de decisions individuals 

un assumpte d’impacte col·lectiu. 

● Fomenta la segregació lingüística, reinstaurant un model de línies que ja havia 

sigut superat amb la Llei de Plurilingüisme. 

● Provoca un caos organitzatiu als centres educatius, ja que cada curs hauran de 

reorganitzar-se grups, horaris i materials en funció dels resultats de la consulta. 

● Distorsiona la realitat sociolingüística: es permet que famílies que canvien de 

centre puguen votar en múltiples consultes, afectant resultats que no els 

incumbiran en el futur. 

 

4. Conseqüències del nou model: desigualtat, segregació i pèrdua de qualitat educativa 

L’aplicació de la Llei 1/2024 tindrà conseqüències greus per a l’educació valenciana: 
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● Es trenca amb el consens educatiu que havia aconseguit la Llei de Plurilingüisme, 

generant divisió en les comunitats escolars. 

● Es condemna els alumnes de zones de predomini castellà a no aprendre valencià 

en condicions adequades, dificultant el seu accés a oportunitats laborals i 

culturals en la seua pròpia Comunitat. 

● Es relega l’ensenyança en valencià a un paper marginal, limitant el seu ús en 

l’educació i debilitant la seua presència social. 

● S’impedeix una planificació estable en els centres, ja que cada any canviaran els 

projectes lingüístics. 

● Es deteriora la qualitat educativa, en prioritzar un model basat en la confrontació 

en lloc d’en criteris pedagògics. 

 

5. Un fals debat sobre la llengua que amaga els problemes reals del sistema educatiu 

Mentre que el Govern valencià impulsa un debat artificial sobre la llengua base, segueix 

sense abordar els problemes estructurals de l’educació pública. En lloc de destinar recursos a 

millorar la qualitat educativa, ha optat per una estratègia de confrontació lingüística que només 

busca dividir a la comunitat educativa. 

 

Entre els problemes més greus que estan afectant l’educació a la Comunitat Valenciana, 

destaquen: 

● L’incompliment de l’ordre de plantilles, cosa que ha generat una gran incertesa 

als centres educatius. La carència d’estabilitat en els equips docents està afectant 

la continuïtat pedagògica i la qualitat de l’ensenyança i deixa molts centres sense 

els recursos humans necessaris per a atendre adequadament l’alumnat. 

● El nou decret d’admissió de l’alumnat, que modifica els criteris d’escolarització 

i trenca amb el principi d’igualtat d’oportunitats. Amb la introducció d’un punt 

específic en el procés d’admissió, s’atorga més capacitat als centres per a 

seleccionar famílies, cosa que pot derivar en una segregació escolar més gran i 

discriminació en l’accés a l’educació pública. 

● La disminució de les beques i ajudes en l’estudi, que està afectant milers de 

famílies valencianes. Les retallades en beques de menjador, transport escolar i 

material didàctic estan dificultant l’accés a l’educació per a l’alumnat més 

vulnerable, augmentant les desigualtats socials. 

● Les retallades en infraestructures educatives, que han paralitzat projectes 

essencials per a la millora dels centres i la construcció de nous. La reducció 

d’inversions en manteniment i noves construccions ha deixat sense resposta les 

necessitats d’ampliació i de renovació de moltes escoles i instituts i ha afectat la 

qualitat de l’entorn d’aprenentatge. A la nostra ciutat ho sabem bé, ja que el gran 

creixement poblacional que estem experimentant ens està portant a la 

massificació de les aules sense tindre una resposta clara i decidida per part de la 

Conselleria per a construir els nous centres que necessitem i donar solució al 

problema. 

● La carència de suport en els centres educatius afectats per la DANA d’octubre 

de 2024, que continuen patint greus problemes estructurals. A pesar que algunes 

escoles van quedar destruïdes o greument danyades pel temporal, la Generalitat 

no ha destinat els recursos necessaris per a la seua reconstrucció ni ha garantit 

solucions dignes per a l’alumnat i el professorat desplaçat. L’absència d’un pla 
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d’emergència educatiu ha agreujat la situació i ha deixat a moltes famílies en la 

incertesa sobre el futur de l’escolarització dels fills i filles. 

 

En lloc de donar resposta a aquests problemes reals, el Govern valencià ha optat per 

centrar la seua política educativa al voltant d’una qüestió purament ideològica com és arraconar 

el valencià a les aules i desviar l’atenció amb una consulta innecessària i sense garanties. 

Actualment, la llei es troba en el Tribunal Constitucional, qui ha admés a tràmit el recurs 

d’inconstitucionalitat de Compromís enfront de la Llei 1/2024 aprovada per PP i VOX en el 

parlament valencià i investiga incompliments de 28 articles de lleis de rang superiors com la 

LOE, l’Estatut d’Autonomia i la Constitució. 

 

Per tot això, el Grup Municipal Socialista proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels 

següents ACORDS: 

1. Instar la Generalitat Valenciana i, específicament, la Conselleria d’Educació, a paralitzar 

la implementació del nou model lingüístic a les escoles valencianes, derivat del resultat 

de la consulta a les famílies i de la Llei 1/2024, per ser contrari als principis legals i 

pedagògics vigents. 

2. Reclamar a la Conselleria d’Educació el restabliment del paper dels consells escolars 

com a òrgans competents per a definir els projectes lingüístics dels centres i assegurar 

la participació equilibrada de tota la comunitat educativa i el respecte a la legislació 

vigent. 

3. Exigir a la Generalitat Valenciana la defensa del valencià com a patrimoni cultural i 

lingüístic de la Comunitat Valenciana, promovent el seu ús, aprenentatge i prestigi des 

de totes les institucions públiques. 

4. Instar la Generalitat Valenciana a prioritzar els problemes reals del sistema educatiu, 

destinant recursos a l’increment i estabilitat del professorat, a la millora 

d’infraestructures i a la reducció de ràtios. 

5. Reformular la llei que regula l’ensenyament de les llengües en el sistema educatiu 

valencià d’acord amb plantejaments pedagògics i amb l’objectiu que l’alumnat valencià 

domine les dues llengües oficials i, almenys, una llengua estrangera. 

6. Donar trasllat del contingut d’esta moció a: 

● President de la Generalitat Valenciana 

● Conseller d’Educació, Cultura, Universitats i Ocupació 

● Corts Valencianes 

● Federació Valenciana de Municipis i Províncies 

● Consell Escolar Municipal de Sagunt” 

   

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 15, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Gil, Picó i Rovira. Vots en contra: 7, senyors 

Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, Vila i Serrano. Abstencions: 3, senyors González, 

Guillen i Márquez; per la qual cosa, el Ple de  l’Ajuntament, per 15 vots a favor del PSOE, 

Compromís per Sagunt i EU-Unides Podem, 7 vots en contra del PP i VOX i 3 abstencions d’IP, 

ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

9 EXPEDIENT 2150467K. PROPOSICIÓ PP. CREU AL MÈRIT PER A 

PROTECCIÓ CIVIL DE SAGUNT PER LA SEUA INTERVENCIÓ EN LA DANA 
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Llegit el prec polític presentat pel Grup Municipal del PP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

 “El temporal del fatídic 29 d’octubre de 2024 va deixar més de 200 morts i va provocar 

danys materials valorats en milers de milions d’euros. Protecció Civil va ser una de les primeres 

agrupacions a arribar a les zones afectades i, des dels primers dies, els voluntaris de l’agrupació 

van estar secundant i fent tasques en les zones claus del desastre. Aquests voluntaris han 

treballat durant aquests mesos consecutius en labors de rescat, desenrunament, assistència 

sanitària, logística i distribució d’ajuda humanitària en les àrees més afectades per la tragèdia. 

Protecció Civil Sagunt ha desenvolupat i desenvolupa una gran faena en aquests 

municipis. Sense descans, van oferir suport, ajuda i esperança als qui més ho necessitaven, 

demostrant una vegada més que la seua labor és essencial i motiu d’orgull per a la nostra ciutat. 

Els membres de Protecció Civil s’han bolcat per a ajudar en les tasques de reconstrucció dels 

municipis afectats per la DANA. La ciutat està en deute amb ells pel que li entreguen diàriament 

de manera altruista i solidària. 

Aquesta distinció reconeix el compromís, la dedicació i el sacrifici de tots aquells que 

van participar en la DANA. La labor de Protecció Civil Sagunt ha sigut clau per a mitigar 

l’impacte d’una de les pitjors catàstrofes naturals que ha patit el nostre país. 

Per tot això, des del Grup Municipal Popular demanem que se’ls concedisca la Creu al 

Mèrit de Protecció Civil amb Distintiu Roig als efectius de Protecció Civil Sagunt que van 

participar (i participen) en les tasques d’ajuda als veïns i reconstrucció de les zones afectades 

després dels devastadors efectes de la DANA a l’octubre de 2024. Ha de reconéixer-se 

públicament l’encomiable treball que han realitzat els voluntaris de Protecció Civil en les zones 

afectades per la DANA. 

És just reconéixer el treball realitzat desinteressadament i en benefici de tantes persones 

que han fet els voluntaris del Servei de Protecció Civil Sagunt, posar en valor el treball 

incansable i l’altruisme que caracteritzen a cada un dels seus membres, que formen una gran 

família al servei de la ciutadania. 

 

PROPOSTA D’ACORDS 

1. INSTAR L’EQUIP DE GOVERN QUE ATORGUE LA CREU AL MÈRIT DE 

PROTECCIÓ CIVIL ALS EFECTIUS DE PROTECCIÓ CIVIL SAGUNT PER LA 

SEUA LABOR DESPRÉS DE LA DANA.” 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores, els quals sol·liciten fer ús 

de la paraula i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

 

-El Sr. Rovira indica que amb tot el respecte i estima cap al treball de Protecció Civil de 

Sagunt, entén que cal tindre en compte el que ha passat després del 29 d’octubre i posa en valor 

al treball de la policia local de Sagunt que va ser allí amb patrulles, voluntaris de la ciutat que 

també van estar ajudant, també la SAG, les petites empreses que també van anar a ajudar a les 

zones afectades, els efectius d’Aigües de Sagunt. Al marge que puga estar d’acord amb la 

proposta, que es tinga en compte que no sols Protecció Civil ha sigut qui ha estat en les labors 

de neteja i ajuda i s’ha de posar en valor el treball de centenars persones que han anat de manera 

altruista. Fins i tot la SAG al principi va acudir a les zones afectades de manera voluntària. 

-El Sr. Gil li indica al Sr. Catalán que en cap moment va posar en qüestió que es atorgara 

el mèrit corresponent a Protecció Civil; el que va dir és que considerava molt oportú que a part 

d’aquest reconeixement el dia 9 d’octubre, a part de totes les medalles que es donen, igual que 

es va reconéixer la labor durant la COVID-19 a tots els professionals i voluntaris que van estar 

treballant, creu que és un bon moment de reconéixer a més de Protecció Civil, a tots els 

voluntaris a títol individual, a tots els funcionaris que han acudit com a funcionaris o com a 

voluntaris, en general a tots els que han participat. 

-És el torn del Sr. Vila. Exposa que en el seu moment ja van dir molts portaveus que a 

part de Protecció Civil, hi havia també moltes persones com voluntaris, funcionaris involucrats 
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que també se’ls hauria de reconéixer el voluntariat que van fer. Estan d’acord que es reconega 

aquest treball a Protecció Civil, però caldria incloure totes les persones que han participat. 

S’hauria de buscar la manera a nivell local de donar-li les gràcies a aquests voluntaris. 

-El Sr. Palmero indica com a regidor de Protecció Civil se suma a la proposta dels 

companys de Compromís, EU i VOX. Entén que és important que tots els col·lectius se senten 

integrats i és important reconéixer-los també la tasca. Manifesta que la ciutat ja va entregar a 

Protecció Civil amb la resta de col·lectius la medalla d’or de la ciutat i fins ací és on 

l’ajuntament pot arribar. I aprofita per a agrair a tots i totes els membres de Protecció Civil no 

sols la seua tasca durant aquesta catàstrofe, si no també amb la COVID i amb la guerra 

d’Ucraïna perquè han sigut fonamentals per al bon desenrotllament de la ciutat i que tot 

estiguera en concòrdia. 

 

El Partit Socialista presenta una esmena de modificació dels acords que diu així: 

“1. Instar a la Generalitat Valenciana, concretament a la Conselleria d’Emergències i Interior, 

a concedir la medalla al Mèrit de la Protecció Civil d’or als efectius de Protecció civil de Sagunt 

per la seua tasca després de la Dana. 

2. Instar el Govern d’Espanya, concretament al Ministeri de l’Interior, a concedir la medalla 

al Mèrit de la Protecció Civil d’or amb distintiu roig als efectius de Protecció civil de Sagunt 

per la seua tasca després de la Dana.” 

 

 Esmena que és assumida pel ponent; sotmés a votació l’assumpte degudament esmenat, 

resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 25, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple de  

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

1. Instar la Generalitat Valenciana, concretament a la Conselleria d’Emergències i Interior, 

a concedir la medalla al Mèrit de la protecció Civil d’or als efectius de Protecció civil de Sagunt 

per la seua tasca després de la Dana. 

2. Instar el Govern d’Espanya, concretament al Ministeri de l’Interior, a concedir la medalla 

al Mèrit de la Protecció Civil d’or amb distintiu roig als efectius de Protecció civil de Sagunt 

per la seua tasca després de la Dana. 

 

10 EXPEDIENT 2150473T. PROPOSICIÓ PP. AMPLIACIÓ DE SERVEIS EN 

ALMARDÀ 

El ponent retira la proposició presentada. 

 

11 EXPEDIENT 2150478A. PROPOSICIÓ IP. ANY 2025 COM A ANY MARÍA 

MOLINER 

Llegit el prec polític presentat pel Grup Municipal d’IP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “María Moliner va nàixer a Paniza (Saragossa) el 30 de març de 1900. Va ser una 

destacada filòloga, bibliotecària i lexicògrafa espanyola, les contribucions de la qual a l’àmbit 

literari i social han deixat una petjada perdurable en la cultura espanyola. La seua obra més 

coneguda, el Diccionari d’ús de l’espanyol, constitueix un referent essencial en l’estudi i 

comprensió de la nostra llengua, caracteritzant-se per la seua claredat, exhaustivitat i precisió. 

Al llarg de la seua vida, Moliner també va desenvolupar una profunda tasca social en diversos 

àmbits, impulsant la cultura, l’accés a l’educació i la promoció dels drets de les dones en un 

context de dificultats polítiques i socials a Espanya. 

 María Moliner no sols va ser pionera en el seu camp professional, sinó que també va 

obrir camins per a les generacions posteriors de dones en l’àmbit intel·lectual, enfrontant-se a 
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les restriccions del seu temps amb valentia i determinació. La seua labor no es va limitar a la 

creació del seu famós diccionari, sinó que també es va estendre al seu treball com a bibliotecària, 

docent i defensora de la llengua espanyola en institucions públiques i privades. 

 Entre 1918 i 1921 va cursar la Llicenciatura de Filosofia i Lletres a la universitat 

cesaraugustana (secció d’Història), que va culminar amb excel·lent i Premi Extraordinari, i en 

1922 va ingressar, per oposició, en el Cos Facultatiu d’Arxivers, Bibliotecaris i Arqueòlegs, i 

va obtindre com a primer destí l’Arxiu de Simancas. 

 A mitjan anys 20 apareix la relació entre Moliner i el Port Sagunt, ja que va abandonar 

Simancas pel clima fred i per la delicada salut de la seua mare, per la qual cosa decideix mudar-

se a Múrcia pel clima més temperat i per a acostar-se a la figura del seu germà Enrique, que 

vivia al Port Sagunt. 

 Ja assentada a Múrcia el seu treball no es va limitar als arxius de la biblioteca i va ser 

nomenada ajudant a la facultat de Filosofia, càrrec que significava l’ingrés del “element femení 

per primera vegada a la Universitat de Múrcia”, segons consta en el llibre d’actes de la Facultat 

de Lletres. Allí coneix Fernando Ramón i Ferrando i decideixen casar-se en 1925 al Port Sagunt, 

amb el seu germà Enrique com a testimoni. 

 En 1929, el matrimoni al costat dels seus dos fills es trasllada a València, on arriba a ser 

nomenada cap de la Biblioteca Universitària de València, però amb la instauració del règim 

franquista és represaliada i sotmesa a un expedient de depuració. Despullada dels seus càrrecs 

directius en l’àmbit bibliotecari va iniciar una dècada que consagra el seu gran projecte, que va 

començar en 1950 i va culminar en 1965. Fa 60 anys María Moliner va finalitzar la creació d’un 

diccionari que permetia anar de la idea a l’expressió. 

 Paradoxalment, un temps abans de la seua mort, aquesta creadora d’un diccionari molt 

particular, es va quedar sense paraules en patir d’arterioesclerosi cerebral, que li provocava 

pèrdua de la memòria. Finalment, va morir a Madrid el 21 de gener de 1981. 

 Amb aquesta declaració d’any María Moliner es pretén donar a conéixer el paper d’una 

dona intel·lectual, innovadora i moderna, així com la seua vida al Port Sagunt al costat del seu 

germà Enrique, treballador en Alts Forns del Mediterrani. 

Per tot això es proposa al Ple de l’Ajuntament de Sagunt el següent: 

Proposta d’acord: 

1. Declarar l’any 2025 com a any María Moliner 

2. Instar l’Ajuntament de Sagunt a estudiar la vida de María Moliner al Port Sagunt a través de 

l’arxiu siderometal·lúrgic. 

3. Instar l’Ajuntament de Sagunt a fomentar la figura de María Moliner a nivell educatiu, social 

i cultural, col·locant una placa commemorativa en la vivenda on va residir l’autora al Port 

Sagunt.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores els qui sol·liciten fer ús de 

la paraula i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

 

-El Sr. Vila expressa que vol enaltir la vida de María Moliner, però li crida l’atenció que 

només va viure al Port de Sagunt quatre anys i que malgrat formar part ja de la història del 

municipi, entén que hi haurà alguna altra persona que haja viscut i dedicat més temps a aquest 

municipi per a dedicar-li un any. Indica que no té problema a declarar l’any 2025 en any María 

Moliner. Pregunta també a IP si hagueren demanat el mateix si aquesta dona haguera viscut a 

Sagunt. 

-El Sr. Rovira manifesta que aprovarà la moció perquè és constructiva i es mereix el 

reconeixement una figura com María Moliner. Destaca, a part del que diu el text, que era una 

dona molt compromesa i conscienciada amb els valors de la segona República i ella va ser 

vicepresidenta de les missions pedagògiques a València i és un dels exemples de la cultura i 

política educativa de la Segona República i gràcies a ella va haver-hi un avanç en el món rural 

amb les biblioteques públiques i el foment de la lectura. Com a membre de l’equip de govern, 
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des del departament de Memòria Democràtica i des del Departament de Biblioteques es 

compromet a dur a terme durant aquest any activitats en commemoració del 125 aniversari del 

naixement de María Moliner i a col·laborar en tot el que siga necessari per a celebrar enguany 

com a any María Moliner. 

-Pren la paraula la Sra. Picó. Entén que és una bona proposició perquè es dona visibilitat 

a una dona, a una dona compromesa amb la cultura. I s’emociona perquè, quan estudiava, a la 

biblioteca tenien els dos diccionaris i eren un referent de la llengua. Aprovaran la moció a pesar 

que IP pel que fa al nucli de Sagunt no aproven res, ni el Dijous de Berenar ni res. Consideren 

que és molt bona proposta per a visibilitzar a les dones referents. Recorda que és l’any de Maria 

Beneyto i insta la regidoria de cultura que visibilitzen també a aquesta dona. 

-En el torn del Sr. Vila exposa que en principi pensaven votar a favor la moció, però han 

passat d’explicar un currículum de María Moliner extraordinari al fet que EU diga que votarà 

per la seua labor en la segona República, a uns altres que voten a favor perquè va viure al Port, 

perquè si haguera viscut a Sagunt no l’hagueren ni plantejat i Compromís votarà únicament 

perquè és dona, si fora home no ho votarien a favor? Al final es mescla tot. Només demana que 

s’eviten temes polítics que donen lloc a controvèrsia. En conclusió s’adona que hi ha grups 

polítics que no estan mirant el text de la moció, sinó els interessos com a partits i així VOX no 

juga. 

-Intervé ara la Sra. Quesada. Manifesta i li demana al Sr. Vila que no deixe de secundar 

la moció per això. És cert que María Moliner era una dona, que va haver de lluitar molt en la 

seua època per fer el que volia fer. És una sort que va viure en aquest municipi, ja es compta 

amb un carrer amb el seu nom i amb un institut amb el seu nom. Demana al Sr. Vila que valore 

l’exposició que ha fet IP, la qual felicita. Dona les gràcies també a IP per portar aquesta proposta 

i per com s’ha presentat. Per la seua part i com a regidora de Cultura estarà encantada de poder 

portar això avance perquè cal conéixer aquesta figura, s’ho mereix i es necessita conéixer 

persones així i que a més que es porte amb motiu del 8 de març és encara més orgull. 

-Tanca el debat el Sr. Márquez. Vol exposar que no entén que el Sr. Vila canvia de 

postura. Perquè per exemple, Vicent Vayá, Emili Llueca, Francisco Campillo són personatges 

nascuts a Sagunt que IP ha votat a favor. L’únic interés que tenia IP era posar en rellevància a 

la dona més influent del segle XX en la llengua espanyola i que tots els partits estigueren 

d’acord. Demana també a l’Ajuntament que, igual que durant l’any Vicent Andrés Estellés la 

papereria institucional tenia un logo del personatge, que es duguera a terme eixe logo en aquest 

cas a través de la regidoria corresponent i sol·licita també eixe esforç en xarrades, en 

conferències, en taules redones. I si IP realitza algun acte per aquest centenari i per aquest 60 

aniversari des que es va crear el diccionari María Moliner comptaran amb tots els grups i els 

convidaran a tots a qualsevol esdeveniment. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Márquez, Gil, Picó i Rovira. Abstencions: 2, senyors Vila i Serrano; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP, Compromís per Sagunt 

i EU-Unides Podem, i 2 abstencions de VOX, ACORDA: 

 Aprovar el prec dalt transcrit que es té ací per reproduït amb caràcter general. 

 

12 EXPEDIENT 2150486M. PROPOSICIÓ IP. INTERVENCIÓ MUNICIPAL 

MERCAT DE LA VIVENDA 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal d’IP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “El preu de la vivenda al municipi de Sagunt, especialment al Port, ha escalat de manera 

exponencial durant els últims anys, concretament en 2024 la pujada mitja ronda el 17%. La 
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realitat és que accedir a una vivenda per als nostres joves s’ha convertit en tot un repte, ja que 

els salaris estan molt lluny de l’opció d’accedir a la hipoteca necessària. Donant una ullada a 

les promocions de vivenda nova al Port de Sagunt, dades publicades en una coneguda web 

immobiliària, tenim els següents valors: 

 

Zona Sant Josep- Pavelló Port Sagunt 

Vivenda 74 m² amb garatge  2 dormitoris  Renda lliure  189.900 €   

Vivenda 94 m² amb garatge  2 dormitoris  Renda lliure  214.690 € 

 

Zona Platja 

Vivenda 99 m² amb garatge  3 dormitoris  Renda lliure  247.341 € 

Vivenda 110 m² amb garatge  4 dormitoris  Renda lliure  268.589 € 

 

Zona Mini Fe 

Vivenda 59 m² amb garatge  2 dormitoris  Renda lliure  168.500 € 

Vivenda 70 m² amb garatge  3 dormitoris  Renda lliure  188.500 € 

 

Zona Sup 2 Est 

Vivenda 91 m² amb garatge  2 dormitoris  VPO   161.500 € 

Vivenda 98 m² amb garatge  3 dormitoris  VPO   187.000 € 

Vivenda 120 m² amb garatge  3 dormitoris  VPO   211.400 € 

 

*** En aquesta promoció VPO la promotora assegura que reserva un percentatge de vivendes 

per a joves que no superen el 6,5 vegades l’IPREM (Indicador Públic de Renda d’Efectes 

Múltiples) referit a 12 pagues. (IPREM anual 2025 , 12 pagues, es quantifica en 7200 euros X 

6,5=  46.800 €) 

 

Aquests preus són només una mostra de les promocions que se situen al Port, però donen 

una idea de la desproporció de preus respecte als salaris de la majoria dels treballadors i 

treballadores del nostre poble. És difícil establir quins han sigut els motius per a aquest 

increment en el valor de la vivenda, encara que indubtablement una de les qüestions que ha 

tingut molt a veure, ha sigut l’efecte anomenada de la gigafactoria. 

D’altra banda, tots hem detectat l’enorme pujada en el preu del lloguer, de fet, consultant 

en conegudes pàgines en internet, es poden veure els preus, difícils d’assumir per a qualsevol 

família d’economia mitjana. Per exemple, de 34 vivendes que es poden consultar en el portal 

d’“idealista”, 11 estan entre 600 i 800 euros, 23 a partir de 800 fins a 1000 € i, finalment, 10 

vivendes entre els 1000 i els 2000 euros per mes de lloguer. 

Com es pot observar, la compra d’un pis està fora de l’abast de molts dels nostres veïns 

i veïnes, igual que el lloguer d’una vivenda, per la qual cosa en aquest últim cas s’estan 

compartint lloguers, alguna cosa que no es veia per ací de manera tan estesa des de fa moltíssim 

temps. De fet, una de les majors preocupacions dels ciutadans del municipi és el problema 

d’accés a la vivenda, sobretot per als nostres joves, que veuen molt difícil l’opció 

d’independitzar-se, per la qual cosa es prolonga la seua estada dins de la llar paterna i/o matern. 

Per tant, des d’Iniciativa Portenya entenem que l’Ajuntament ha de posar damunt de la 

taula totes aquelles mesures que puguen pal·liar aquesta situació tan greu. Proposta al Ple de la 

corporació: 

1. L’Ajuntament de Sagunt elaborarà un inventari amb tot el sòl municipal disponible, 

traslladant aquest llistat a la comissió informativa corresponent. 

2. S’elaborarà un estudi per a veure la forma òptima de col·locar eixe sòl amb la finalitat 

d’abaratir els costos de la vivenda al municipi, utilitzant per a això fórmules com la 

cessió, fomentant el cooperativisme o estudiant les possibilitats que ofereix la cessió de 

sòl sota el dret de superfície, sense descartar l’opció de promocionar vivendes des del 



 30 

mateix Ajuntament de Sagunt. Dins d’eixe estudi, també s’arreplegaran totes les 

mesures fiscals permeses per a fomentar el lloguer de vivendes privades. 

3. L’Ajuntament utilitzarà íntegrament el superàvit de 2024 i dels pròxims dos anys, per a 

la compra i/o promoció de vivendes socials per a lloguer i venda a joves, famílies amb 

pocs recursos i altres col·lectius amb dificultats d’accés a la vivenda.” 

   

-El ponent substitueix el punt 3, que passarà a dir: “L’Ajuntament estudiarà l’aplicació 

de part del superàvit del pressupost de 2024 i destinarà anualment en el futur recursos en els 

pressupostos municipals per a la compra i/o promoció de vivendes socials per a lloguer i venda 

a joves, famílies amb pocs recursos, famílies nombroses i monoparentals i altres col·lectius amb 

dificultats d’accés a la vivenda.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores, els quals sol·liciten fer ús 

de la paraula i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

 Per part de VOX es presenta una esmena de substitució del punt 3 i d’addicionar 4 punts 

més; que diu: 

“3. L’Ajuntament utilitzarà íntegrament el superàvit de 2024 i dels pròxims dos anys per 

a la compra i/o promoció de vivendes socials per a lloguer i venda a jóvens, famílies nombroses, 

famílies amb poc recursos i altres col·lectius amb dificultats d’accés a la vivenda. 

4. Instem l’Ajuntament de Sagunt a revisar i reduir l’Impost sobre l’Increment del Valor 

dels Terrenys de Naturalesa Urbana (plusvàlua municipal), amb la finalitat d’alleujar la càrrega 

fiscal dels ciutadans que desitgen vendre la seua vivenda i facilitar l’accés a la vivenda a nous 

compradors. 

5. Instem l’equip de govern a la reducció del temps de tramitació de les llicències 

urbanístiques, ja siguen d’obra nova o de rehabilitació. Mitjançant les fórmules que consideren 

oportunes, com podria ser la implementació de mesures de digitalització, optimització de 

procediments administratius i reforç dels departaments implicats, a fi d’impulsar l’activitat 

immobiliària al municipi. 

6. S’instarà les administracions autonòmica i estatal a estudiar la reducció de l’IVA o 

l’Impost de Transmissions Patrimonials (ITP) en la compra de primera vivenda. 

7. Instar la Generalitat a l’efecte d’exercir al municipi de totes les opcions de tanteig i 

retracte que estiguen habilitades de conformitat amb el Decret llei 6/2020, de 5 de juny i altra 

normativa aplicable per a ser destinada a vivenda social.” 

 

-El Sr. Rovira agraeix la proposta presentada per IP. També agraeix a la plataforma de 

la vivenda el que està fent pel dret a la vivenda. Quant al tanteig i retracte que ha esmentat VOX, 

li crida l’atenció que defenguen una llei del Botànic, de fet creu recordar que la major operació 

que es va fer de tanteig i retracte va ser precisament ací a Sagunt quan es va comprar l’edifici 

de Pinaeta, que va ser una bona decisió per part del Govern Valencià. Exposa que el Partit 

Popular a nivell de la Comunitat Valenciana ha de complir amb la Llei de Vivenda, que no ho 

està fent, i continuaran defenent la declaració de zona tensionada per a intervindre el mercat de 

la vivenda i per això cal continuar reclamant les obligacions que té la Conselleria. Quant al punt 

2, està molt d’acord amb la frase que diu que el mateix Ajuntament puga promocionar vivendes, 

de fet hi ha sòl i tenen una empresa pública i l’Ajuntament a través de la SAG seria capaç de 

promocionar vivenda pública i s’hauria d’apostar perquè fora així amb el compromís de tots els 

grups. I quant al punt 3, planteja una esmena de substitució, perquè es pot saber el superàvit de 

l’any passat, però destinar el superàvit de l’any que ve a comprar vivendes si a penes hi ha 

superàvit no tindria molt sentit. Té més sentit que l’Ajuntament es comprometa a posar import 

en el pressupost de manera anual i es comprometa a per a ampliar el parc públic de vivendes. 

-És el torn ara del Sr. Gil. Manifesta que algunes qüestions que volia comentar ja ho ha 

fet el Sr. Rovira, agraeix també a la plataforma el treball que estan duent a terme pel dret a la 

vivenda. Quant al punt 3 agrairia el seu grup que s’afegira “famílies nombroses o 
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monoparentals”, que també tenen una situació especial. En funció de les esmenes que 

s’accepten per IP votaran una cosa o una altra. 

-El Sr. Serrano torna a intervindre en segon torn. Indica al Sr. Rovira que VOX el que 

fa és complir la llei. Entenen que les mesures de reducció d’impostos són beneficioses en primer 

accés a la vivenda per a tothom sense distinció. No estan contents amb dir que l’Ajuntament 

haja d’adquirir vivenda pública i guardar un romanent anual, perquè hi ha altres prioritats que 

no es cobreixen, de fet si hi ha un romanent és perquè l’Ajuntament no ha executat totes les 

obres que tenia compromeses, i al final han sobrat diners perquè no s’han fet els deures. 

Donaran suport a la moció en els termes en els quals s’acorde, però preguen que s’estudie que 

s’afigen els punts que VOX ha plantejat. 

-Pren la paraula la Sra. Cañada. Agraeix la moció que a tots preocupa. Estan d’acord en 

la majoria dels punts, en primer lloc és una moció ambigua, les dades que reflecteix la moció 

són dades d’obra nova i no sap si s’han consultat amb professionals o no. S’indica que el 

problema ve per l’efecte anomenada de la Gigafactoria, però és un problema generalitzat a 

nivell nacional. El problema cal abordar-lo des de diferents punts de vista. Ella mateixa ha 

sol·licitat en comissió informativa el catàleg de solars, saber quin era el patrimoni municipal. 

Hi ha una previsió d’ingressos de venda de solars municipals que no s’està complint any rere 

any i la resposta a la pregunta de per què no es compleix això en comissió informativa és perquè 

hi ha molts dubtes quant als solars, els metres, el cadastre, és a dir, que hi ha confusió. No entén 

com això no és clar. Si tots aquests solars isqueren a la venda abaratien el preu de la vivenda a 

la zona per a tots. Simplement amb el fet de traure a la venda tots els solars municipals no 

solucionaria el problema d’accés a la vivenda. Respecte de les solucions de comprar vivenda 

pública, ha esmentat VOX un decret, que es va aprovar per a ampliar el parc públic de vivenda, 

en aquest decret s’obligava la gent que cada vegada que es compra una vivenda de VPO, ara 

VPP, han d’informar a la Generalitat per a veure si aquesta volia exercitar el seu dret de tanteig 

i retracte, i no sols això, sinó que en zones qualificades com tensionades, i Sagunt està 

qualificada com a zona tensionada, cada vegada que un comprador compra una casa que 

posterior a 2005 haguera estat subjecta a execució hipotecària, cal sol·licitar el tanteig i retracte. 

Les persones que es dediquen al món immobiliari estan familiaritzades a sol·licitar el tanteig i 

retracte. Ha consultat diverses immobiliàries i fent una mitjana molt prudent, des de 2020 que 

s’aprova aquest decret, ha calculat que una mitjana de 6 o 7 operacions per immobiliària, ha 

calculat que unes 15 immobiliàries a Sagunt, 240 operacions en aquests anys en les quals s’ha 

sol·licitat el tanteig i retracte. En aquest decret a més es dona la possibilitat als ajuntaments que 

amb càrrec al seu pressupost aquest dret de tanteig i retracte que té la Generalitat el faça efectiu 

l’ajuntament. No té constància que l’Ajuntament haja comprat cap vivenda d’aquestes, sí que 

saben que va haver-hi una adjudicació de la Generalitat d’un edifici perquè va haver-hi una 

mobilització ciutadana. Quant al tercer punt que és el tema del superàvit, el preocupa que moltes 

coses bàsiques de l’Ajuntament de Sagunt no s’estan cobrint. Hi ha un poble que està brut, 

degradat, amb edificis públics obsolets, amb terminis d’espera en gestions administratives de 

més d’un any, i s’està parlant de promoure i mantindre propietats públiques. Així que el que pot 

semblar molt bonic com que una família amb problemes d’accés a la vivenda l’Ajuntament li 

la proporcione, la qual cosa és clar i es veu tots els dies és que l’Ajuntament té deficiències. Cal 

ser realistes en les exposicions i no pecar de populistes, perquè IP sap fins on no s’està arribant 

per part de l’Ajuntament. Secundaran no obstant això la moció. Estan d’acord amb les esmenes. 

 -El Sr. Raro indica que veu convenient la moció. Més enllà d’estar més d’acord o no, és 

obvi que la problemàtica de la vivenda existeix, hi ha una part municipal que ja s’està abordant 

perquè aquesta problemàtica no és de hui, pot ser que s’haja aguditzat, és més recalca que des 

de l’any 2019 existeix un departament de vivenda a l’Ajuntament que assessora i que en la 

pràctica ajuda a ciutadans i ciutadanes que necessiten accés a la vivenda. Encara que la moció 

aborda coses que es pot fer, manifesta que porten molt temps treballant des de vivenda, 

urbanisme i serveis socials. En el seu moment es va fer l’estudi de zones tensionades i grans 

forquetes que ja està finalitzat. Fins i tot no s’han llançat ordres d’execució, però es podria dur 
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a terme. S’han cedit 200 vivendes a la Generalitat Valenciana per a lloguer i construcció de VPP 

i cessió, és més Sagunt és el municipi de la Comunitat Valenciana que més vivendes ha 

traslladat a la Generalitat. Des de fa un temps es va aprovar un recàrrec a l’IBI per a les grans 

forquetes que tenen vivendes buides i que ja s’aplicarà. Treballen amb el sector privat per a 

facilitar i incentivar la construcció de vivenda lliure i també de vivenda de protecció pública. 

Encara que en un dels punts es proposa per VOX l’agilitació de llicències, en vivenda 

col·lectiva porten temps treballant perquè siga de màxima celeritat i tampoc es pot donar amb 

la major senzillesa. Fa temps que el departament agilitza les llicències de vivenda col·lectiva el 

màxim possible. A més el parc de vivenda s’ha augmentat en 9 vivendes aquest any 2025, s’ha 

renovat el conveni amb la SAREB, són 16 vivendes que des de l’any 2020 té l’Ajuntament en 

lloguer assequible. I des de serveis socials treballen en un projecte per a incentivar el lloguer 

assequible fent d’intermediaris entre propietaris i famílies interessades en el lloguer. Les 

qüestions que es plantegen en els punts estan d’acord, quant a l’inventari municipal està i una 

prova d’això és que gran part d’eixe inventari es va oferir en alienació anteriorment. La venda 

o no d’aquestes parcel·les, quan no s’ha dut a terme, és una qüestió de preus. El punt 2 benvingut 

siga. Respecte a les qüestions que plantejava VOX, quant al punt 5 no tenen interés a retardar 

cap llicència. Les accions de tanteig i retracte són ací, si la Generalitat veu la possibilitat de dur-

ho a terme ho farà. El punt 4 no l’acceptaria perquè afecta l’estabilitat pressupostària i el punt 

6 tampoc perquè els impostos han d’existir. En resum estan treballant en la problemàtica de la 

vivenda però es pot continuar parlant d’això per a aconseguir millors condicions de la vivenda 

al municipi. 

 

 -El Ponent accepta les esmenes d’addició de VOX en relació al punt 3 (degudament 

esmenat), i les esmenes dels punts 5 i 7 plantejats per VOX. Els punts 4 i 6 els deixa perquè es 

voten per tots els grups. 

 

Sotmés a votació el punt 4 de les esmenes presentades per VOX, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots en contra: 15, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Gil, Picó i Rovira. Vots a favor: 10, 

senyors/es Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, González, Guillen, Márquez, Vila i Serrano; 

per la qual cosa, el Ple de  l’Ajuntament, per 10 vots a favor del PP, IP i VOX i 15 vots en contra 

del PSOE, Compromís per Sagunt i EU-Unides Podem, ACORDA: 

No aprovar aquest punt. 

 

Se sotmet a votació el punt 6 de les esmenes presentades per VOX, resultant: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots en contra: 13, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio i Rovira. Vots a favor: 12, senyors/es 

Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, González, Guillen, Márquez, Vila, Serrano, Gil i Picó; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 12 vots a favor del PP, IP, VOX i Compromís per 

Sagunt, i 13 vots en contra del PSOE i EU-Unides Podem, ACORDA: 

 No aprovar aquest punt. 

 

Sotmés l’assumpte, degudament esmenat amb el punt 3 i els punts 5 i 7 de l’esmena de 

VOX, la votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 25. Regidors absents 

en la votació: cap. Vots a favor: 25, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, Quesada, 

Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, Muñoz, 

González, Guillen, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple de  

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 
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1. L’Ajuntament de Sagunt elaborarà un inventari amb tot el sòl municipal disponible, 

traslladant aquest llistat a la comissió informativa corresponent. 

2. S’elaborarà un estudi per a veure la forma òptima de col·locar eixe sòl amb la finalitat 

d’abaratir els costos de la vivenda al municipi, utilitzant per a això fórmules com la 

cessió, fomentant el cooperativisme o estudiant les possibilitats que ofereix la cessió de 

sòl sota el dret de superfície, sense descartar l’opció de promocionar vivendes des del 

mateix Ajuntament de Sagunt. Dins d’eixe estudi, també s’arreplegaran totes les 

mesures fiscals permeses per a fomentar el lloguer de vivendes privades. 

3. L’Ajuntament estudiarà l’aplicació de part del superàvit del pressupost de 2024 i 

destinarà anualment en el futur recursos en els pressupostos municipals per a la compra 

i/o promoció de vivendes socials per a lloguer i venda a joves, famílies amb pocs 

recursos, famílies nombroses i monoparentals i altres col·lectius amb dificultats d’accés 

a la vivenda. 

4. Instem l’equip de govern a la reducció del temps de tramitació de les llicències 

urbanístiques, ja siguen d’obra nova o de rehabilitació. Mitjançant les fórmules que 

consideren oportunes, com podria ser la implementació de mesures de digitalització, 

optimització de procediments administratius i reforç dels departaments implicats, a fi 

d’impulsar l’activitat immobiliària al municipi. 

5. Instar la Generalitat a l’efecte d’exercir al municipi de totes les opcions de tanteig i 

retracte que estiguen habilitades de conformitat amb el Decret llei 6/2020, de 5 de juny 

i altra normativa aplicable per a ser destinada a vivenda social. 

 

En aquests moments s’absenta de la sessió el Sr. Guillen. 

 

 A les 19 hores i 30 minuts se suspén momentàniament la sessió per a permetre les 

intervencions del públic assistent a la sessió, en virtut del que preveuen l’art. 124 del ROM i 

vigent Carta de Participació Ciutadana de Sagunt. 

La sessió es reprén a les 20 hores i 15 minuts. 

 

13 EXPEDIENT 2150494Y. PROPOSICIÓ VOX. MESURES URGENTS CONTRA 

LA SECA DEL PI 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de VOX, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “Per desgràcia és cada vegada mes comuna observar als nostres boscos i als municipis 

limítrofs l’existència de pins secs, inicialment sent exemplars aïllats i progressivament sent 

grans masses d’arbratge perfectament identificables, tenint fins i tot exemplars afectats a les 

proximitats del Teatre Romà i Castell. 

Ens trobem davant d’un enorme problema mediambiental d’enormes proporcions, que 

altres països ha sigut el culpable de la perduda de milions de pins a Àsia i als Estats Units d’on 

és originari, arrasant superfícies arbrades, alterant paisatges, erosionant el sòl i generant 

enormes problemes econòmics i mediambientals. 

Un cuc cilíndric de grandària microscòpica Bursaphelenchus xylophilus o 

Nematode de la fusta del pi és el responsable d’aquesta veritable plaga que amenaça el nostre 

patrimoni natural. 

Després de la infecció, el pi sol morir en només tres mesos en quedar tallat el seu flux 

de saba. 

Aquest paràsit es desplaça gràcies a un insecte local, Monochamus galloprovincialis 

també conegut com a «escarabat de banyes llargues» o «escarabat dels pins», és molt comú en 

els boscos europeus. 

A efectes preventius s’estan emprant diferents procediments, des de la retirada 

immediata d’exemplars en els quals es detecte la malaltia, la crema controlada, o la captura del 

vector de transmissió, això és de l’escarabat dels pins. 
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El risc existeix, és real i les conseqüències de la inacció són cada vegada més greus, per 

la qual cosa urgeix adoptar mesures de control de la plaga que no pot abordar-se únicament amb 

els mitjans de l’Ajuntament de Sagunt, per la qual cosa sense abandonar la responsabilitat que 

ens pot correspondre cal instar la resta d’administracions a adoptar urgentment mesures 

correctives i preventives, per dràstiques que puguen ser. 

A tal fi i com que no pot plantejar-se de manera separada per la identitat dels objectius, 

formulem una moció composta per dues accions sota la formula de moció i dues sota la fórmula 

de prec. 

 

Per tot això, proposem al Ple la següent proposta: 

PRIMER: Traslladar al Govern Autonòmic i al Govern Central l’existència de la plaga 

del Nematode de la fusta del Pi o Seca del Pi al nostre municipi i als municipis limítrofs. 

SEGON: Exigir l’adopció de mesures de control i erradicació de la plaga, coordinant 

esforços amb les províncies limítrofes per a desenvolupar una actuació coordinada efectiva. 

TERCERA: Davant de la urgent necessitat de preservar els nostres boscos, l’Ajuntament 

de Sagunt prioritzara destinar fons de les partides mediambientals per a escometre mesures a 

nivell local. 

QUART: L’Ajuntament de Sagunt es coordinarà amb municipis limítrofs a fi de recaptar 

el seu suport a la iniciativa i adoptar mesures de control coordinades.” 

   

 Per part del ponent es presenta una modificació de la proposició transcrita anteriorment, 

que diu: 

“Per desgràcia és cada vegada mes comuna observar als nostres boscos i als municipis 

limítrofs l’existència de pins secs, inicialment sent exemplars aïllats i progressivament sent 

grans masses d’arbratge perfectament identificables, tenint fins i tot exemplars afectats a les 

proximitats del Teatre Romà i Castillo. 

Ens trobem davant d’un enorme problema mediambiental d’enormes proporcions, d’un 

origen que en data de hui l’administració no ha pogut concretar. 

De trobar-nos davant el Nematode de la fusta del Pi, en altres països ha sigut el culpable 

de la perduda de milions de pins a Àsia i als Estats Units d’on és originari, arrasant superfícies 

arbrades, alterant paisatges, erosionant el sòl i generant enormes problemes econòmics i 

mediambientals. 

Un cuc cilíndric de grandària microscòpica Bursaphelenchus xylophilus o 

Nematode de la fusta del Pi és el responsable d’esta veritable plaga que amenaça al nostre 

patrimoni natural. 

Després de la infecció, el pi sol morir en només tres mesos en quedar tallat el seu flux 

de saba. 

Aquest paràsit es desplaça gràcies a un insecte local, Monochamus galloprovincialis 

també conegut com a «escarabat de banyes llargues» o «escarabat dels pins» és molt comú en 

els boscos europeus. 

Altres causes podrien ser bacteris (Candidatus Phytoplasma pini), o  el TOMICUS o 

“Barrenillo”, un coleòpter. 

  A efectes preventius s’estan emprant diferents procediments, des de la retirada 

immediata d’exemplars en els quals es detecte la malaltia, la crema controlada, o la captura del 

vector de transmissió, això és dels escarabats dels pins. 

El risc existeix, és real i les conseqüències de la inacció són cada vegada més greus, per 

la qual cosa urgeix adoptar mesures d’identificació i control de la plaga que no pot abordar-se 

únicament amb els mitjans de l’Ajuntament de Sagunt, per la qual cosa sense abandonar la 

responsabilitat que ens pot correspondre cal instar la resta d’administracions a adoptar 

urgentment mesures correctives i preventives, per dràstiques que puguen ser. 
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A tal fi i com que no pot plantejar-se de manera separada per la identitat dels objectius, 

formulem una moció composta per dues accions sota la formula de moció i dues sota la formula 

de prec. 

 

Per tot això, proposem al Ple la següent proposta: 

PRIMER: Traslladar al Govern Autonòmic i al Govern Central l’existència d’un alarmant 

increment d’exemplars afectats ja siga per la plaga del Nematode de la fusta del Pi o Seca del 

Pi, ja siga per la resta de factors que produeixen la seua mort al nostre municipi i als municipis 

limítrofs. 

 

SEGON: Exigir a la Conselleria de Medi Ambient Infraestructures i Territori i al Ministeri 

d’Agricultura Pesca i Alimentació un estudi concloent de les causes de la mort dels pins i el 

trasllat dels ja emesos. 

 

TERCER: Exigir a la Conselleria de Medi ambient Infraestructures i Territori i al Ministeri 

d’Agricultura Pesca i Alimentació l’adopció de mesures de control i erradicació de les plagues, 

coordinant esforços amb les Províncies limítrofes per a desenrotllar una actuació coordinada 

efectiva. 

QUARTA: Davant de la urgent necessitat de preservar els nostres boscos, l’Ajuntament de 

Sagunt prioritzara destinar fons de les partides mediambientals per a escometre mesures a nivell 

local. 

CINQUÉ: L’Ajuntament de Sagunt es coordinarà amb municipis limítrofs a fi de recaptar 

el seu suport a la iniciativa. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Guillen. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Márquez, Vila, Serrano, Gil i Picó. Abstencions: 1, senyor Rovira; per la 

qual cosa, el Ple de  l’Ajuntament, per 23 vots a favor del PSOE, PP, IP, VOX i Compromís per 

Sagunt i 1 abstenció d’EU-Unides Podem, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

14 EXPEDIENT 2150499E. PROPOSICIÓ COMPROMÍS PER SAGUNT. ZONES 

VERDES URBANES 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de Compromís per Sagunt, 

sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

“L’Agenda Urbana Espanyola estableix en el seu Eix estratègic 1. Territori, paisatge i 

Biodiversitat: 

La ciutat es vincula amb el territori que ocupa, però els seus efectes s’estenen sobre un 

entorn molt major que aquell. La forma de vida urbana sol ser expansiva i sovint amenaça la 

forma de vida rural i la preservació de l’entorn el qual aconsegueix el seu desenvolupament, 

circumstància que hauria de ser suficient per a anar en compte amb l’extensió de la urbanització. 

Aquest context és molt rellevant, perquè constitueix el primer pas per a aconseguir un model 

de desenvolupament sostenible. 

Aquest objectiu estratègic persegueix no sols que la ciutat s’adapte a la naturalesa, sinó 

que la naturalesa entre a les ciutats. Es tracta de fomentar les infraestructures verdes i blaves 

que garanteixen la biodiversitat i que connecten les tradicionals zones verdes urbanes amb la 

pròpia natura, per a acostar-la a la ciutadania de manera accessible i saludable, permetent que 

tinguen, a més, un impacte beneficiós en els entorns periurbans i que milloren, així, els 

problemes propis dels barris. 
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L’Ajuntament de Sagunt disposa, des de finals de 2024, de la seua pròpia Agenda 

Urbana 2030; un document a l’abast de tota la ciutadania on s’especifiquen els objectius 

estratègics propis del municipi, i que permet estudiar en profunditat les seues tres fases 

principals: Diagnòstic, Marc Estratègic, Pla d’Acció, i Disseny del Sistema de Seguiment i 

Avaluació. 

En el document es detalla, en l’Objectiu específic 2.3. Garantir la qualitat i 

l’accessibilitat universal dels espais públics, la superfície de zones verdes existents a Sagunt. 

Segons s’explica, d’acord amb la informació citada, la nostra ciutat compta amb 487.828,7 m² 

de parcs i jardins. Segons aquesta dada, la ràtio municipal de superfície verda per habitant és 

de 6,96 m², per baix dels 9 -15m² com a mínim recomanats per l’Organització Mundial de la 

Salut (OMS). És a dir, Sagunt ha de fer passos en la direcció de facilitar la proliferació d’aquests 

espais verds i en la millora de les condicions d’aquests. 

Per a aconseguir arribar a les xifres recomanades per l’OMS, s’indica la necessitat 

d’establir plans de millora de la qualitat del medi ambient urbà orientats a la millora de les 

zones verdes urbanes i a la reducció de la contaminació, dins del sistema de seguiment i 

avaluació de l’Agenda Urbana de Sagunt. 

En el context actual d’emergència climàtica, considerem necessari abordar, de manera 

urgent, aquest Objectiu específic 2.3. Garantir la qualitat i l’accessibilitat universal dels espais 

públics, treballant en la millora dels espais verds urbans de la ciutat i impulsant la seua 

proliferació, per a mitigar els efectes del canvi climàtic al nostre municipi. 

 

Per tot això, l’Ajuntament de Sagunt adopta els següents 

 

ACORDS 

 

1. L’Ajuntament de Sagunt impulsarà, de manera urgent, un diagnòstic per a 

augmentar els espais verds de la ciutat i aconseguir els llindars mínims establits per l’OMS, tot 

aspirant a superar estos nivells en benefici de la salut de la ciutadania. 

2. L’Ajuntament de Sagunt realitzarà un diagnòstic de l’arbratge afectat per les 

recents sequeres, dels entorns verds del municipi, com per exemple la muntanya del castell i 

Sant Cristòfor i impulsarà un pla de millora de la biodiversitat. 

3. L’Ajuntament de Sagunt realitzarà un estudi per a fomentar la re-naturalització 

de places dures de la ciutat. 

4. L’Ajuntament de Sagunt promourà un Pla de Divulgació i Educació Ambiental 

per a la Sostenibilitat, per a informar i implicar la ciutadania en la conservació dels espais 

naturals.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors i regidores, els quals sol·liciten fer ús 

de la paraula i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

-El Sr. Rovira indica que votarà a favor de la proposta. A part del que diu la moció, 

considera interessant el punt 4 i vol posar en valor iniciatives que ja s’estan duent a terme com, 

per exemple, el dia de l’arbre urbà que impulsa la societat civil “La Victòria” i pensa que 

s’hauria de fer extensiu a la resta de la ciutat juntament amb la resta d’associacions. També creu 

que cal potenciar i desenrotllar diferents espais que té el municipi com és el Delta del riu amb 

més de 200.000 metres quadrats que està al costat del nucli urbà i que acaba de ser executat, 

per part de Conselleria, la demolició de les casetes il·legals. També està el Malecó, que s’ha de 

lluitar perquè siga un espai públic i verd i que al costat del Pas Marítim serien més de 90.000 

metres quadrats de zona verda i finalment està el projecte que va eixir en la legislatura 2003-

2007 que és el “Bosc dels xiquets”, que només s’ha desenrotllat una xicoteta part i l’Ajuntament 

s’ha de posar les piles perquè hi ha més de 250.000 metres quadrats de zona verda i cal 

aconseguir que l’Ajuntament a poc a poc es plantege recuperar les parcel·les que ara mateix 

són privades per aconseguir fer un gran espai verd i un jardí botànic en col·laboració amb la 
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universitat que és una idea que ara llança. També li resulta interessant el punt 3 que a part de 

tot això, la SAG sí que està treballant en eixes qüestions i hi ha places que evidentment són un 

desastre i necessiten arbres i es poden desenrotllar. I a part de felicitar el departament de jardins 

de la SAG, la qual cosa si que necessita eixe departament és anar incrementant el pressupost 

perquè la ciutat està creixent i es necessita inversió per a incrementar les zones verdes. 

-És el torn del Sr. Vila. Anticipa que no estan d’acord amb l’Agenda 2030, sí que estan 

d’acord que hi haja més parcs i jardins perquè encara que eixe punt estiga en l’Agenda 2030 

això sí que ho defenen. Compromís està demanant més parcs i jardins, qüestió que secunda 

VOX, però què succeiria si l’equip de govern incrementara eixos parcs i jardins, passaria que 

al final es convertirien en descampats i en nius de rates. Lamentablement actualment no pot 

mantindre el que ja existeix, ja siga per falta de pressupost, per organització o pel que siga, al 

final els parcs i jardins actuals són un desastre, incloent-hi els pipicans. Si se sol·licita que 

s’incremente el volum de parcs i jardins el problemes serà major, no obstant això es votarà a 

favor, però el que esperen de l’equip de govern és que milloren la situació dels parcs i jardins 

que ja té la ciutat. En cant al Delta del riu del Palància hui dia és difícil de transitar per ell. 

Caldria fer un bon estudi abans d’invertir diners públics en una zona que és un delta d’un riu. 

Quant al malecó és un emplaçament que actualment està en procés judicial i és privat. El passeig 

marítim és de Costes, no permeten ni fer un parc de calistenia. Totes les propostes són bastant 

complicades de realitzar, cal cenyir-se als parcs i jardins que hi ha actualment al municipi i quan 

estiga resolt eixe problema s’intente ampliar aquests espais. Hi haurà moltes zones verdes que 

de verd tindran poc. 

 

 El portaveu del Partit Popular presenta una esmena d’addició al punt 3, que diu: “i una 

diagnosi de l’arbratge que afecta a totes les voreres i el sòl en general de la ciutat”; esmena que 

és acceptada pel ponent. 

  

Sotmés l’assumpte degudament esmenat a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyor Guillen. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, 

Cañada, Muñoz, González, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de  l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

1. L’Ajuntament de Sagunt impulsarà, de manera urgent, un diagnòstic per a 

augmentar els espais verds de la ciutat i aconseguir els llindars mínims establits per l’OMS, tot 

aspirant a superar aquests nivells en benefici de la salut de la ciutadania. 

2. L’Ajuntament de Sagunt realitzarà un diagnòstic de l’arbratge afectat per les 

recents sequeres, dels entorns verds del municipi, com per exemple la muntanya del castell i 

Sant Cristòfor i impulsarà un pla de millora de la biodiversitat. 

3. L’Ajuntament de Sagunt realitzarà un estudi per a fomentar la re-naturalització 

de places dures de la ciutat, i una diagnosi de l’arbratge que afecta a totes les voreres i el sòl en 

general de la ciutat. 

4. L’Ajuntament de Sagunt promourà un Pla de Divulgació i Educació Ambiental 

per a la Sostenibilitat, per a informar i implicar la ciutadania en la conservació dels espais 

naturals. 

  

15 EXPEDIENT 2150503K. PROPOSICIÓ EU-UNIDES PODEM. EXCÉS 

COTITZACIONS MUTUALITATS DE PENSIONISTES 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal d’EU-Unides Podem,   

sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

 “El passat 21 de desembre de 2024, el Boletín Oficial del Estado va publicar la Llei 

7/2024, de 20 de desembre, per la qual s’estableixen un Impost Complementari per a garantir 

un nivell mínim global d’imposició per als grups multinacionals i els grups nacionals de gran 
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magnitud, un Impost sobre el marge d’interessos i comissions de determinades entitats 

financeres i un Impost sobre els líquids per a cigarrets electrònics i altres productes relacionats 

amb el tabac, i es modifiquen altres normes tributàries. 

Entre elles, a conseqüència d’una esmena presentada en la tramitació de la norma, s’ha 

aprovat la Disposició Final Setzena[i] que modifica el procediment d’aplicació de la 

jurisprudència del Tribunal Suprem, sobre la Disposició Transitòria 2a de la Llei 35/2006 de 

l’IRPF per als períodes impositius 2019-2022 que havia establit l’AEAT després de mesos de 

converses que s’havien mantingut amb el Ministeri d’Hisenda per a poder resoldre aquesta 

situació. 

Això significa la modificació del criteri i del procediment que es va determinar i va 

posar en marxa al gener de 2024, després de múltiples reunions i converses mantingudes amb 

el Ministeri d’Hisenda, l’Agència Tributària i el Ministeri de Seguretat Social durant l’any 

2023. En definitiva suposa la ruptura de l’acord subscrit amb els sindicats. 

L’Agència Tributària va reconéixer al començament de 2024, a partir de diferents 

sentències judicials, el dret dels pensionistes a minorar un percentatge de la seua base imposable 

d’IRPF, a partir de les cotitzacions realitzades a les antigues mutualitats entre els anys 1967 i 

1978 (un 25% de la part de pensió corresponent) i les anteriors a 1967 (100%). 

A més de tindre en compte aquesta situació per a les declaracions anuals de 2023 i 

posteriors, per a facilitar la possible devolució als pensionistes afectats dels exercicis anteriors 

no prescrits, l’Agència Tributària va facilitar el mes de març de 2024, en la seua pàgina web, 

un formulari on sol·licitar la rectificació de les declaracions d’IRPF dels exercicis 2019-2022. 

En aquest formulari s’autoritzava l’Agència Tributària la realització de la rectificació d’aquests 

exercicis determinant el percentatge de minoració i amb això l’import a retornar. 

A l’empara d’eixe procediment establit per la mateixa administració tributària, centenars 

de milers de persones en aquesta situació han presentat en el termini corresponent les 

reclamacions sobre eixos anys 2019 a 2022. 

Una part d’eixes persones han vist reconeguda la seua reclamació i han rebut les 

quantitats per les quals, a la vista del criteri jurisprudencial i l’aplicació d’aquest per part de 

l’Administració Tributària, no havien d’haver tributat en eixos anys. Una altra part han vist 

reconegut el dret a eixa devolució i estan pendents de rebre-la. Finalment, una part rellevant de 

les persones que han reclamat, encara esperen resposta de l’Agència Tributària, si bé amb la 

perspectiva clara d’estimació i cobrament. 

No obstant això, l’esmentada Disposició Final Setzena, deixa sense efecte les 

sol·licituds de devolució que no hagueren sigut resoltes abans del 22 de desembre de 2024, 

inhabilitant també el formulari preestablit (eliminant-lo de la Web), i a conseqüència d’això 

elimina la possibilitat de reclamar i poder rebre les devolucions dels 4 exercicis en un sol 

pagament. 

S’estableix un nou procediment, amb interrupció del còmput del termini de prescripció, 

perquè les persones afectades puguen tornar a presentar la seua reclamació, per segona vegada, 

però ara any a any, entre 2025 i 2028, limitant cada reclamació a un any entre 2019 i 2022, per 

a reclamar, de nou, el tributat en excés en cada exercici, amb el següent calendari dins dels 

terminis de presentació anual de l’IRPF: 

En 2025 es podrà sol·licitar la devolució corresponent a l’IRPF de l’exercici 2019. 

En 2026, es podrà sol·licitar la devolució corresponent a l’IRPF de l’exercici 2020. 

En 2027, es podrà sol·licitar la devolució corresponent a l’IRPF de l’exercici 2021. 

En 2028, es podrà sol·licitar la devolució corresponent a l’IRPF de l’exercici 2022. 

Sindicats i moviments socials en defensa de les persones pensionistes valoren molt 

negativament aquesta modificació del criteri i del procediment que es va determinar i va posar 

en marxa al gener de 2024, després de múltiples reunions i converses mantingudes amb el 

Ministeri d’Hisenda, l’Agència Tributària i el Ministeri de Seguretat Social durant l’any 2023, 

que va donar lloc a l’encreuament de dades entre la Tresoreria General de la Seguretat Social i 

l’AEAT, per a garantir l’accés a l’aplicació d’aquesta mesura, en igualtat de condicions, al 
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conjunt de persones afectades, encara que les seues empreses ja no existiren, la qual cosa havia 

suposat una limitació molt rellevant fins a eixe moment. 

Aquest canvi de criteri, sense informació, consulta ni cap conversa amb les 

organitzacions sindicals, es va incorporar via esmena promoguda des del Govern en la 

tramitació de la Llei 7/2024, comptant amb una majoria suficient de les Corts per a aprovar-la 

i ha entrat en vigor per a totes les sol·licituds que no havien sigut resoltes a data de 22 de 

desembre de 2024. 

La decisió presa és absolutament arbitrària, que no ha comptat amb participació o cap 

consulta i no ha sigut justificada per part de l’Agència Tributària ni del Govern Central, més 

enllà que puguem intuir que es tracta d’ajornar i diluir l’impacte econòmic d’esta qüestió en un 

marc de pròrroga pressupostària i implantació de noves regles fiscals a la UE. 

Segons dades de l’AEAT, fins a novembre les devolucions de l’exercici 2023 haurien 

aconseguit els 1.325 milions d’euros, si tenim en compte que la mesura aprovada retarda i 

periodifica la reclamació dels 4 exercicis anteriors l’impacte previsible d’esta mesura superaria 

molt folgadament eixa xifra. 

Aquesta decisió genera inseguretat jurídica, aplica amb caràcter retroactiu una norma 

fiscal desfavorable, a més de generar greuges comparatius entre les persones pensionistes 

afectades. Totes han seguit el procediment preestablit per l’AEAT, però mentre algunes 

persones ja han rebut o rebran la totalitat del sol·licitat, a unes altres se’ls exigeix començar el 

procés de nou i rebre la possible devolució de manera fraccionada en 4 exercicis, amb els 

elements d’incertesa i, com a mínim, demora que això introdueix en les persones afectades, 

atenent la seua situació en cada cas. 

A més, no s’informa en la pàgina web de l’AEAT, sobre aspectes fonamentals, com el 

procediment que se seguirà. Podem pressuposar que serà el mateix, any a any, que es va 

preveure per a la reclamació conjunta dels quatre anys no prescrits, però no hi ha criteris o cap 

aclariment al respecte, amb la consegüent transmissió d’incertesa a les persones afectades o, si 

és el cas, als seus hereus, quan es produïsquen defuncions durant el període de reclamació. No 

es determina el procediment per a realitzar les noves sol·licituds, ni tampoc s’indica si la demora 

generarà alguna compensació pel fraccionament i diferiment del pagament. 

 

ACORDS 

1. Sol·licitar al Ministeri d’Hisenda la rectificació d’esta mesura per a complir l’acord i 

garantir l’accés a l’aplicació d’esta mesura al conjunt de persones afectades, en el menor 

termini possible, per a evitar les conseqüències lesives que poden derivar-se d’este canvi 

en el procediment, així com la injustificada diferència de tracte entre persones que 

comparteixen una mateixa situació. 

2. Donar trasllat del present acord: 

- Ministeri d’Hisenda 

- Grups Parlamentaris del Congrés dels Diputats” 

   

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, Sr. Guillen. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, Palmero, 

Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, Cañada, 

Muñoz, González, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple de  

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

S E G O N A   P A R T: CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACCIÓ DE GOVERN 

LOCAL 
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16  EXPEDIENT 2144498W. DONAR COMPTE RESOLUCIONS D’ALCALDIA I 

DELS SEUS REGIDORS/REGIDORES ADOPTATS DES DE LA DACIÓ DE 

COMPTES FORMULATS EN L’ANTERIOR SESSIÓ 

Considerant que l’article 42 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim 

Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, estableix 

que l’alcalde donarà compte succint a la corporació, en cada sessió ordinària del Ple, de les 

resolucions que haguera adoptat des de l’última sessió plenària ordinària perquè els regidors 

coneguen el desenvolupament de l’administració municipal o a l’efecte del control i 

fiscalització dels òrgans de govern, previstos en l’article 22.2.a) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, 

Reguladora de les Bases del Règim Local. 

Considerant així mateix l’estructura d’ordre del dia de les sessions ordinàries del Ple de 

la Corporació prevista en l’article 86 del vigent Reglament Orgànic Municipal d’aquest 

Ajuntament. 

 

Per tot això, s’informa el Ple de l’Ajuntament de totes les resolucions de l’Alcaldia i 

de les seues regidores i regidors delegats adoptades des de la dació de comptes formulada en 

l’anterior sessió plenària de caràcter ordinari que es va celebrar el dia 06.02.2025 i que 

comprenen: 

 

Des del número 1113 del 30 de gener de 2025 fins al número 1868 del 27 de febrer de 

2025. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

17 EXPEDIENT 2077826W. 01 INFORME ANUAL SOBRE RESULTATS FUNCIÓ 

INTERVENTORA 2024 (OBJECCIONS OFI, PJ, ACJ, ANOMALIES INGRESSOS). 

ART. 218 TRLRHL. ART. 15.6 I 28.2 RD. 424/2017 

En relació amb l’expedient de referència 2077826W i conforme s’assenyala en l’art. 218 

del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 

Reguladora de les Hisendes Locals que assenyala en el seu apartat 1: 

“L’òrgan interventor elevarà informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel president de 

l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuades, així com un resum de les principals 

anomalies detectades en matèria d’ingressos. Aquest informe atendrà únicament aspectes i 

comeses pròpies de l’exercici de la funció fiscalitzadora, sense incloure qüestions d’oportunitat 

o conveniència de les actuacions que fiscalitze. 

El contingut en aquest apartat constituirà un punt independent en l’ordre del dia de la 

corresponent sessió plenària. 

El president de la corporació podrà presentar en el Ple informe justificatiu de la seua actuació”. 

En similars termes l’art. 15.6 del Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula 

el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local assenyala: 

“En ocasió de la dació de compte de la liquidació del Pressupost, l’òrgan interventor elevarà 

al Ple l’informe anual de totes les resolucions adoptades pel president de l’Entitat Local 

contràries a les objeccions efectuades, o, si és el cas, a l’opinió de l’òrgan competent de 

l’Administració que ostente la tutela al qual s’haja sol·licitat informe, així com un resum de les 

principals anomalies detectades en matèria d’ingressos. Aquest informe atendrà únicament 

aspectes i comeses pròpies de l’exercici de la funció fiscalitzadora, sense incloure qüestions 

d’oportunitat o conveniència de les actuacions que fiscalitze. El president de la Corporació 

podrà presentar en el Ple informe justificatiu de la seua actuació.” 

Per tot això, es formula la següent proposta de donar compte al Ple de la Corporació del 

present informe d’Intervenció i la seua documentació annexa. 

ÚNIC: Dació de compte al Ple de l’Informe anual sobre resultats de la funció 

Interventora durant l’exercici 2024 de l’Ajuntament de Sagunt i OOAA Consell Agrari en 
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compliment del que estableix l’art. 218 del text refós de la Llei d’Hisendes Locals i art. 15, 27 

i 28 Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern 

en les entitats del Sector Públic Local. 

 

Per tot això, el Ple enqueda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

18 EXPEDIENT 2077833E. 02 INFORME RESUM CONTROL FINANCER 

PERMANENT I AUDITORIA PÚBLICA REALITZATS EN 2024 (PACF2024) 

COMPTES 2023 

En relació amb l’expedient de referència 2077833E i conforme s’assenyala en l’art 36 

del RD 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les 

entitats del Sector Públic Local que assenyala en el seu apartat 1: “Els informes definitius de 

control financer seran remesos per l’òrgan interventor al gestor directe de l’activitat 

economicofinancera controlada i al President de l’Entitat Local, així com, a través d’aquest 

últim, al Ple perquè en prengueu coneixement. L’anàlisi de l’informe constituirà un punt 

independent en l’ordre del dia de la corresponent sessió plenària.” 

El resultat de les actuacions de control permanent i de cada una de les auditories es 

documentarà en informes escrits, en els quals s’exposaran de manera clara, objectiva i 

ponderada els fets comprovats, les conclusions obtingudes i, si és el cas, les recomanacions 

sobre les actuacions objecte de control. 

Així mateix, s’indicaran les deficiències que hagen de ser esmenades mitjançant una 

actuació correctora immediata, havent de verificar-se la seua realització en les següents 

actuacions de control. L’estructura, contingut i tramitació d’aquests informes s’ajustarà al que 

s’estableix en les normes tècniques de control financer i auditoria dictades per la Intervenció 

General de l’Administració de l’Estat. 

Elaborat aquest informe, l’anàlisi del mateix constituirà un punt independent en l’ordre 

del dia de la corresponent sessió plenària (article 36.1 del RD 424/2017). 

Per tot això, es formula la següent proposta de donar compte al Ple de la Corporació del 

present informe d’Intervenció i la seua documentació annexa. 

ÚNIC: Dació de compte Ple de l’Informe resum sobre les actuacions de control 

permanent i de cada una de les auditories tal com estableix l’article 37 del RD 424/2017, de 28 

d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic 

Local. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

19 EXPEDIENT 2142577C. DONAR COMPTE DE L’ESTABILITAT 

PRESSUPOSTÀRIA EN OCASIÓ DE L’APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL 

PRESSUPOST DEL CONSELL AGRARI LOCAL DE SAGUNT CORRESPONENT A 

L’EXERCICI 2024 

Es dona compte al Ple del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Patrimoni, que 

diu: 

“PROPOSTA 

La Intervenció Municipal, en compliment del que disposa la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril 

d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, així com l’Ordre HAP/2105/2012 d’1 

d’octubre per la qual es desenrotllen les obligacions de subministrament d’informació previstes en 

la Llei orgànica 2/2012 avantdita, ha emés en data 27 de maig de 2024 informe d’Intervenció 

relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de modificació pressupostària per 

transferència de crèdit de distinta àrea de gasto, del següent tenor literal: 

"SERGIO PASCUAL MIRALLES, interventor general de l’Ajuntament de Sagunt, en 

compliment del que disposa la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària 

i Sostenibilitat Financera, així com l’Ordre HAP/2105/2012 d’1 d’octubre per la qual es 
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desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 

2/2012 avantdita i en la Guia per al compliment dels formularis corresponents a la liquidació 

de corresponent a l’exercici 2022 emet el present informe. 

Conseqüència de l’Auditoria de l’entorn de control que s’ha dut a l’Ajuntament de Sagunt per 

part de la Sindicatura de Comptes (exp. 758880A) i conforme a l’article 16, 2 del Reial decret 

1463/2007 de 2 de novembre pel qual s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei 

18/2001, de 12 de novembre, d’estabilitat Pressupostària, en la seua Aplicació a les Entitats 

Locals, encara vigent que assenyala: 

“La Intervenció local elevarà al Ple un informe sobre el compliment de l’objectiu d’estabilitat 

de la pròpia entitat local i dels seus organismes i entitats dependents” per a a continuació 

assenyalar en el seu paràgraf 2n que “que l’informe s’emetrà amb caràcter independent i 

s’incorporarà al que preveu l’article 191,3… referit a la liquidació dels pressupostos…” 

D’aquesta manera en lloc de les dues parts en què constava el preceptiu informe d’Intervenció: 

la primera part per al que disposa el Text Refós de la Llei Reguladora d’Hisendes Locals 

(aprovat per rD Legislatiu 2/2004 de 5 de març). I una segona part per al que s’estableix en la 

Llei orgànica d’estabilitat pressupostària i Sostenibilitat Financera (aprovada per Llei 

orgànica 2/2012 de 27 d’abril). Ja en la liquidació corresponent a l’exercici 2022 així es va 

realitzar. 

Es realitza així el present informe, independent d’aquell pressupostari, i que caldrà donar 

compte en la mateixa sessió en la qual s’emporte l’ordre del dia de donar compte de la 

liquidació conforme al que assenya l’article 193,4 TRLRHL; “De la liquidació de cada un dels 

pressupostos que integren el pressupost general i dels estats financers de les societats 

mercantils dependents de l’entitat, una vegada realitzada la seua aprovació, es donarà compte 

al Ple en la primera sessió que celebre”. 

Després del període de suspensió de les regles fiscals derivades de la pandèmia mundial de la 

COVID es reprenen novament les regles fiscals amb la despesa consolidada en 2023. 

Normativa: composta per la normativa citada i el Manual de càlcul del dèficit en Comptabilitat 

Nacional adaptat a les Corporacions Locals desenvolupada per la IGAE segons els criteris del 

Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC 00). 

El Reglament (UE) núm. 549/2013 del Parlament Europeu i del Consell, de 21 de maig de 2013, 

relatiu al Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals de la Unió Europea (SEC-10). 

Els arts. 4.1.b; 15.3.c i 15.4.e de l’Ordre HAP/2015/2012, d’1 d’octubre, per les quals es 

desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 

2/2012 de 27 d’abril, d’estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

Els articles 2, 3 i 8 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera. 

L’article 16.2 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament 

de Desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de novembre, d’Estabilitat Pressupostària, en 

la seua Aplicació a les Entitats Locals. 

 

En eixe sentit, els fets més rellevants són els següents: 

 

 Les entitats locals hauran de tindre un superàvit de 0,2% del PIB en 2024; 0,1% en 

2025 i, de nou, 0,2% en 2026. Estos percentatges suposen aproximadament un 3,5% 

dels ingressos no financers. 

 El deute de totes les entitats per a 2024 no podrà superar el 1,4% del PIB. No obstant 

això, per a cada entitat local individualment considerada s’aplica el que s’estableix 

en la normativa d’hisendes locals. 

 Per part seua, la regla de despesa, que limita l’increment pressupostari d’un any a un 

altre queda fixada en el 2,6% per a 2024; el 2,7% per a 2025 i el 2,8% per a 2026. El 
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2,6% de 2024 s’aplica sobre la despesa computable de la liquidació pressupostària de 

2023. 

Es troba a debat els objectius d’estabilitat, deute públic i la regla de despesa. 

És aplicable l’apartat 1 del referit article 165 del Text Refós de la Llei Reguladora de les 

Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual, el 

pressupost general atendrà el compliment del principi d’estabilitat i l’article 16 del Reial decret 

1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de Desenvolupament de la Llei 

18/2001, de 12 de novembre, d’Estabilitat Pressupostària, en la seua aplicació a les Entitats 

Locals, pel qual la Intervenció local informarà sobre l’avaluació del principi d’estabilitat 

pressupostària en termes de capacitat o necessitat de finançament conforme al SEC-10 amb 

caràcter independent i s’incorporarà als previstos en els articles 168.4 (per a l’aprovació dels 

pressupostos) i 191.3 (per a la liquidació del pressupost) del text refós de la Llei Reguladora 

de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, referits 

respectivament, a l’aprovació del pressupost general i a la seua liquidació. 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu i del límit d’endeutament 

a l’efecte del règim d’autorització de noves operacions de crèdit establit en els articles 52 i 53 

del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 

2/2004, de 5 de març i la Disposició Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de desembre, de 

pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013. 

A l’efecte de determinar el límit d’endeutament, el total del deute viu a l’efecte del règim 

d’autorització es detalla en: 

 

-Deute a l’efecte del Protocol de Dèficit Excessiu, inclosa el deute a curt termini i el deute a 

llarg termini, desagregant entre: emissions de deute, operacions amb entitats de crèdit, 

factoring sense recurs, deutes amb administracions Públiques (FFEL), arrendament financer, 

associacions públic-privades, pagaments ajornats amb operacions amb tercers i altres 

operacions de crèdit. 

-Risc deduït d’avals 

-Operacions formalitzades disponibles no disposades 

-Deute amb Administracions públiques distinta a la inclosa en el FFEL 

-Import d’operacions projectades o formalitzades 

-Altres deutes 

Aquest càlcul del deute financer, tal com disposa l’article 15 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 

d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació 

previstes en la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera, ha d’efectuar-se anualment, en ocasió de l’aprovació del pressupost i la seua 

liquidació. 

El càlcul del deute financer igualment i conforme a la Disposició Transitòria Trentena Primera 

de la Llei 17/2012 de 27 de desembre, de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013 

consta en l’informe d’Intervenció del Pressupost. 

 

Càlcul de l’estabilitat pressupostària 

L’estabilitat pressupostària, s’identifica amb una situació d’equilibri o superàvit computada, 

al llarg del cicle econòmic, en termes de capacitat de finançament d’acord  amb la definició 

continguda en el Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC-10). 

El càlcul de la variable capacitat de finançament en el marc de les Entitats Locals, en termes 

pressupostaris SEC-10 i obviant uns certs matisos de comptabilització, s’obté, a nivell 

consolidat, de la diferència entre els Capítols 1 a 7 del Pressupost d’Ingressos i els Capítols 1 

a 7 del Pressupost de Despeses i amb els ajustos corresponents. 

El sistema ha de ser sobre el consolidat. 

El present informe se circumscriu en aquest moment a la seua constatació respecte a l’ens 

Ajuntament de Sagunt, però no a tot el perímetre de consolidació. 
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I) Càlcul de l’objectiu d’estabilitat (capacitat/necessitat de finançament) 

Amb caràcter general, la totalitat dels ingressos i gastos no financers pressupostaris, sense 

perjuí de la seua reclassificació en termes de partides comptabilitat nacional, corresponen a la 

totalitat de les ocupacions i recursos que es computen en l’obtenció de la capacitat/necessitat 

de finançament del subsector Corporacions Locals de les Administracions Públiques de la 

Comptabilitat Nacional.  Les diferències venen determinades pels ajustos que es descriuen en 

els apartats següents d’este informe. 

INGRESSOS: 

- Capítols 1, 2 i 3 de l’Estat d’Ingressos. 

Ajust: s’aplicarà el criteri de caixa, ingressos recaptats durant l’exercici, d’exercicis corrent 

i tancats de cada capítol. 

- Capítol 4 i 7 d’Ingressos: 

Ajustos: 

Dins de les operacions realitzades per les Corporacions Locals destaquen les transferències de 

recursos entre les diferents unitats públiques que formen part d’aquest subsector i d’aquestes 

a altres entitats incloses en la resta dels subsectors de les administracions públiques. La 

informació en comptabilitat nacional ha de presentar-se consolidada del conjunt de 

transferències donades i rebudes en dos nivells diferents. 

En primer lloc, a nivell de cada Corporació Local, han d’eliminar-se les transferències 

donades i rebudes entre les unitats dependents d’esta, que, a l’efecte de la comptabilitat 

nacional, es consideren Administracions públiques. 

En segon lloc, han d’eliminar-se les transferències donades i rebudes entre les unitats que 

integren la corporació local, a l’efecte de comptabilitat nacional, amb la resta de les unitats 

pertanyents al sector Administracions públiques. 

En comptabilitat nacional i d’acord amb el principi de jerarquia de fonts, han de respectar-se, 

amb caràcter general, els criteris de comptabilització als quals està subjecte el pagador de la 

transferència. Per tant, una vegada fixat el moment en què es registra la despesa pel pagador, 

el perceptor de la transferència ha de comptabilitzar-la simultàniament i pel mateix import que 

figure en els comptes d’aquell. 

L’import de les transferències rebudes per la Corporació Local d’unitats externes ha de 

coincidir amb l’import que figura en el Pressupost de Despeses de la unitat que dona la 

transferència. Com s’ha indicat anteriorment, ha de respectar-se sempre l’òptica del pagador, 

per la qual cosa en cas que el pagador empre un criteri comptable distint a la Corporació 

Local, aquesta haurà de realitzar l’ajust corresponent. Així després de rebre la comunicació 

per part de la Diputació de València, del SERVEF i de la Generalitat Valenciana s’han realitzat 

els drets reconeguts i anul·lat a fi de coincidir amb les obligacions de l’ens pagador extern. 

- Capítol 5 d’Ingressos. 

 

Ajust: Els interessos es registren segons el criteri de la meritació. 

DESPESES 

- Capítol 3. Els interessos es registren segons el criteri de la meritació. Per tant, hauríem de 

llevar la part d’interessos que pagant-se l’any n es generen en el n-1, i hauríem d’afegir els 

interessos que es pagaran l’any n+1, però que s’han generat l’any n. 

No obstant això, en aplicació del principi d’importància relativa podria considerar-se no 

necessari realitzar aquest ajust atés que es poden arribar a compensar els interessos que es 

minoraren per venciments de l’exercici n corresponents a períodes parcials del n-1, amb els 

augments pels generats parcialment l’any n, però que es paguen en n+1. 

- Capítol 6. Les operacions de lísing impliquen comptabilitzar pel principal una adquisició 

d’actiu no financer. 

Atés que el moment del registre de la despesa varia entre la comptabilitat nacional (es produeix 

la despesa quan s’entrega el bé) i el dret pressupostari (s’imputa a mesura que s’abonen les 
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quotes), cal efectuar un ajust; les operacions de lísing impliquen en comptabilitat nacional 

comptabilitzar pel principal una adquisició d’actiu no financer en el moment de la firma del 

lísing. 

ALTRES AJUSTOS: 

- Despeses realitzades en l’exercici pendents d’aplicar al pressupost. Aquestes són les despeses 

arreplegades en el compte 413. 

Si és el cas haurà de considerar-se el saldo del compte 555 per pagaments pendents 

d’aplicació, com a major despesa de l’exercici. 

Compliment de l’objectiu d’estabilitat 

L’article 11.4 LOEPSF estableix que les Corporacions Locals hauran de mantindre una posició 

d’equilibri o superàvit pressupostari 

ENTITAT: CONSELL LOCAL AGRARI 

Resum de la liquidació de 2024: 
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Ingressos 

No es realitzen ajustos en ingressos. 

Despeses 

Destacar l’ajust en despeses del saldo del compte 413 en 3.263,36 €, que enfront d’aquest saldo 

en l’exercici 2023 de 0 € provoquen una menor capacitat de finançament d’aquest import. 

Convé recordar que aquest funcionament del compte 413 obeeix a la nota 1/2019 de la IGAE 

referida al “nou compte 413 “creditors per operacions generades” en els plans de comptes 

locals”. 

La utilització del compte 413 respon al principi de meritació i, en virtut d’aquest principi 

comptable, els actius, els passius, patrimoni net, ingressos i despeses han de reconéixer-se en 

funció del corrent real de béns i serveis que aquests representen, i no en el moment en què es 

produïsca el corrent monetari o financer derivat d’aquells. Si no poguera identificar-se 

clarament el corrent real de béns i serveis es reconeixeran les despeses o els ingressos, o 

l’element que corresponga, quan es produïsquen les variacions d’actiu o passius que els 

afecten. 

Aquestes dades corresponen a la constatació del Consell Local Agrari com a ens individual en 

el moment de la liquidació. 

S’adverteix així una necessitat de finançament de l’ens de 0,285 mil euros. A causa de l’ús del 

romanent de tresoreria 

II) Càlcul de la regla de la despesa 

L’article 12 de la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera exigeix en l’apartat 1 que la variació de la despesa computable no 

podrà superar la taxa de referència de creixement del Producte Interior Brut de mitjà termini 

de l’economia espanyola. 

S’entendrà per despesa computable les ocupacions no financeres definits en termes del Sistema 

Europeu de Comptes Nacionals i Regionals, exclosos els interessos del deute, la despesa no 

discrecional en prestacions per desocupació, la part de la despesa finançada amb fons finalistes 

procedents de la Unió Europea o d’altres Administracions Públiques i les transferències a les 

Comunitats Autònomes i a les Corporacions Locals vinculades als sistemes de finançament. 

Quan s’aproven canvis normatius que suposen augments permanents de la recaptació, el nivell 

de despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què s’obtinga els 

augments podrà augmentar en la quantia equivalent. 

Quan s’aproven canvis normatius que suposen disminucions de la recaptació, el nivell de 

despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què es produïsca les 

disminucions de recaptació haurà de disminuir-se en la quantia equivalent. 

Els ingressos que s’obtinguen per damunt del que es preveu es destinaran íntegrament a reduir 

el nivell de deute públic (que no és el cas present). 

El resultat d’aquest és el següent: 

 

 

 

Veiem que es produeix un incompliment de la regla de despesa en 276 mil euros. 

III) Sostenibilitat financera. Càlcul del deute. 

S’entendrà per sostenibilitat financera la capacitat per a finançar compromisos de despesa 

presents i futurs dins dels límits de dèficit, deute públic i morositat de deute comercial. 

Conforme a l’art. 13 LOEPDF el Volum del deute públic, definida d’acord amb el protocol 

sobre Procediment de dèficit excessiu, del conjunt d’Administracions Públiques no podrà 

superar el 60 per cent del PIB nacional expressat en termes nominals, o en el que s’establisca 

per la normativa europea. 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu, inclòs aquell a l’efecte del 

Protocol de Dèficit Excessiu, i del límit d’endeutament a l’efecte del règim d’autorització de 

noves operacions de crèdit establit en els articles 52 i 53 del Text Refós de la Llei Reguladora 
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de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i la Disposició 

Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de desembre, de pressupostos generals de l’Estat per a 

l’any 2013. I al qual l’informe a la liquidació del pressupost 2023 es fa referència. 

El volum de deute viu del Consell Local Agrari és nul. 

Per ultimar aquesta Intervenció es realitzen les següents CONCLUSIONS referents a 

l’estabilitat pressupostària: 

1) L’anàlisi i CONSTATACIÓ conforme a la LOEPSF a nivell de liquidació pressupostària 

exercici 2024, es realitza conforme aquesta normativa amb les notes assenyalades en l’apartat 

de Càlculs d’aquest mateix informe, sobre les dades del subjecte Ajuntament de Sagunt. 

2) Aquesta anàlisi s’efectua sobre les dades de l’Organisme autònom Consell Local Agrari, 

excloent el perímetre de consolidació: SAG, Ajuntament, Fundació i els beneficis / pèrdues del 

mercantil de mercat Aigües de Sagunt. 

3) De l’estudi s’observa un incompliment de l’estabilitat pressupostària amb una necessitat de 

finançament de 285 mil euros. Un “incompliment” en la regla de despesa de 276 mil euros i 

volum de deute de 0 euros. 

Cal estar a l’informe definitiu de tot el perímetre de consolidació com s’ha assenyalat en 

l’epígraf 2 d’aquest apartat.” 

 

ÚNIC. Donar compte al Ple de l’informe emés per la Intervenció Municipal en data 25 

de febrer de 2024, relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de liquidació del 

Pressupost de l’exercici 2024 corresponent al Consell Local Agrari considerat com a ens 

individual”. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

20 EXPEDIENT 2140684Y. LIQUIDACIÓ PRESSUPOST EXERCICI 2024 DE 

L’AJUNTAMENT DE SAGUNT 

Es dona compte del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Patrimoni que diu: 

“Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2024 i que aquesta s’ha realitzat 

d’acord amb el que es preveu en el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 

s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), Reial decret 

500/1990, de 20 d’abril, Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les Bases 

d’Execució aprovades, així com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 

27/2013 de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les 

regles 78 i ss de l’Ordre EHA/4041/2004, de 23 de novembre. 

Sobre la base de l’exposat, i tenint en compte el que estableix el punt tercer de la 

Resolució de l’Alcaldia Presidència núm. 1844 de 26 de febrer de 2025, amb aquest escrit es 

proposa donar compte de la resolució mitjançant la qual s’aprova la liquidació del Pressupost 

de l’Ajuntament de Sagunt corresponent a l’exercici de 2024, el tenor literal del qual és el 

següent: 

“Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2024 en data divendres 21 de febrer de 2025 

i després de l’aprovació de l’expedient de liquidació de l’organisme autònom Consell Local 

Agrari conforme a l’exp. referència sedipualba 2142407Q que es troba en procés de dissolució 

i liquidació segons expedient 104030Y. 

Havent sigut informada aquesta per la Intervenció municipal en data 26 de febrer. 

Resultant que s’ha realitzat d’acord amb el que preveu el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 

de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), 

Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local 

i les Bases d’Execució aprovades, així com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per 

la Llei 27/2013 de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- 

i les regles 78 i ss de l’Ordre EHA/4041/2004, de 23 de novembre, es presenta el resum de la 

Liquidació que es refereix la proposta de resolució i la pròpia resolució. 
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En mèrit de l’exposat, i atés al que s’estableix en els art. 191.3 i 193.4 del TRLHL i art. 90 del 

RD 500/1990. 

La Resolució d’Alcaldia núm. 5412 de data 30 de juny de 2023 corresponent a l’expedient 

1502728Y entre altres, declara competència expressament reservada a favor de l’Alcaldia, 

l’aprovació de la liquidació del Pressupost General de l’Ajuntament. 

Per tot això, vist l’informe de la Intervenció, aquesta Alcaldia-Presidència RESOL: 

PRIMER. Aprovar la liquidació del Pressupost de l’Ajuntament de Sagunt corresponent a 

l’exercici de 2024, el RESULTAT PRESSUPOSTARI del qual és el següent: 

 

 
 

Aquest Resultat Pressupostari positiu en la quantitat de 423.635,41 determina l’execució del 

pressupost de l’exercici, pròpiament dit en despeses i ingressos, calculat com a diferència entre 

els ingressos ajustats i les despeses ajustades del mateix exercici. Ajustos derivats en el present 

exercici del diferent ritme d’execució, en el mateix exercici, de les despeses i ingressos afectes. 

 

SEGON. Determinar, així mateix, el ROMANENT DE TRESORERIA a 31 de desembre de 

2024, que llança com a resultat final un Romanent de Tresoreria per a Despeses Generals 

xifratge en 2.804.05,79 €, segons el detall que s’expressa a continuació 
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TERCER. Donar compte del present acord al Ple de  l’Ajuntament, en la primera sessió 

que tinga lloc, i donar-ne trasllat a l’Administració General de l’Estat i de la CCAA 

Valenciana mitjançant els procediments electrònics habituals a través de l’Oficina Virtual 

de coordinació amb l’Administració Local, i una vegada tots els ens del perímetre de 

consolidació obtinguen les seues dades.” 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

21 EXPEDIENT 2142407Q. LIQUIDACIÓ PRESSUPOST 2024 CONSELL LOCAL 

AGRARI 

 Es dona compte del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Patrimoni que diu: 

“Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2024 i que aquest s’ha realitzat d’acord 

amb el que preveu el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós 

de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 

Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les Bases d’Execució aprovades, així 

com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 27/2013 de 27 de desembre, de 

racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les regles 78 i ss de l’Ordre 

EHA/4041/2004, de 23 de novembre. 

Sobre la base de l’exposat, i tenint en compte el que estableix el punt tercer de la Resolució 

de l’Alcaldia Presidència núm. 1842 de 26 de febrer de 2025, amb aquest escrit es proposa donar 

compte de la resolució mitjançant la qual s’aprova la liquidació del Pressupost de l’Ajuntament de 

Sagunt corresponent a l’exercici de 2024, el tenor literal del qual és el següent: 

“Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2024 en data 21 de febrer. 

Havent sigut informada aquesta per la Intervenció municipal en data 24 de febrer. 

Vist el procés de dissolució i liquidació de l’esmentat organisme conforme a l’expedient de 

referència sedipualba 104030Y. 

 

Resultant que s’ha realitzat d’acord amb el que preveu el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 

març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), 

Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les 

Bases d’Execució aprovades, així com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 
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27/2013 de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les regles 

78 i ss de l’Ordre EHA/4041/2004, de 23 de novembre, es presenta el resum de la Liquidació que 

es refereix la proposta de resolució i la pròpia resolució. 

 

En virtut d’això, i atés al que estableixen els arts. 191.3 i 193.4 del TRLHL i art. 90 del RD 

500/1990. 

 

Per tot això, vist l’informe de la Intervenció, aquesta Alcaldia-Presidència RESOL: 

PRIMER. Aprovar la liquidació del Pressupost del Consell Local Agrari de l’exercici de 2024, el 

RESULTAT PRESSUPOSTARI del qual és el següent: 

Aquest Resultat Pressupostari determina l’execució del pressupost de l’exercici, pròpiament dit 

en despeses i ingressos, calculat com a diferència entre els ingressos ajustats i les despeses ajustats 

del mateix exercici. Ajustos derivats en el present exercici del diferent ritme d’execució, en el 

mateix exercici, de les despeses i ingressos afectes. 

 

SEGON. Determinar, així mateix, el ROMANENT DE TRESORERIA a 31 de desembre de 2024, 

segons el següent detall: 
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TERCER. Donar compte del present acord al Ple de l’Ajuntament, en la primera sessió que tinga 

lloc, i donar-ne trasllat a l’Administració General de l’Estat i de la CCAA Valenciana mitjançant 

els procediments electrònics habituals a través de l’Oficina Virtual de coordinació amb 

l’Administració Local, i una vegada tots els ens del perímetre de consolidació obtinguen les seues 

dades.” 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 

 

D.E. 1 EXPEDIENT 2140684Y. DONAR COMPTE DE L’INFORME LIQUIDACIÓ 

COMPTABLE CONSOLIDADA. EXERCICI 2024 

 Sotmesa a votació la urgència de l’assumpte, de conformitat amb el que estableix l’art. 

109.4 del Reglament d’Orgànic Municipal, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyor Guillen. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 

Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, 

Cañada, Muñoz, González, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Declarar la urgència de l’assumpte i procedir-ne al debat. 

 

Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2024 i que aquest s’ha realitzat d’acord 

amb el que preveu el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text 

Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), Reial decret 500/1990, de 20 

d’abril, Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les Bases d’Execució 

aprovades, així com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 27/2013 de 27 de 

desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les regles 78 i ss de 

l’Ordre EHA/4041/2004, de 23 de novembre. 

 

Vist que per part de la intervenció municipal i seguint l’Ordre HAC/836/2021, de 9 de juliol, 

per la qual s’aproven les normes per a la formulació de comptes anuals consolidats en l’àmbit 

del sector públic local regula el procés i procediment de la consolidació comptable, s’ha emés 

informe sobre la liquidació comptable consolidada. 
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Sobre la base de l’exposat, es proposa donar compte de la resolució mitjançant la qual s’informa 

de la liquidació comptable, el tenor literal de la qual és el següent: 

 

“Exp 2140684Y 

Informe de control financer 

Informe liquidació comptable consolidada. 

L’Ordre HAC/836/2021, de 9 de juliol, per la qual s’aproven les normes per a la formulació de 

comptes anuals consolidats en l’àmbit del sector públic local regula el procés i procediment de 

la consolidació comptable. 

La consolidació pressupostària té per objecte la presentació conjunta de la informació 

pressupostària de l’entitat local i les seues entitats dependents. 

La consolidació pressupostària es regula fonamentalment en la normativa pressupostària així 

com respecte a la liquidació del pressupost, en tant que s’integra en els comptes anuals de 

l’entitat local en l’Ordre HAC/836/2021 esmentada. 

Així dins de la consolidació la normativa estableix l’obligació de realitzar les següents 

consolidacions: 

1. L’estat de consolidació del pressupost de la mateixa entitat amb el de tots els 

pressupostos i estats de previsió dels seus organismes autònoms i societats mercantils, 

és a dir amb tots els seus ens dependents. 

2. La consolidació del càlcul de l’estabilitat pressupostària i de la regla de despesa de 

l’entitat local i els seus ens dependents. 

3. Consolidació de la liquidació del pressupost i dels seus ens dependents. 

Destacar que vist que són diferents normes aplicables, pressupostàries, comptables, de 

consolidació, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, de comptes anuals les etapes 

de consolidació són diverses. 

I destacar igualment que aquesta consolidació o consolidacions en les seues diferents etapes, el 

perímetre de consolidació, és a dir, les entitats que haver de ser consolidades, serà igualment 

diferent. 

 

Respecte a la tipologia d’entitats, l’Ordre HAC/836/2021 assenyala les següents: 

1. Entitat dominant 

Conforme a l’article 2 l’“Entitat dominant és l’entitat del sector públic local, subjecta a 

principis comptables públics, que ostenta, directament o indirectament, el control sobre una 

altra o altres, denominades dependents”. 

Continua assenyalant que “s’entén per control el poder de dirigir les polítiques financeres i 

l’activitat d’una altra entitat amb la finalitat d’obtindre rendiments econòmics o potencial del 

servei”. 

Enumera a continuació diferents presumpcions de poder per a definir tant per a saber si es 

manté el poder de control. 

2. Entitat dependent 

Són entitats dependents aquelles sobre les quals l’entitat dominant exerceix el control. 

En tot cas, els consorcis i fundacions adscrits a una entitat local tindran la consideració 

d’entitats dependents d’aquesta entitat local. 

3. Entitat multigrup 

Són entitats multigrup, als únics efectes de la consolidació, aquelles entitats no incloses en el 

grup, en les quals l’entitat dominant (o una altra del grup) participa en el seu capital social o 

patrimoni i és gestionada per l’entitat dominant conjuntament amb una altra o una altra alienes 

al grup. 

L’element característic és la gestió conjunta, és a dir, són entitats que es gestionen de manera 

conjunta per diverses entitats dominants de manera que cap d’elles té el control total, sinó que 
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les decisions han de prendre’s conjuntament per diverses entitats dominants. És a dir, les 

decisions han de ser per unanimitat. 

4. Entitat associada 

Són entitats associades, a uns únics efectes de la consolidació de comptes, aquelles, no incloses 

en el grup, en les quals l’entitat dominant (o una altra del grup) participa en la seua capital 

social o patrimoni i exerceix sobre ella una influència significativa, per tindre una participació 

en el seu capital social o patrimoni que, creant amb aquesta una vinculació duradora, estiga 

destinada a contribuir a la seua activitat. 

És a dir, l’entitat dominant exerceix sobre l’entitat associada una influència significativa però 

no pot dirigir les seues polítiques en solitari (i en aquest cas seria dependent) ni conjuntament 

amb altres (i en aquest cas seria multigrup). 

 

Procediment. 

La consolidació, tant pressupostària com dels comptes anuals en el moment de la Rendició de 

Comptes, té tres etapes: 

a) Fase d’homogeneïtzació. Tots els comptes amb els mateixos criteris. Els de l’Entitat 

dominant. 

b) Fase d’agregació. Sumatori dels imports de cada entitat. 

c) Fase d’eliminació. Eliminar totes les operacions internes entre els subjectes entre els quals 

s’intervé. 

La liquidació del pressupost és un dels estats que integren els comptes anuals de les entitats 

locals. 

L’article 56 de l’Ordre HAC/836/2021 assenyala “l’estat de liquidació del pressupost 

consolidat, comprén, amb la deguda separació, la liquidació consolidada del pressupost de 

gastos i del Pressupost d’Ingrés, així com el Resultat pressupostari consolidat de les entitats 

del grup que tinguen pressupost limitatiu”. 

Respecte al contingut de la liquidació del pressupost consolida l’Ordre en l’Annex arreplega 

els models amb la informació a arreplegar. 

Informació per a això és inevitable la dotació dels mecanismes informàtic i de personal 

necessaris si d’aquests no es disposen com reiteradament denuncia aquesta Intervenció. Per 

això es realitzarà aquesta labor únicament a nivell de capítol de la classificació econòmica de 

pressupost d’ingressos i de despeses de l’Ajuntament de Sagunt (entitat dominant) i del Consell 

Local Agrari (organisme autònom, entitat dependent). 

La informació a nivell de drets reconeguts nets en el pressupost d’ingressos i d’obligacions 

reconegudes netes en el pressupost de despeses és la següent: 

 

Respecte al resultat pressupostari, conforme l’Annex de l’Ordre HAC/836/2021 de 9 de juliol 

per la qual s’aproven les normes per a la formulació de comptes anuals consolidats en l’àmbit 

del sector públic local és el següent: 

 

De la qual cosa s’eleva el present informe, que haurà igualment de donar compte al Ple de la 

corporació en la següent sessió a celebrar. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

D.E. 2. EXPEDIENT 2140693K. DONAR COMPTE DE L’ESTABILITAT 

PRESSUPOSTÀRIA EN OCASIÓ DE L’APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL 

PRESSUPOST MUNICIPAL CORRESPONENT A L’EXERCICI 2024 

Sotmesa a votació la urgència de l’assumpte, de conformitat amb el que estableix l’art. 

109.4 del Reglament d’Orgànic Municipal, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en eixe moment en la sessió: 24. Regidors absents 

en la votació: 1, senyor Guillen. Vots a favor: 24, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Carbó, 
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Palmero, Quesada, Vidal, Antonino, Timón, Sánchez, Iborra, Rubio, Sáez, Catalán, Cayuela, 

Cañada, Muñoz, González, Márquez, Vila, Serrano, Gil, Picó i Rovira; per la qual cosa, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Declarar la urgència de l’assumpte i procedir-ne al debat. 

 

Per la Intervenció Municipal, en compliment del que disposa la Llei orgànica 2/2012 de 

27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, així com l’Ordre 

HAP/2105/2012 d’1 d’octubre per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament 

d’informació previstes en la Llei orgànica 2/2012 avantdita i en la Guia per al compliment dels 

formularis corresponents a la liquidació, s’ha emés en data 3 de març de 2025 informe 

d’Intervenció relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de liquidació del 

Pressupost de l’exercici 2024, del següent tenor literal: 

“Expedient: 2140693K 

Informe control financer 

Assumpte: informe d’Intervenció relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de 

liquidació del Pressupost de l’exercici 2024 corresponent a l’Ajuntament de Sagunt considerat 

com a ens individual. 

SERGIO PASCUAL MIRALLES, interventor general de l’Ajuntament de Sagunt, en 

compliment del que disposa la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera, així com l’Ordre HAP/2105/2012 d’1 d’octubre per la qual es 

desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 

2/2012 avantdita i en la Guia per al compliment dels formularis corresponents a la liquidació 

de corresponent a l’exercici 2024 emet el present informe. 

Conseqüència de l’Auditoria de l’entorn de control que portada a l’Ajuntament de Sagunt per 

part de la Sindicatura de Comptes (exp. 758880A) i d’acord amb l’article 16, 2 del Reial decret 

1463/2007 de 2 de novembre pel qual s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei 

18/2001, de 12 de novembre, d’estabilitat Pressupostària, en la seua Aplicació a les Entitats 

Locals, encara vigent que assenyala: 

“La Intervenció local elevarà al Ple un informe sobre el compliment de l’objectiu d’estabilitat 

de la mateixa entitat local i dels seus organismes i entitats dependents” per a continuació 

assenyalar en el seu paràgraf 2n que “l’informe s’emetrà amb caràcter independent i 

s’incorporarà al que es preveu en l’article 191,3… referit a la liquidació dels pressupostos…” 

D’aquesta manera en lloc de les dues parts en què constava el preceptiu informe d’Intervenció 

d’aprovació del pressupost: la primera part per al que disposa el Text Refós de la Llei 

Reguladora d’Hisendes Locals (aprovat per rD Legislatiu 2/2004 de 5 de març). I una segona 

part per al que s’estableix en la Llei orgànica d’estabilitat pressupostària i Sostenibilitat 

Financera (aprovada per Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril). Ja des de la liquidació 

corresponent a l’exercici 2022 així es realitza. 

S’elabora així el present informe, independent d’aquell pressupostari, i que caldrà donar compte 

en la mateixa sessió en la qual es porte l’ordre del dia de donar compte de la liquidació conforme 

al que assenyala l’article 193,4 TRLRHL: “De la liquidació de cada un dels pressupostos que 

integren el pressupost general i dels estats financers de les societats mercantils dependents de 

l’entitat, una vegada realitzada la seua aprovació, es donarà compte al Ple en la primera sessió 

que tinga lloc”. 

Després del període de suspensió de les regles fiscals des de l’exercici 2020 per la situació de 

pandèmia mundial per la COVID-19, des de l’exercici 2024 s’ha decretat la reactivació de les 

regles fiscals amb la despesa consolidada de l’exercici 2023. 

Normativa: composta per la normativa esmentada i el Manual de càlcul del dèficit en 

Comptabilitat Nacional adaptat a les Corporacions Locals desenvolupada per la IGAE 

conforme als criteris del Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC 00). 

El Reglament (UE) núm. 549/2013 del Parlament Europeu i del Consell, de 21 de maig de 2013, 

relatiu al Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals de la Unió Europea (SEC-10). 
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Els arts. 4.1.b; 15.3.c i 15.4.e de l’Ordre HAP/2015/2012, d’1 d’octubre, per les quals es 

desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 

2/2012 de 27 d’abril, d’estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

Els articles 2, 3 i 8 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera. 

L’article 16.2 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de 

Desenrotllament de la Llei 18/2001, de 12 de novembre, d’Estabilitat Pressupostària, en la seua 

Aplicació a les Entitats Locals. 

Després dels objectius d’estabilitat, deute públic i la regla de despesa, aprovats pel Govern l’11 

de febrer de 2020 si són aplicables davant el rebuig donen el Senat dels objectius aprovats en 

el Consell de Ministres de 13 de desembre de 2023 que enfront del rebuig del Senat es realitza 

nou acord de data 13 de febrer de 2024 on si és rebutjat és possible es regisquen pels d’abril de 

2020 més restrictius. Quant als Pressupostos de les Entitats Locals els continua sent aplicable 

la normativa pressupostària continguda en el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes 

Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i la seua normativa de 

desenvolupament i per tant, el principi d’estabilitat pressupostària. 

En resum, després del Consell de ministres de 10 de setembre s’estableixen les següents regles: 

• Les entitats locals hauran de tindre un superàvit de 0,2% del PIB en 2024; 0,1% en 2025 i, de 

nou, 0,2% en 2026. Aquests percentatges suposen aproximadament un 3,5% dels ingressos no 

financers. 

• El deute de totes les entitats per a 2024 no podrà superar el 1,4% del PIB. No obstant això, 

per a cada entitat local individualment considerada s’aplica el que s’estableix en la normativa 

d’hisendes locals. 

• Per part seua, la regla de despesa, que limita l’increment pressupostari d’un any a un altre 

queda fixada en el 2,6% per a 2024; el 2,7% per a 2025 i el 2,8% per a 2026. El 2,6% de 2024 

s’aplica sobre la despesa computable de la liquidació pressupostària de 2023. 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu i del límit d’endeutament 

a l’efecte del règim d’autorització de noves operacions de crèdit establit en els articles 52 i 53 

del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 

2/2004, de 5 de març i la Disposició Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de desembre, de 

pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013. 

A l’efecte de determinar el límit d’endeutament, el total del deute viu a l’efecte del règim 

d’autorització es detalla en: 

-Deute a l’efecte del Protocol de Dèficit Excessiu, inclosa el deute a curt termini i el deute a 

llarg termini, desagregant entre: emissions de deute, operacions amb entitats de crèdit, factoring 

sense recurs, deutes amb administracions Públiques (FFEL), arrendament financer, 

associacions públic-privades, pagaments ajornats amb operacions amb tercers i altres 

operacions de crèdit. 

-Risc deduït d’Avals 

-Operacions formalitzades disponibles no disposades 

-Deute amb Administracions públiques distinta a la inclosa en el FFEL 

-Import d’operacions projectades o formalitzades 

-Altres deutes 

Aquest càlcul del deute financer, tal com disposa l’article 15 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 

d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació 

previstes en la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera, ha d’efectuar-se anualment, en ocasió de l’aprovació del pressupost i la seua 

liquidació. 

El càlcul del deute financer igualment i conforme a la Disposició Transitòria Trentena Primera 

de la Llei 17/2012 de 27 de desembre , de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013 

consta en l’informe d’Intervenció del Pressupost. 

Perímetre de consolidació 
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Igualment queda delimitat, l’àmbit d’aplicació del marc de l’estabilitat pressupostària a 

l’Ajuntament de Sagunt a: 

1r. L’Ajuntament de Sagunt. 

2n. El Consell Local Agrari. 

3r. La mercantil Societat Anònima de Gestió, SA (SAG) 

Respecte a la mercantil, SAG, SA, forma part, a l’efecte, de Sector Públic com a unitat 

institucional pública no de mercat, és a dir, “productors no de mercat”, per la qual cosa li és 

aplicable íntegrament la legislació referent a l’estabilitat pressupostària i és Administració 

Pública en comptabilitat nacional. És una mercantil que ofereix als ciutadans béns i serveis a 

títol gratuït o semigratuït que es retribueix de les transferències que l’Ajuntament de Sagunt 

realitza. Cal indicar, finalment, que aquestes dades fan referència sempre i en tot cas sota una 

perspectiva purament econòmica independentment de la forma jurídica en què s’establisquen. 

4t. La Fundació de la Comunitat Valenciana de Patrimoni Industrial i Memòria obrera del Port 

de Sagunt. 

Entitat aquesta sectoritzada per la IGAE l’1 de desembre de 2018 al subsector local Ajuntament 

de Sagunt provinent del subsector autonòmic, Generalitat Valenciana amb ple desconeixement 

d’aquesta Intervenció i sense cap acord municipal, a més de realitzar-se en plena vigència del 

Pla Econòmic Financer 2018-2019 conseqüència la liquidació corresponent a l’exercici 2017. 

5a. Respecte a la mercantil Aigües de Sagunt, SA, es defineix com a unitat institucional pública 

de mercat, és a dir, la seua retribució és dels usuaris dels serveis de manera directa per la qual 

cosa, a l’efecte, no li és aplicable aquesta legislació excepte el que expressament s’assenyale. 

Càlcul de l’estabilitat pressupostària 

L’estabilitat pressupostària s’identifica amb una situació d’equilibri o superàvit computada, al 

llarg del cicle econòmic, en termes de capacitat de finançament d’acord amb la definició 

continguda en el Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC-10). 

El càlcul de la variable capacitat de finançament en el marc de les Entitats Locals, en termes 

pressupostaris SEC-10 i obviant uns certs matisos de comptabilització, s’obté, a nivell 

consolidat, de la diferència entre els Capítols 1 a 7 del Pressupost d’Ingressos i els Capítols 1 a 

7 del Pressupost de Despeses i amb els ajustos corresponents. 

El sistema ha de ser sobre el consolidat. 

El present informe se circumscriu en aquest moment a la seua constatació respecte a l’ens 

Ajuntament de Sagunt, però no a tot el perímetre de consolidació. 

I) Càlcul de l’objectiu d’estabilitat (capacitat/necessitat de finançament). 

Amb caràcter general, la totalitat dels ingressos i despeses no financers pressupostaris, sense 

perjuí de la seua reclassificació en termes de partides comptabilitat nacional, corresponen a la 

totalitat de les ocupacions i recursos que es computen en l’obtenció de la capacitat/necessitat 

de finançament del subsector Corporacions Locals de les Administracions Públiques de la 

Comptabilitat Nacional. Les diferències estan determinades pels ajustos que es descriuen en els 

apartats següents d’aquest informe. 

INGRESSOS: 

- Capítols 1, 2 i 3 de l’Estat d’Ingressos. 

Ajust: s’aplicarà el criteri de caixa, ingressos recaptats durant l’exercici, d’exercicis corrent i 

tancats de cada capítol. 

- Capítol 4 i 7 d’Ingressos: 

Ajustos: 

Ajust: participació en ingressos de l’Estat. En comptabilitat nacional, els pagaments mensuals 

a compte dels impostos cedits i dels Fons Complementari de Finançament es registren en el 

període en què es paguen per l’Estat, i la liquidació definitiva resultant, en el moment en què 

es determina la seua quantia i se satisfà. 

Un altre ajust que cal realitzar el constitueix l’import de la dotació excepcional a realitzar en 

2024 conseqüència del reintegrament derivat de la liquidació negativa de 2020 en la PTE 

(Participació en Tributs de l’Estat). 
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Ajust: operacions entre Ens del grup o amb altres administracions. 

Dins de les operacions realitzades per les Corporacions Locals destaquen les transferències de 

recursos entre les diferents unitats públiques que formen part d’aquest subsector i d’aquestes a 

altres entitats incloses en la resta dels subsectors de les administracions públiques. La 

informació en comptabilitat nacional ha de presentar-se consolidada del conjunt de 

transferències donades i rebudes en dos nivells diferents. 

En primer lloc, a nivell de cada Corporació Local, han d’eliminar-se les transferències donades 

i rebudes entre les unitats dependents d’aquesta, que, a l’efecte de la comptabilitat nacional, es 

consideren administracions públiques. 

En segon lloc, han d’eliminar-se les transferències donades i rebudes entre les unitats que 

integren la Corporació Local, a l’efecte de comptabilitat nacional, amb la resta d’unitats 

pertanyents al sector administracions públiques. 

En comptabilitat nacional i d’acord amb el principi de jerarquia de fonts, han de respectar-se, 

amb caràcter general, els criteris de comptabilització als quals està subjecte el pagador de la 

transferència. Per tant, una vegada fixat el moment en què es registra la despesa pel pagador, el 

perceptor de la transferència ha de comptabilitzar-la simultàniament i pel mateix import que 

figure en els comptes d’aquell. 

L’import de les transferències rebudes per la Corporació Local d’unitats externes ha de coincidir 

amb l’import que figura en el Pressupost de Despeses de la unitat que dona la transferència. 

Com s’ha indicat anteriorment, ha de respectar-se sempre l’òptica del pagador, per la qual cosa 

en cas que el pagador empre un criteri comptable distint a la Corporació Local, aquesta haurà 

de realitzar l’ajust corresponent. Així després de rebre la comunicació per part de la Diputació 

de València, del SERVEF i de la Generalitat Valenciana s’han realitzat els drets reconeguts i 

anul·lat a fi de coincidir amb les obligacions de l’ens pagador extern. 

Ajust: Fons Europeus 

La Decisió 22/2005 d’EUROSTAT de 15 de febrer, sobre el tractament de les transferències del 

Pressupost Comunitari als Estats membres, ha establit com a criteri de registre en comptabilitat 

nacional, un principi més pròxim al de meritació que al de caixa. Així es desprén de la mateixa 

Decisió on s’assenyala que el moment de registre dels fons serà aquell en el qual la Corporació 

Local realitze la despesa, la qual ha de coincidir amb l’enviament de documents pel govern a la 

Comissió de la Unió Europea. No s’ha realitzat cap ajust limitant-se a realitzar el dret reconegut 

d’acord amb els actes administratius que aquesta Intervenció té constància. 

Així s’ha realitzat el dret reconegut del projecte DUSI. 

- Capítol 5 d’Ingressos. 

Ajust: els interessos es registren segons el criteri de la meritació. 

DESPESES 

- Capítol 3. Els interessos es registren segons el criteri de la meritació. Per tant, hauríem de 

llevar la part d’interessos que pagant-se l’any n es generen en el n-1, i hauríem d’afegir els 

interessos que es pagaran l’any n+1, però que s’han generat l’any n. 

No obstant això, en aplicació del principi d’importància relativa podria considerar-se no 

necessari realitzar aquest ajust atés que es poden arribar a compensar els interessos que es 

minoraren per venciments de l’exercici n corresponents a períodes parcials del n-1, amb els 

augments pels generats parcialment l’any n, però que es paguen en n+1. 

Si a més, l’Entitat s’endeuta en un import similar al capital que amortitza, per la qual cosa el 

capital viu del deute podríem dir que es manté estable i els tipus d’interés al llarg del n no tenen 

una significativa variació, els efectes de l’ajust es compensarien entre si. 

Si a més considerem que l’import dels préstecs concertats per l’Ajuntament de Sagunt es 

correspon amb períodes naturals d’amortització i liquidació d’interessos, coincideix aquesta 

amb el càlcul en Comptabilitat Nacional excepte l’anomenat “Préstec Bancaixa Centre Cívic” 

concertat en 2008 i vigent fins a 2035 el càlcul del qual abastaria únicament 27 dies. 
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Els préstecs amb interés subvencionat, és a dir, cost 0 a l’Ajuntament de Sagunt, per l’IVACE 

representen un total de 52 mil pendents d’escassa quantia econòmica i, com s’ha indicat, sense 

cap consum d’interessos. 

- Capítol 6. Les operacions de lísing impliquen comptabilitzar pel principal una adquisició 

d’actiu no financer. 

Atés que el moment del registre de la despesa varia entre la comptabilitat nacional (es produeix 

la despesa quan s’entrega el bé) i el dret pressupostari (s’imputa a mesura que s’abonen les 

quotes), cal efectuar un ajust; les operacions de lísing impliquen en comptabilitat nacional 

comptabilitzar pel principal una adquisició d’actiu no financer en el moment de la firma del 

lísing. 

ALTRES AJUSTOS: 

- Despeses realitzades en l’exercici pendents d’aplicar al pressupost. Aquestes són les despeses 

arreplegades en el compte 413. 

Si és el cas haurà de considerar-se el saldo del compte 555 per pagaments pendents d’aplicació, 

com a major despesa de l’exercici. 

Referent a això cal advertir que l’haver del compte 413 reflecteix les factures o justificants 

introduïts de béns o serveis rebuts però que a data de l’exercici no s’ha pogut produir la seua 

aplicació pressupostària per diverses circumstàncies. 

L’ha d’aquest compte reflecteix les aplicacions a pressupost d’aquestes i el reconeixement de 

l’obligació d’aquestes per a la seua ordenació del pagament. 

Per això el seu saldo arreplega totes les obligacions atribuïbles a l’Entitat local que manquen 

de reflex pressupostari a 31 de desembre. 

D’aquesta sort, i conforme al manual del càlcul del dèficit en l’Administració Local, a 

diferència de saldos entre l’exercici precedent determinarà el major o menor nivell d’increment 

o disminució de la capacitat de finançament. 

Així, com s’adverteix en l’informe de la liquidació de 2023, en la quantitat de 7.081.482,04 de 

saldo en el compte 413, la quantitat de 5.700,375,64 obeeixen a factures d’ACUAMED SME, 

SA, que en 2024 són objecte d’acord de no aprovació d’aquestes i que segons l’acord municipal 

no són concordes amb el conveni subscrit. 

Tema que actualment es troba litigiós en seu judicial. 

Per això, el que es realitza, conseqüència de la no aprovació és la minoració en 2024 d’aquestes 

factures i per això no consumeixen crèdit pressupostari, per la qual cosa no seria correcte 

calcular l’ajust com la mera diferència de saldos del compte 413 entre els dos exercicis 2023-

2024. 

Tot això independent que la quantitat ha de provisionar-se. 

Compliment de l’objectiu d’estabilitat 

L’article 11.4 LOEPSF estableix que les Corporacions Locals hauran de mantindre una posició 

d’equilibri o superàvit pressupostari 

ENTITAT: AJUNTAMENT SAGUNT 

Resum de la liquidació de 2024: 
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Ingressos 

L’ajust més significatiu és que els capítols 1, 2 i 3 d’ingressos es basen en criteris de caixa tant 

de corrent com de tancats. El capítol 5 pot regir el criteri de la meritació en funció de la 

naturalesa de l’ingrés. 

 

 

Els capítols 4 i 7 caldrà ajustar-los en funció de l’obligació existent per part de l’ens pagador. 
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Destaca igualment la menor capacitat que es realitza en 2024 conseqüència de la devolució 

d’ingressos derivada de la liquidació de la participació dels tributs de l’estat corresponent a 

l’exercici 2020 en la quantitat de 1,1 milions que implica una major capacitat de finançament. 

Tot això conforme la “nota informativa núm. 1/2023 de la registre comptable de les quantitats 

a retornar i a rebre per les entitats locals a conseqüència de la liquidació definitives (negativa) 

de la participació en els tributs de l’estat de l’exercici 2020” de data 20 de febrer que modifica 

la de 25 de gener de 2023 de la IGAE. 

Despeses 

Com s’ha assenyalat en l’apartat corresponent del present informe, es minora el saldo de 2023 

en els 5.7 milions d’ACUAMED SME, SA, atés que es realitza l’acord de no aprovació 

d’aquests i per això no són imputables pressupostari com a despesa pressupostària realitzada en 

2024. Sense perjuí de la seua adequada provisió atés que el procés, litigiosos, eixe troba en seu 

judicial. 

D’aquesta sort el saldo de què partim en 2023 del compte 413 es redueix fins a 1.381.106,40 € 

que menys els 4.318.481,77 d’aquest en 2024 implica eixa menor capacitat de finançament. 

En la mateixa figura ja l’expedient d’espera 1944318R a la SAG per l’import dels 710.642,33 

€. 

 

D’igual manera es troben les 4 certificacions dels projectes “edificant” de la Generalitat 

Valenciana per import, en el seu conjunt, de 2.438.391,72. Import contemplat en despesa en 

disposar de les factures del creditor, però no cap comunicació de Generalitat València que és 

l’entitat subvencionant al 100%. El responsable últim seria l’Ajuntament, que és qui ha 

contractat, independentment que es poguera o no repercutir a l’ens finançant conforme els 

acords de delegació de competències que en el seu moment es van establir. 

 

Resulta sí un increment de la despesa en el seu conjunt de l’import assenyalat de 2.937.375,37 

€. 

Convé recordar que aquest funcionament del compte 413 obeeix a la nota 1/2019 de la IGAE 

referida al “nou compte 413 “creditors per operacions generades” en els plans de comptes 

locals”. 

 

La utilització del compte 413 respon al principi de meritació i, en virtut d’aquest principi 

comptable, els actius, els passius, patrimoni net, ingressos i despeses han de reconéixer-se en 

funció del corrent real de béns i serveis que aquests representen, i no en el moment en què es 

produïsca el corrent monetari o financer derivat d’aquells. Si no poguera identificar-se 

clarament el corrent real de béns i serveis, es reconeixeran les despeses o els ingressos, o 

l’element que corresponga, quan es produïsquen les variacions d’actiu o passius que els afecten. 

 

Aquestes dades corresponen a la constatació de l’Ajuntament de Sagunt com a ens individual 

en el moment de la liquidació. 

 

S’adverteix així una capacitat de 0,4 milions d’euros. 

 

II) Càlcul de la regla de la despesa 

L’article 12 de la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera exigeix en l’apartat 1 que la variació de la despesa computable no podrà superar la 

taxa de referència de creixement del Producte Interior Brut de mitjà termini de l’economia 

espanyola. 

S’entendrà per despesa computable les ocupacions no financeres definides en termes del 

Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals, exclosos els interessos del deute, la 

despesa no discrecional en prestacions per desocupació, la part de la despesa finançada amb 

fons finalistes procedents de la Unió Europea o d’altres Administracions Públiques i les 
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transferències a les Comunitats Autònomes i a les Corporacions Locals vinculades als sistemes 

de finançament. 

Quan s’aproven canvis normatius que suposen augments permanents de la recaptació, el nivell 

de despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què s’obtinguen els 

augments podrà augmentar en la quantia equivalent. 

Quan s’aproven canvis normatius que suposen disminucions de la recaptació, el nivell de 

despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què es produïsca les 

disminucions de recaptació haurà de disminuir-se en la quantia equivalent. 

Els ingressos que s’obtinguen per damunt del que es preveu es destinaran íntegrament a reduir 

el nivell de deute públic. 

“Les Entitats Locals mantindran la seua taxa de dèficit del 0,1%, encara que gràcies a la 

suspensió de les regles fiscals podran fer ús dels seus romanents i contribuir així en la 

recuperació econòmica i social d’Espanya”. 

Com s’ha assenyalat, la reactivació de les regles fiscals en 2024 procedeix incrementar el 

pressupost liquidat en 2024, al costat de les variacions normatives, incrementar-lo en un màxim 

del 2,6% sobre la despesa consolidada de l’exercici 2023, conforme a l’esmentat acord del 

Consell de Ministres del 10 de setembre. 

El resultat d’aquest és el següent: 
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Es corregeix la dada respecte a la liquidació de 2023 dels 45,7 milions aquamed que no han 

sigut aprovats i es troben litigiosos perquè va ser una no despesa de l’exercici 2023. 

Igualment es corregeix l’execució dels fons europeus i de la GV en la mesura que els drets 

reflectits no havien sigut executats. 

Veiem que es produeix un incompliment de la regla de despesa en quasi 4,4 milions. 

El grau d’incompliment l’ha de ser del grup consolidat, no d’un dels ens integrants. No obstant 

això, l’alt grau d’incompliment no podrà ser “absorbit” pels tres restants del grup. 

D’aquesta manera constatat en el grup l’incompliment de les regles fiscals entra en vigor 

l’article 21 i ss de la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’estabilitat pressupostària i 

Sostenibilitat Financera: “1. En cas d’incompliment de l’objectiu d’estabilitat pressupostària, 

de l’objectiu de deute públic o de la regla de despesa, l’Administració incomplidora formularà 

un pla economicofinancer que permeta l’any en curs i el següent el compliment dels objectius 

o de la regla de despesa, amb el contingut i abast previstos en aquest article”. 

I conforme a l’article 23,4 LOESySF: 4. Els plans economicofinancers elaborats per les 

Corporacions Locals hauran d’estar aprovats pel Ple de la Corporació. 

Quant als terminis l’art. 23, 1 indica: “Els plans economicofinancers i els plans de reequilibri 

seran presentats, previ informe de l’Autoritat Independent de Responsabilitat Fiscal, en els 

supòsits en què resulte preceptiu, davant dels òrgans contemplats en els apartats següents en 

el termini màxim d’un mes des que es constate l’incompliment, o s’aprecien les circumstàncies 

previstes en l’article 11.3, respectivament. Aquests plans hauran de ser aprovats per aquests 

òrgans en el termini màxim de dos mesos des de la seua presentació i la seua posada en marxa 

no podrà excedir de tres mesos des de la constatació de l’incompliment o de l’apreciació de les 

circumstàncies previstes en l’article 11.3”. 

III) Sostenibilitat financera. Càlcul del deute 

S’entendrà per sostenibilitat financera la capacitat per a finançar compromisos de despesa 

presents i futurs dins dels límits de dèficit, deute públic i morositat de deute comercial. 

Conforme a l’art. 13 LOEPDF el Volum del deute públic, definida d’acord amb el protocol 

sobre Procediment de dèficit excessiu, del conjunt d’Administracions Públiques no podrà 

superar el 60 per cent del PIB nacional expressat en termes nominals, o en el qual s’establisca 

per la normativa europea. 

Aquest límit és en un 3% per al conjunt de Corporacions Locals. 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu, inclosa aquella a l’efecte 

del Protocol de Dèficit Excessiu, i del límit d’endeutament a l’efecte del règim d’autorització 

de noves operacions de crèdit establit en els articles 52 i 53 del Text Refós de la Llei Reguladora 

de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i la Disposició 

Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de desembre, de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 

2013. I al qual l’informe a la liquidació del pressupost 2024 es fa referència. 

El volum de deute viu de l’Ajuntament de Sagunt a 31/12/2024 ascendeix a la quantitat de 

23.217.748,90 € (incloent el préstec formalitzat en 2024 que a data present no està disposat). 

Per ultimar aquesta Intervenció es realitzen les següents CONCLUSIONS referents a 

l’estabilitat pressupostària: 

1) L’anàlisi i CONSTATACIÓ conforme a la LOEPSF a nivell de liquidació pressupostària 

exercici 2024, es realitza conforme aquesta normativa amb les notes assenyalades en l’apartat 

de Càlculs d’aquest mateix informe, sobre les dades del subjecte Ajuntament de Sagunt. 

2) Aquesta anàlisi s’efectua sobre les dades de la corporació, excloent el perímetre de 

consolidació: SAG, Consell, Fundació i els beneficis / pèrdues del mercantil de mercat Aigües 

de Sagunt. 

3) De l’estudi s’observa un compliment de l’estabilitat pressupostària amb una capacitat de 

finançament de 0,4 milions. Un “incompliment” en la regla de despesa de 4,4 milions i un 

volum de deute de 23,2 milions d’euros. 

4t) En el termini d’un mes ha d’elaborar-se un pla econòmic financer – PEF conforme.” 
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ÚNIC. Donar compte al Ple de l’informe emés per la Intervenció Municipal en data 3 

de març de 2025, relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de liquidació del 

Pressupost de l’exercici 2024. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

PRECS I PREGUNTES 

 

En l’apartat de precs i preguntes intervenen els següents senyors i senyores regidors i 

regidores: 

-Pren la paraula en primer lloc el Sr. Vila. Manifesta que el seu prec conjunt de tota 

l’oposició a l’equip de govern. Va en referència a un tema com és l’ús d’uniformitat de la policia 

local per part de diversos representants municipals. Es va comunicar que no els semblava 

correcte aquest ús per a donar un discurs en una xarxa privada i personal sobre uns 

esdeveniments que estaven succeint al municipi al qual l’alcalde va respondre, al·legant les 

seues valoracions, de per què la portava i se li va comunicar que s’abstinguera de fer-ho fins 

que se sabera si era legal o no. Revisada la legislació ho exposa fent referència al decret 

114/2005 regulador de la uniformitat de la policia local on l’article 1 i 4 que diuen que aquest 

decret s’aplicarà a tots els membres de policia local i auxiliar l’ús d’aquesta uniformitat. També 

la Llei 17/2017 de Coordinació de policies locals on en l’article 44 estableix que l’uniforme és 

d’ús exclusiu dels seus membres. També l’Ordre d’Interior 7/2014 per a la Guàrdia Civil i per 

a Policia Nacional i l’Ordre d’interior 430/2014, que diu que les peces oficials només poden ser 

utilitzades pels qui ostenten legítimament la condició d’agents en actiu, prohibint-ne l’ús a 

tercers sense autorització específica. Tot això manifesta de manera implícita que la uniformitat 

dels cossos de seguretat només pot ser utilitzada per ells. En la Llei 7/85 reguladora de bases 

de règim local on l’article 21.1.i) especifica que exercir la direcció de la policia local serà 

qüestió de l’alcalde, però exercir la direcció no significa que l’alcalde siga policia local. Per tot 

això li demanen novament, perquè ja li ho van demanar i novament aquest matí ha tornat a fer 

ús de la jaqueta de la policia local per a fer un altre vídeo en la seua xarxa personal, que deixe 

de fer ús de l’uniforme de la policia local, comunicant-li al Sr. Alcalde que si continua insistint 

a fer aquest ús de la uniformitat de la policia local es posarà en coneixement de l’autoritat 

competent perquè siga aquesta autoritat la que decidisca si ho està fent correctament o no. 

-Respon l’alcalde. Indica que aquesta iniciativa no parteix d’ell, parteix de la mateixa 

policia local que, arran de la DANA, recomana que en situacions d’emergència ell, com a 

alcalde, duga la uniformitat corresponent perquè s’entenga que forma part de l’operatiu 

corresponent. Insisteix que és el cap de la policia local, no perquè ho haja triat, sinó perquè ho 

diu l’article 21 de la llei de bases de règim local i ha sigut una recomanació de la mateixa 

plantilla. No es posa la jaqueta per a eixir en cap vídeo, simplement participen en accions 

d’emergència, se’n van fer moltíssimes en la DANA i s’han tornat a fer ara arran d’aquesta 

alerta i mentre estiga duent a terme labors específiques vinculades amb eixa emergència 

acompanyant policies i en recomanació del mateix personal de policia és per això que es posa 

la jaqueta. Si, a més, independentment d’això, després es grava un vídeo o li fan una foto, això 

és independent, però la jaqueta no se la posa per al vídeo o la foto. Està duent a terme una tasca 

d’emergència estrictament. El que se li va demanar per part dels grups polítics és que es fera 

una anàlisi legal de la situació i eixe mateix dia se li va ordenar a Andersen que fera l’anàlisi 

corresponent legal de la situació i en això estan perquè no ha sigut immediat. Si torna a haver-

hi un operatiu d’emergència es tornarà a posar la jaqueta perquè no es va arribar a cap acord. 

De fet, d’això hi ha antecedents perquè fa ja anys la regidora de festes acompanyant els bombers 

portava la uniformitat dels bombers per un criteri de seguretat i els bombers no tenen res a veure 

amb aquest Ajuntament, però aquella situació va semblar tan normal i ara de sobte dur una 

jaqueta de policia local és un gran problema. El Sr. Vila afirma que aquest matí ha volgut 

continuar incitant la polèmica i no és així, està sent coherent amb el que va defendre ahir, s’han 



 66 

pres les decisions corresponents, que és esperar que hi haja un informe jurídic i continua actuant 

amb la mateixa coherència. 

El Sr. Vila insisteix i indica que per a fer un vídeo en la seua xarxa personal es pot llevar 

la jaqueta igual que se l’ha posada i fer el vídeo sense la jaqueta. 

Reprén la paraula el Sr. Moreno i manifesta que l’error és que és la policia local qui li 

van cedir una jaqueta en la DANA, no ara. 

Finalment es tanca el debat en què s’ha de mirar si legalment procedeix o no procedeix 

que el Sr. Alcalde faça ús de l’uniforme de la policia local i per a això és per al que s’ha 

sol·licitat l’informe jurídic. 

-És ara el torn del Sr. Catalán. Indica que planteja un prec també de l’oposició en conjunt, 

però l’exposa ell mateix. Passa a llegir un dels tants missatges que els han arribat i procedeix a 

la lectura: “Aquests dies per a saber si anul·laven les classes de la meua filla m’he hagut de 

ficar en el seu Facebook i damunt en les seues històries, perquè ho posava ací i fins a arribar a 

la publicació de l’anul·lació de les classes he hagut de veure fotos personals i fotos de coses del 

seu partit”. No és l’únic missatge que els ha arribat a la majoria de partits, és una realitat que 

sembla que el bloc de l’oposició sí que veu, però sembla que l’equip de govern no ho veu. S’ha 

vist aquests dies que la comunicació tan important com pot ser una anul·lació de classes o una 

comunicació d’emergència es torna a fer a través d’un perfil personal de l’alcalde. Aquesta 

informació, que és de tots i per a tots, s’ha de fer en un canal neutral, parla específicament 

d’Instagram perquè poden justificar que Facebook sí que té canal. Però està parlant 

específicament d’Instagram, ja que el Sr. Moreno hi té 12.000 seguidors i en el compte de 

l’Ajuntament té zero publicacions i 1.000 seguidors. És per això que sol·liciten a l’alcalde que 

per favor reflexione la situació, ja es va demanar en la moció, però que torne a reflexionar i 

pose en marxa i active eixe compte de l’Ajuntament de Sagunt i que deixe de fer comunicacions 

que són per a tota la ciutadania a través del seu compte personal. 

-El Sr. Moreno li pregunta al Sr. Catalán que en el missatge que ha llegit, textualment, 

diu que la usuària es queixa de manera particular de Facebook, quan diu que ha hagut d’entrar 

en el Facebook del Sr. Alcalde i veure els seus temes personals. La queixa és tan il·lògica com 

que eixa comunicació es fa en Facebook a través de la pàgina oficial de l’Ajuntament de Sagunt 

i sempre abans de qualsevol tipus de publicació oficial. Des del departament de comunicació el 

que s’està fent és preparar-ho tot per a poder rellançar Instagram d’una forma ordenada. S’està 

redactant un reglament corresponent sobre com utilitzar-lo, com poder fer-lo i s’està preparant 

una primera publicació per a conéixer Instagram. S’està treballant per part del departament de 

comunicació i quan va arribar la moció del PP, això ja s’havia parlat setmanes abans amb el 

departament que això s’anava a tirar cap avant, però el que no farà és deixar de comunicar 

aquests assumptes encara que siga des del seu perfil personal. Si la queixa era específicament 

que, per favor, es reprenga, encara que no s’aprovara  la moció del PP, i si s’està treballant o no 

en la reactivació d’eixe Instagram perdut, la resposta és que sí. I quan el document estiga per a 

presentar, es farà la presentació corresponent. Si mai s’ha dit des de l’equip de govern que no a 

reactivar Instagram, si precisament van ser ells els qui van activar eixe perfil. 

Es tanca el debat en què es demana que s’accelere al màxim per a poder recuperar el 

perfil d’Instagram de l’Ajuntament de Sagunt. 

Per a tancar aquest apartat el Sr. Alcalde cedeix la paraula al Sr. Gil. Aquest pren la 

paraula i manifesta com d’aclaparat que està per tota la gent que l’acompanya hui, però indica 

que no és un dia bonic per a ell, és molt trist perquè és l’últim dia que com a regidor estarà en 

aquest Ple. Ha sigut un honor i un repte estar de regidor en aquesta meravellosa ciutat durant 

quasi deu anys i ara ha arribat el moment per circumstàncies de tipus personal de deixar el 

càrrec. Vol agrair a la seua família, tant política com no política, ja que han sigut clau per a 

poder dedicar-se tot aquest temps a la seua ciutat i als seus veïns. Ells saben que li costa prendre 

aquesta decisió. També vol agrair als ciutadans de Sagunt per haver confiat en el grup per a 

representar-los en aquest Ajuntament. Vol agrair també als seus amics i amigues més personals. 

També agraeix a aquells funcionaris que realment creuen en la funció pública i de manera 
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especial a aquells que han treballat braç a braç amb ell en aquells departaments que durant vuit 

anys ha tingut l’honor i el plaer de gestionar, com ara Manteniment, SMIC, Contractació, etc. 

També estén el seu agraïment als regidors i regidores que han format part de les corporacions 

municipals i que l’han tractat com ha de ser, fins i tot agraeix a aquells que no han estat a l’altura 

en aquest mateix Ple, perquè contar veritats a mitges no és el que toca, igual que manifesta que 

en el Ple o en comissions ha preguntat directament i no se li ha contestat. No obstant això s’ha 

sentit molt orgullós del treball realitzat i del tracte rebut. Agraeix als seus companys de partit 

que han sigut vitals per a dur a terme el projecte de Compromís a la ciutat, també als veïns que 

a títol individual o col·lectiu, com ara associacions i/o organitzacions, han tingut un tracte 

excel·lent cap a la seua persona. Vol aprofitar també per a demanar perdó per totes aquelles 

coses, temes i actuacions que per falta de diligència de la seua persona o de l’Ajuntament o per 

falta de recursos han impedit dur a terme algunes actuacions. Aquest Ajuntament necessita que 

tots dediquen el 150%, tant si es té una activitat fora i cal compaginar-ne les dues, com si s’és 

alliberat, perquè s’ha de fer un esforç molt important. A vegades l’esforç és fins i tot econòmic, 

per això entén que cobrar per aquest treball dignament és necessari, per això demana que hi 

haja un pacte previ per a dignificar el treball que tots duen a terme ací. 

Aquest decisió que hui pren és per motius estrictament personals, per a poder dedicar 

més temps a la seua família, que ara ho necessita. Deixa la primera línia hui, però per a ell el 

seu poble és una de les coses principals juntament amb la seua família i seguirà en la rereguarda 

ajudant la seua companya, la Sra. Picó, col·laborant amb el grup municipal, perquè no se’n va, 

simplement durant un temps no podrà dedicar-se en presència física a algunes coses. 

Acaba manifestant que, malgrat els maldecaps, ha sigut molt feliç de poder treballar per 

a aquesta ciutat que és de tots. 

 

I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la Presidència clou la sessió a les 21 hores i 

32 minuts, de tot això, com a secretari general, en done fe. 

 

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE 


